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P O  P O D P I S U  L I S T I N E  V  P I O N G J A N G U

■ Pred kratkim  se je  v Gorici ustanovilo 
društvo Concordia et Pax (Sloga in mir), za katero so dali 
pobudo tako ita lijanski.kot slovenski krajevni dejavniki. To 
ima cerkveni značaj, zanj pa sta po  statutu odgovorna tako 
goriški ko t novogoriški dekan. V samem odboru društva in 
m ed ustanovnim i člani pa so tud i nekateri goriški Slovenci. 
O  namenih tega novega društva se bo gotovo še pisalo. Na 
tem mestu naj podam o samo nekaj m isli ob nastanku oz. 
ob namenih organizacije ali bolje  o atmosferi, k i naj jo  ta 
pomaga ustvariti.

Problemov je  tu veliko. Gre za pobudo, k i je  nastala ob  
m eji in ima že zato svoj pom en. Nadalje - in za nas še bo lj 
pom em bno - pa je  vprašanje Gorice ko t zgodovinsko naro
dnostno  mešanega mesta in  danes z ž iv im i vprašanji 
manjšinske stvarnosti. Gorica je  že desetletja poznala ob  
m eji konstruktivno in p lodno  sožitje in  sodelovanje, od  ura
dn ih  odnosov m ed občinama Gorica in Nova Gorica do  
cele vrste drugih stikov. Pa tud i v mestu oz. v sami pokra jin i 
je  prišlo do aktivnega sodelovanja in zbliževanja na raznih 
področjih . Sicer pa se tu ne bom o zaustavljali ob kontin- 
gentnih, sicer nadvse pom em bnih  odnosih ob m eji in m ed  
narodnostnim i skupnostm i na Goriškem.

Problem je  širši in - evropski. Po drugi svetovni vo jn i je  v 
Evropi na splošno prišlo do velikih preobratov. Nastali pa so 
tud i p rob lem i v odnosih m ed narodi stare celine. Nekdanji 
nemški nacionalsocializem je  seveda pustil veliko sledov. 
Isto italijanski fašizem. Povojne selitve raznih narodnih sku
pin, od  sudetskih Nemcev do istrskih Italijanov, pa so spet 
za seboj pustile svoje posledice. Seveda marsikdo p ri tem  
hote ali nehote pozablja, da sta prav H itle r in Mussolini s 
svojo rasistično, zlasti protislovansko po litiko  zakrivila tudi 
kasnejše zlo.

Pred kratkim  smo b ili priča poim enovanju nekega p ro 
stora v goriškem mestnem središču po  “mučencih fojb". Vse 
v redu ali skoraj, le da sredi Gorice nismo še dočakali p o i
menovanja po  kaki slovenski žrtvi fašizma. Res, v šestdese
tih letih je  do tega s strani goriške občine le prišlo, ampak v 
Podgori. Čas pa b i že bil, da b i tud i m estno središče zadobi- 
lo kaj podobnega. To pa ne velja le za Gorico, am pak tudi 
za Trst.

O  slogi in  m iru  so sicer nasploh velike debate p o  Evropi. 
Francija in Nemčija sta našli preferencialni kanal za medse
bojno sodelovanje, o  čemer smo večkrat pisali. Kancler Wil- 
ly  Brandt je  nekoč poklekn il p red  spom enikom  žrtvam na
cizma. Papež Janez Pavel II. stalno poziva sprte strani k m iru. 
Je pa kdaj kak italijanski državnik naredil kaj podobnega kot 
nemški kancler (letos predsednik republike C iampi - vsaj 
posredno  - z vencem v Gonarsu)? A li ne b i sodila v to  tud i 
končno le zaščita za Slovence v Italiji?!

Vsemu tem u je  zlasti v našem prostoru veliko naredila 
tud i cerkvena hierarhija. s t r a n  2
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Z em lja  domača - n i prazna 

beseda: del je mojega 
ž iv lje n ja , in  če se m i vzame 
zem lja , se m i je  tu d i vzelo  

ž iv ljen je .

Ko si oglodan do kosti, 
ko te povsod preganja jo, 

kakor b i se b ile  gobe razpasle 
po tvo jem  telesu, te sprejme 

domača zem lja  z is tim  
obrazom , ko t te je sprejela  
nekdaj, ko so te še v z ibe l 

po laga li. (...)

I V A N  T AV Č AR ,  ‘ V I S O Š K A  K R O N I K A '

MOČNO SE JE ZAMAJAL 
TUDI KOREJSKI ZID

"Vrhunsko srečanje pom eni uspeh, saj odp ira  svetlo  
prihodnost obem a Korejam a. Sklenili smo narediti konec  
hladni vojni tudi na našem polotoku in ne bomo dalje več 
prenašali sovraštva novim  rodovom . Smo en sam narod  
in vse čaka enaka usoda. Skupno lahko prem agam o vse 
težave. V  prihodnosti bom o zd ru ž ili našo d ržavo , ki bo 
postala ena najbogatejših na svetu. Zgodovina Koreje je  
bila  boleča in nas uči, da ne sm em o delati napak."

Tako je izjavil 74-letni ko
rejski predsednik Kirn Dae 
Džung ob sklepu svojega zgo
dovinskega obiska v prestol
nici Severne Koreje Piongjan- 
gu, kjer se je srečal s sever
nokorejskim voditeljem Kirn 
Džong llom. Predsednik Južne 
Koreje velja v demokratičnem 
svetu za azijskega Mandelo, 
saj je  tako kot južnoafriški po
litik bil večkrat zaprt, obsojen 
na smrt in le po naključju ni 
postal žrtev atentatov. V času

vladavine južnokorejskih dik
tatorjev je prebil sedem let v 
zaporu. Kot nesporni voditelj 
opozicije je trikrat neuspešno 
kandidiral na predsedniških 
volitvah, leta 1997 pa je bil 
končno izvoljen za predsed
nika. "M islim , da me je Bog 
varoval v težavnih časih in mi 
tako pomagal popeljati svojo 
državo v novo tisočletje", je 
dejal Kim Dae Džung, ki je 
katoličan, ob svoji izvolitvi za 
predsednika leta 1997.

Sklepna listina, ki je  bila 
podpisana 7. jun ija  v sever
nokorejski prestolnici, pred
videva, da si bosta obe državi 
prizadevali za sodelovanje na 
gospodarskem in socialnem 
področju, da se bosta zavze
mali za odpravo hladne voj
ne in za združitev ločenih dru
žin ter končno za zedinjenje 
obeh držav na polotoku.

Uradno poročilo  v rhun 
skega srečanja ne omenja ko
čljivega, a zelo aktualnega 
vprašanja prekinitve izdelo
vanja jedrskih raket na daljši 
dom et v Severni Koreji kot 
tudi ne njenih načrtov na pod
ročju jedrskega raziskova
nja. O be tem i pobliže zani
mata ZDA in Japonsko in u- 
pravičeno vzbujata zaskrblje
nost v zahodnem svetu ter

S L O V E S N O S T  V K O Č E V S K E M  R O G U

NAŠIM MUCENCEM 
V SPOMIN

V Kočevskem Rogu je bila 
v nedeljo, 18. t.m ., maša za 
takoj po drugi svetovni vojni 
pomorjene slovenske ljudi in 
že enajsta spominska slove
snost in razglasitev sloven
skih pričevalcev za vero, ki 
jo  je tudi letos pripravil Slo
venski spominski odbor.

Prav ta odbor pa je tudi 
predstavil slovesnost v Ko
čevskem Rogu na posebni ti
skovni konferenci v četrtek, 
15. t.m , v galeriji verskega 
tednika Družina v Ljubljani. 
Na konferenci so organiza
torji (mag. Janez Kvaternik, 
dr. Tine Velikonja, dr. Justin 
Stanovnik in dr. Janez Gril) 
podrobno predstavili nedelj
sko slovesnost, ki je  letos 
imela poseben značaj.
— ——  JUP /  STRAN 3

DRAGO LEGIŠA

tudi v sami LR Kitajski in Ru
siji. Med pogovori je Kim Dae 
Džung načel tudi to  vpraša
nje, ki ga je  posredno om e
nil tud i predsednik severno
korejskega zakonodajnega 
zbora Kim Džong Nam. Taje 
namreč dejal, da bodo "na
daljnja prizadevanja pokaza
la, kako m orem o s skupni
mi močm i doseči vse zastav
ljene cilje. Korejske proble
me moreta rešiti le obe pri
zadeti državi, to  je  ljudstvo 
obeh Korej".

Razmere, kakršne so na
stale ob koncu triletne vojne, 
ki se je  začela 1950. leta, so 
naravnost strahotne. Tajnik 
"društva za združitev deset 
m ilijonov Korejcev" Co Dong 
Džung je v te j zvezi dejal: "Še 
nikdar se ni v zgodovini zgo
dilo, da bi b ilo  bratom, ki jih 
ločuje državna meja, tako 
dolgo prepovedano, da bi se 
videvali in siv celo izmenja
vali novice. Še nikdar se ni 
zgodilo, da bi vlada neke d r
žave spremenila svoje držav
ljane v ujetnike, ki jim  niso pri
znane najosnovnejše člove
kove pravice, kot je med dru- 
g im  pravica do družinske 
ljubezni". Na tem področju 
bodo morali rešiti nekaj zelo 
kočljivih in bolečih vprašanj, 

j Enega teh predstavlja usoda 
j petdeset tisoč vojnih u jetn i
kov, ki jih  Severna Koreja ni 
nikdar vrnila. M enijo , da jih  
je od teh živih še kakih tr i
sto. Še bolj mučna je  usoda 
kakih štiri tisoč južnih Korej
cev, ki so bili ugrabljeni v zad
njih petdesetih letih. Gre po 
večini za kmete ob demilita- 
lizirani coni ali za ribiče. Med 
ugrabljenci je  tudi dvanajst 
potnikov leta 1969 preusmer
jenega letala, nekaj ljudi pa 
je b ilo  ugrabljenih tudi na Ja
ponskem.
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IVAN ŽERJAL

V prejšnjih dneh se je  na 
Tržaškem zvrstilo nekaj po
mem bnih dogodkov v zvezi 
z zaščitnim zakonom, pa tu 
di širše, v zvezi z odnosi med 
italijansko večino in sloven
sko manjšino v naših krajih. 
Gre v prvi vrsti za okroglo m i
zo o odnosih med Slovenci 
in Italijani, ki jo  je  v ponede
ljek, 19. t.m., na Pomorski po
staji vT rstu  priredila tržaška 
občinska uprava. M im o  su
hoparne kronike, ki ni prva 
skrb tednika, je treba ugoto
viti pomembno dejstvo, daje 
posvet priredila tržaška ob
čina, torej ustanova, od kate
re si samo pred nekaj leti ne 
bi mogli takega koraka niti 
pričakovati. Ali je to  znak, da 
je Trst postal norm alno me
sto, ne m orem o biti še goto
vi: v dvorani Saturnia Pomor
ske postaje so namreč sedeli 
v veliki večini pripadniki slo

venske manjšine. Se pravi, da 
ne samo, da ni b ilo predsed
nikov dežele in tržaške po
krajine te r drugih po litikov 
desnosredinskega Pola svo
boščin; manjkali so tudi šte
viln i predstavniki italijanske 
kulture in znanosti. Poleg te
ga so prisotni kljub sim ulta
nemu prevajanju povečini 
govorili v italijanščini (a to je 
problem  predvsem nas Slo
vencev, ki lastnega jezika o- 
č itno ne vrednotim o preveč 
...). Zato je  imel prof. Aljoša 
Volčič prav, ko je  dejal, da 
je bil posvet v določeni meri 
tudi zamujena priložnost. V 
ponedeljek smo slišali veliko 
besed o potrebi po zaščit
nem zakonu, ki naj naredi iz 
Trsta normalno mesto, o bo
gastvu, ki ga za to obm očje 
predstavlja p riso tnost s lo
venske manjšine, vendar se 
bodo verjetno vsi strinjali, da 
edini, ki je  odločno poudaril 
m oralno in etično vrednoto,
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Vse naše škofije (Trst, Go
rica, Videm) so s svojim i nad- 
p a s tir ji p rispeva li k tem u. 
Tako že pred leti z dokum en
tom  za zaščito Slovencev. 
Podobne pogum ne in hva
levredne korake pa smo le
tos zabeležili s strani novega 
goriškega nadškofa, ki se je  v 
Ogleju m ed slovenskim gori- 
škim rom anjem javno zavzel 
za izglasovanje zaščitnega 
zakona. Tudi tržaški ško fje  v 
svoji velikonočni poslanici ja 
sno spregovoril o tem  vpra
šanju. Naša Cerkev je  torej v 
tem  zgovorno sledila navo
d ilom  papežkih okrožnic o 
tem  vprašanju (zlasti od  Ja
neza XXIII. pa vse do Janeza 
Pavla II.).

“Edinost, sreča, sprava /  k 
nam naj nazaj se vrnejo!" Te 
Prešernove besede so prava 
hvalnica slogi ter m irnemu so
žitju m ed narodi. Upajmo, da 
se bo ta duh vedno bolj ures
ničeval tud i p ri nas.

Z. PELIKAN
D R Ž A V N I
SEKRETAR

Nova slovenska vlada je za 
državnega sekretarja za Slo
vence v zamejstvu in po svetu 
imenovala Zorka Pelikana in 
razrešila dosedanjo državno 
sekretarko Mihaelo Logar. Z. 
Pelikan je star 46 let in je doma 
iz Mirna pri Gorici. Diplomi
ral je na biotehnični fakulteti 
in je pred kakimi desetimi leti 
stopil v službo v slovenskem 
zunanjem ministrstvu. Bil je tu
di slovenski vicekonzul v Trstu 
in nato funkcionar v uradu za 
Slovence v zamejstvu in po 
svetu. Ko mu za imenovanje za 
državnega sekretarja čestita
mo, mu na novem službenem 
mestu želimo mnogo uspehov.

ki jo  predstavlja spoštovanje 
drugačnega, je bil tržaški škof 
Ravignani. Taje prisotne spo
m nil, d a je  zaščita manjšine 
tudi moralna nujnost; izha
jajoč iz potrebe po "očišče
nju spomina" je  podčrtal po
men spoštovanja trpljenja, ki 
gaje prebivalstvo teh krajev, 
slovensko in italijansko, do
živelo v polpretekli zgodo
vini. Na tem spoštovanju mo
rajo tem eljiti odnosi med na
rodoma.

Še nekaj drobcev z dveh 
srečanj, ki sta potekali prej
šnji teden. V četrtek, 15. t.m., 
je bil na Opčinah sestanek 
združenih deželnih svetov 
SSO i n SKGZ. Poleg vprašanja 
notranje organiziranosti so 
prisotni govorili zlasti o  za
ščitnem zakonu: po novem 
bomo za podporo k čim prej
šnjemu sprejetju zakona pri
tiskali tudi na nekatere stran
ke Pola svoboščin. Sodeč po 
odsotnosti n jegovih p red
stavnikov na tržaškem po
svetu in po pismu desnosre
dinskih parlamentarcev pro
ti Masellijevemu osnutku za
konske zaščite, ne vemo, kaj 
bo iz tega. Sicer pa so na o- 
penskem srečanju spregovo
rili zlasti predstavniki levi- 

S čarskih strank, iz ust katerih 
je med drugim  prišla potre
ba po kom prom isu s t.i. "tre
tjo  krovno organizacijo". To
da kako, do včeraj smo ji od
rekali krovnost, češ da ljudje 
v njej predstavljajo samo se
be, sedaj pa bom o sklepali 
kom prom ise z njo?

Bo treba zares iti v  akcije 
civilne neposlušnosti, ko t je 
b ilo  med drugim  rečeno na 
srečanju Slovenske skupno
sti o zakonu 482 v petek, 16. 
t.m ., na Opčinah? Srečanje 
je bilo sicer posvečeno ana
lizi okvirnega zakona št. 482 
za manjšine v Italiji, a je po
govor šel tudi v smer obrav
navanja zaščitnega zakona za 
Slovence v Italiji. SSk je  mne
nja, da politične volje za spre
jetje zaščitnega zakona ni, za
to  slovenska stranka jem lje  
v pretres možnost, da stopi 
na pot zbirne stranke Sloven
cev v Italiji.
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Skoraj ne mine teden, ko 
ne bi bile zaradi tega ali one
ga razloga oči svetovne jav
nosti uprte v nemirni Balkan. 
M inuli četrtek zvečer je pri
šlo do atentata na srbskega 
voditelja ene izmed opozicij
skih strank, Vuka Draškovi- 
ča. Draškovič seje za las rešil 
pred smrtjo in je  takoj obtožil 
Miloševiča, češ da je  on na
ročil atentat.

Draškovič se je  ravnokar 
vrnil iz Moskve, kjer je  men
da od Rusov skušal dob iti 
'blagoslov" za prevzem obla
sti, ko se bo moral M iloševič 
umakniti. Nekateri opazoval
ci ugotavljajo, d a je  bilo ver
je tno to tisto, kar je zm otilo  
velikega diktatorja in njego
vo ženo (za katero pravijo, da

je v resnici ona tista, ki kuje 
usodo Jugoslaviji) v taki meri, 
da sta se hotela definitivno 
odkrižati nadležnega Draško- 
viča. Kajti do pred kratkim  bi 
marsikdo dal roko na ogenj, 
da predsednik Srbskega giba
nja prenove (SPO) sploh ni v 
napoto režimu - nasprotno. 
Karizmatični vod ite lj je bil 
sprva zagret komunist, potem 
voditelj opozicije, radikalec, 
nacionalist, vojni hujskač pro
ti Hrvatom in Bošnjakom, po
tem naenkrat m irovnik, pred 
napadom  Nata na S rbijo , 
celo podpredsednih Miloše- 
vičeve vlade, ko so se napadi 
začeli stopnjevati, zopet lea- 
der opozicije... O portunist in 
nezanesljiv tako za režim kot 
za ostale opozicijske skupine! 
Za srbskega predsedn ika  
predstavlja verjetno nadlež-

S 7. STRANI

KOREJSKI
Z I D . . .

Premirje, ki je bilo sklenje
no leta 1953, določa med dru
gim začasno mejo med obe
ma državama, ki poteka ob 
38. vzporedniku. O d vsega 
začetka je  na ozemlju Južne 
Koreje tudi kakih 3 7.000 ame
riških vojakov. Tudi iz tega iz
haja, da konec hladne vojne 
ne zanima le prizadetih držav.

Zato je ameriški predsed
nik Clinton izrazil veliko zado
voljstvo nad izidom vrhunske
ga srečanja v Piongjangu in 
poudaril, kako je  ves čas svo
jega predsednikovanja vzpod
bujal severne Korejce, naj se 
brez posrednikov začno po
govarjati z južn im i Korejci.

Ne smemo končno poza
biti, da obstajajo med obema 
državama velikanske gospo
darske in socialne razlike. Ta
ko je na lestvici industrijsko 
najbolj razvitih držav Južna 
Koreja na devetem mestu (I- 
talija je na šestem), njen BNP 
(bruto narodni proizvod) zna
ša 960.000 m ilijard lir (v Ita
liji znaša 2 m ilijona milijard). 
Južna Koreja more v vseh po
gledih veliko prispevati k iz
boljšanju gospodarskih in so
cialnih razmer v Severni Ko
reji, da procesa demokratiza
cije niti ne omenjamo. Vseka
kor drži, da seje z vrhunskim 
srečanjem v Piongjangu na 
začetku tega meseca močno 
zamajal tudi "korejski zid". 
Vprašanje časa je torej, kdaj 
se bo tudi ta zid zrušil.

no muho, vendar je  Draškovi- 
čeva samovšečnost in egoi
zem zanj večkrat prava reši
tev. Pred enim mesecem, ko 
se je temperatura v Srbiji ne
varno zvišala, potem ko je M i
loševič samovoljno ukinil ne
katere medije, ki so ohranili 
še kolikor to liko samostojno 
gledanje, ko so ljudje šli na u- 
lice protestirat in ko je zraslo 
novo opozicijsko gibanje mla
dih in tudi starejših disiden
tov "Otpor", je  bil pravi trenu
tek, da se razne opozicijske 
skupine združijo in skupaj na- 
stopijovvoliln i kampanji pro
ti režimu. Ta načrt pa je  spet 
spodletel, ker seje proti skup
nemu nastopu postavil ravno 
Vuk Draškovič - in s tem na
redil seveda veliko uslugo M i
loševiču.

Če torej drži, da so aten
tat na Draškoviča pripravili v 
Beogradu, in če ni res, d a je  
vse skupaj zrežiral vodite lj 
SPO sam, zato da bi diskre
ditiral režim in sam sebe po
višal v mučenika, potem gre 
morda vzroke za to res iskati 
v Draškovičevem potovanju 
v Moskvo, ki je očitno razdra
žilo Miloševiča. Vsa zadeva pa 
vsekakor ostaja zavita v me
glico, saj je  treba upoštevati 
tudi dejstvo, da je  bil to  že 
drugi ponesrečen atentat na 
Draškoviča (oktobra so v še 
nerazvozlani avtomobilski ne
sreči umrli štirje njegovi so
delavci, on sam pa seje rešil), 
ki očitno pozna marsikaj ta
kega o Miloševiču in njego
vih sodelavcih, da postaja za 
paranoičnega diktatorja - ki si 
lahko dovoli karkoli, tudi vr
sto atentatov mafijskega tipa 
- kljub vsemu zelo nevaren.

P O V E J M O  N A G L A S JANEZ POVSE

POMLADNA VLADA NUJNO  
POTREBUJE ČASOPIS

Enobarvnost slovenskih medijev je  znana. 
Po pričakovanju se je  še močneje pokazala 
ob enotnem nastopu pom ladnih strank, ki 
so dobile svojo vlado. Enobarvnost pomeni, 
da se različna glasila sicer razlikujejo po  oblik i 
in načinu, slej ko prej pa so si enotna, da je  
dobro le tisto, kar prihaja z leve politične stra
ni, in slabo tisto, kar nastane na pom ladni 
strani. Tovrstna enobarvnost je  eden od slab
ših rezultatov dosedanjega koalicijskega ob
dobja, v katerem so nasledniki povojne eno
partijske politike vešče zasegli večji del sred
stev javnega obveščanja, m edtem ko je  m o
rala pomladna stran kar dvakrat ukin iti edini 
dnevnik, ki ga je  premogla. Dejstvo je, da en 
sam pogled na dogodke za nobeno družbo 
ni koristen, n iti za Slovenijo ne. In sedaj, ko je  
nastala pomladna vlada, je  nujno om ogočiti 
vzpostavitev tudi tako imenovanega drugega 
pogleda na vse, kar se dogaja.

Se več, pomladna vlada bo brez dnevnega 
časopisa, ki bo izražal drug pogled na stvari, 
izjemno težko shajala. Preprosto ne bo m o
gla razviti prim erne dnevne politike, ki po 
m eni vsakodnevno osvetljevanje dogodkov, 
obrazložitev namenov in dejanj kakor tudi od
govarjanje na kritike, ki j ih  bo proizvajala opo
zicija. In sedanja nova opozicija ima tako 
rekoč v lasti vse dnevnike in dobršen del dru
gih glasil. Ne smemo tudi pozabiti, da bo od
slej levica nastopala drugače kot v koalicijski 
dobi. Tedaj je  bila po  zaslugi pom ladne raz
deljenosti v odličnem položaju, s prijaznim

nasmehom je  razvila misel o vsesplošnem do
brem razumevanju m ed vsemi Slovenci, p ri 
čemer so b ili tisti, ki so izvajali resnično opo
zicijo, obsojeni za nergače in prepirljivce, skra
tka za ljudi, ki se želijo škodljivo prepirati in 
delujejo p ro ti interesom Slovenije. Zamisel 
takšne vsesplošne sloge je  nazadnje prevla
dala do tolikšne mere, da je  b ilo  že težko g lo 
blje osvetljevati ali celo kritizirati največjo levo 
stranko, njeno po litično in življenjsko filozo
fijo. Koalicijske idile zdaj n i več in na mah so 
postali prej izjemno prijazni privrženci sloven
ske politične levice mrki, ostri in zbadljivi. Po
dobna sprememba se utegne zgoditi tud i z 
mediji, ki so do nedavna brez večjih težav 
razglašali svojo nadstrankarsko širino, odslej 
se to zaradi pom ladne vlade ne bo več doga
jalo. In v širšem smislu je  prav tako, saj smo 
na tem mestu že večkrat izrazili prepričanje, 
da Slovenija potrebuje jasne identitete, levi 
naj bodo levi in pom ladni naj bodo pom lad
ni, leva stališča leva in pomladna stališča p om 
ladna. Kako naj se sicer volivec sploh odloča, 
če bo okrog njega prevladovalo eno samo sta
lišče? In prav zaradi nujnosti sovplivanja dveh 
stališč mora p riti pomladna vlada do dnev
nega časopisa. V kolikor namreč v javnosti ne 
bo navzoč še drugi, pom ladni pogled, se bo 
vlada znašla v težavah. Brez dnevnega časo
pisa, ki b i izhajal iz njej sorodne miselnosti, 
bo njen glas zagotovo pretih ali celo narobe 
razumljen.



NOVI GLAS /  ŠT. 2 3  2 0 0 0

AKTUALNO

S 7. STRANI

NAŠIM  
MUČENCEM
V SPOMIN

'Tako je  Kočevski Rog postal slo
venski kraj, vsenarodno romarsko 
in spominsko središče. Njegova ne
znanska pripoved je udarila sloven
skega človeka v  srce in ga zadela v 
dušo. Ljudje čutijo, da je  to  kraj naj
globlje človečnosti, kraj, ki ne do
voli, da se človek ne bi izročil oči
ščujočemu usmiljenju. Toliko nedol
žnih življenj je bilo tu pokončanih, 
to liko življenj, ki se prav še začela 
niso," so organizatorji zapisali v li
čno knjižico, ki so jo  v  nedeljo raz
delili desettisočim vernikom, ki so 
prišli od vsepovsod.

Že na tiskovni konferenci so or
ganizatorji predstavili tri angleške 
pričevalce tedanjega časa, ki so isti 
dan imeli na Teološki fakulteti od
mevno predavanje in pričevanje o 
tedanjih nasilnih odvozih ljudi iz 
avstrijske Koroške v smrt, ko so an
gleške oblasti bile sokrive najbolj 
množičnega poboja Slovencev v 
minulem stoletju, ker so prebegle 
in nemočne slovenske ljudi takrat 
nesramno predale tedanji kom uni
stični oblasti, kar je  za večino od 
njih pomenilo sm rt v  breznih vse
povsod po Sloveniji, največ pa jih 
je končalo v Kočevskem Rogu. N i- 
kolai Tolstoy, John Corsellis in Ni- 
gel Nicolson so namreč vsak s svo
jega zornega kota podali pričevanja
o strašnem zločinu, ki gaje sloven
ski človek naredil nad bratom. Ti 
trije Britanci pa so ali raziskovali an
gleško sokrivdo pri zločinu ali pa 
so bili njegove neposredne in ne
močne priče.

Mag. Janez Kvaternik pa je po
drobno razložil, zakaj so se odločili 
v Kočevskem Rogu tudi javno pre
brati poseben seznam slovenskih 
pričevalcev za vero, ki so jih  pri po
sebni škofovski komisiji izbrali že 
pred časom. Seznam so poslali tudi 
v Vatikan tako da so bili slovenski 
pričevalci za vero, ki so umrli za po
sledicami trpljenja, imensko prisot
ni med bogoslužjem, ki ga je  me
seca maja opravil v Rimu sveti oče 
Janez Pavel II. za mučence in priče
valce krščanske vere dvajsetega sto
letja. Mag. Kvaternik je  povedal, da 
so se v slovenski Cerkvi odločili za 
izraz ''pričevalci vere", ker v Cerkvi 
obstaja poseben spisek mučencev, 
martiriologij, na katerem so že bla
ženi mučenci, medtem ko je spisek 
pričevalcev vere nastal šele pred ča
som in bo postopek beatifikacije za 
nekatere slovenske pričevalce po 
ustaljeni praksi dolgotrajen.

MAŠA V KOČEVSKEM R O G U
Slovesna maša v Kočevskem Ro

gu se je  pričela ob 11. uri. Sredi ti- 
sočev zbranih slovenskih vernikov 
jo  je daroval ljubljanski nadškof dr. 
Franc Rode; ob njem so somaševali 
slovenska škofa msgr. Metod Pirih 
in dr. Anton Stres in številni duhov
niki. Veliko ur pred začetkom maše 
se jedo  prizorišča dogajanja vila ne
pregledna množica tih ih  in zbranih 
ljudi, ostarelih, ki so grozoto slo
venskega naroda doživeli na svoji 
koži, in mladih, ki so prišli v  Rog, 
da spomin na žrtve ne bi zbledel. 
Dr. Rode seje med pridigo vprašal, 
kako lahko danes Slovenci živim o 
z velikim  bremenom zločina, ki se 
je zgodil po vo jn i in "ki v svoji stra
hoti nima primere v naši zgodovi
ni." Poudaril je, da ni izhoda v opra
vičevanju in upravičevanju tega po
kola in tudi v sprenevedanju ne, kaj
ti: "Že stari Grki so vedeli, da se tra
gedija lahko razplete le z očiščenjem 
protagonistov, katharsis, ki človeku 
vrne dostojanstvo in ga notranje os
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vobaja. Očiščenje pa je mogoče le 
s priznanjem zločina, s priznanjem 
prikrivane hudobije, z odprtostjo sr
ca, ki se reši notranjih zavor in obža
luje greh proti svetosti življenja in 
ponudi desnico sprave. Navsezad
nje je  to mogoče samo pred Bogom, 
pred Pravičnim, ki sodi človeška de
janja. Tu se odpira pot očiščenja in 
sprave s seboj in z umorjenim  bra
tom..." V  nadaljevanju svoje prid i
ge je  ljubljanski nadškof še pove
dal, da bodo prebrali imena neka
terih pričevalcev za vero, ki jih  je 
komisija za mučence zbrala po na
ročilu svetega očeta; povedal je  tu
di, da seznam še zdaleč ni zaklju
čen. O  ljudeh, ki so zaradi vere trpe
li in tudi darovali življenja zanjo, je 
nadškof Rode dejal: "Ža nas je njiho
vo pričevanje zgled. Zgled neomaj
ne zvestobe v hoji za Kristusom. V 
svojem življenju in smrti so se rav
nali po Gospodovi besedi: »Če kdo 
hoče priti za menoj, naj se odpove 
sam sebi, vzame svoj križ in hodi 
za menoj. Zakaj, kdor hoče svoje 
življenje rešiti, ga bo izgubil, kdor 
pa svoje življenje izgubi zaradi me
ne, ga bo našel.«" Na koncu govo
ra je  dr. Rode dejal: "Vse to  se je 
dogajalo v  času krvi in sovraštva, 
ko je  Bog um olknil in se je zdel kot 
nemočen spričo zmagoslavja hudo
bije in laži. Oni so kljub temu osta
li zvesti. Toda prišel bo čas, ko bo 
Bog razodel svojo suverenost in bo 
poklical človeka na odgovor. Tedaj 
se bo hudobija izkazala kot velikan
ska zmota, z nasiljem prisvojena o- 
blast kot slepilo, brezbožna ideo
logija kot prevara. Tedaj bo moral 
vsak priznati trdo  resnico Jezuso
vih besed: »Kaj koristi človeku, če 
si ves svet pridobi, pogubi pa svojo 
dušo?«"

Za kroniko povejmo, da so na 
seznam pričevalcev za vero v 20. 
stoletju uvrščeni tudi pričevalci iz 
zamejstva; iz tržaške škofije M irko 
Vekjet, Placid Sancin ter Jakob Uk
mar, medtem ko je  iz goriške nad
škofije na seznamu žrtev fašistične
ga nasilja Lojze Bratuž.

Po maši sta bila v Kočevskem Ro
gu spominska slovesnost in kultur
ni program, na katerem so nasto
pili pevci Mešanega cerkvenega pev
skega zbora sv. Pavla z Vrhnike ter 
solista Judita Cvelbar in Marko Fink, 
slavnostni govor je  imel prof. Justin 
Stanovnik. Spomnil se je roške, vse
slovenske velike tragedije, o kateri 
je  tudi dejal: 'Vemo, da je bil Rog, 
gledan v  času in prostoru, katastro
fa!" O b koncu pa je poudaril, da "se 
je odprl prostor zgodovine" in je  za
to  skrajni čas, da vsi Slovenci "vsto
pim o v zgodovino z vso odgovor
nostjo!", kajti "Kočevski Rog je ro
doviten duhovni prostor politične 
in vsake druge refleksije. Glasovi, 
ki tu nastajajo, paradoksno, ne go
vorijo  samo o smrti, ampak tudi o 
življenju - o sijajni lepoti življenja. 
Vse, ki bi radi o njem kaj povedali, 
torej vabimo, da se prepustijo nje
govim glasovom."

Udeležence roškega spominske
ga slavja in spomina na pobite žrtve 
totalitarne zmote, ki v svojih idej
nih nasprotnikih ni videla več slo
venskih bratov, ampak sovražnika, 
je  letos najbolj prijetno presenetila 
velika prisotnost m ladih družin z o- 
troki, ki so se prišli poklonit spo
minu nedolžnih žrtev in hkrati obu
d it zgodovinski spomin, ki naj nas 
vse nauči, da se podobne strahote 
v prihodnje ne bodo ponavljale nik
dar več. O benem  je bila slovesnost 
v  Rogu tudi praznik krščanstva, ki 
temelji na nauku ljubezni in spra
ve, sprave, ki jo  slovenski narod še 
kako potrebuje, če hoče neobre
menjen in poln življenja graditi za 
svoje otroke svetlejšo prihodnost.

KOROŠKI SLOVENCI 
ZA SVOJE PRAVICE

DRAGO LEGISA

N a jp re j b i vas p ro s ili, 
d a b i se našim  bralcem  sam i 
p re d s ta v ili.

Prihajam iz delavske družine in 
sem zaključil prvo poklicno pot kot 
zidar. Druga poklicna pot me je vo
dila na mesto tajnika. Med drugim 
sem bil tajnik Glasbene šole in Slo
venske športne zveze. Več kot de
set let pa sem deloval kot poslujoči 
tajnik Enotne liste. M oj konjiček je 
občinska politika. Kot prvi podžu
pan občine Globasnica vodim  re
ferat za varstvo okolja, kmetijstvo 
in podeželske ceste. Posebno me 
še zanima vprašanje socialnega var
stva in medobčinskega sodelova
nja s Slovenijo.

K a k o  se p o ču tite  na čelu 
organ izac ije , k i  s o jo  
u stanovili in  nato  dolgo  
v o d ili z n a n i in  ugledni 
k o ro š k i Slovenci, ko t j e  b il - 
d a om enim  sam o enega - 
že  k a r  leg en d am i ra v n a te lj 
d r.J o žk o  Tiscbler?

Čutim odgovornost do narodne 
skupnosti, predvsem pa čutim  po
trebo po boljšem sodelovanju z de
javniki na podeželju. Politična pot 
dr. Tischlerja in drugih pa mi je  v 
zgled in v pomoč.

K a k o  b i s trn ili svoj 
p o lit ič n i p ro gram ?

Krepiti m oram o odnose med 
vsemi Slovenci v prid narodni skup
nosti in vztrajno voditi dialog z vla
do v Avstriji in Sloveniji. Želim  iz
boljšati pravne okvire manjšin v Av
striji, gospodarsko krepiti južnoko- 
roški prostor ter koristiti možnosti, 
ki nam jih  ponuja pristop Slovenije 
k Evropski zvezi. K temu pa spada 
tudi bolj kvalitetno sodelovanje z 
manjšinami v Italiji.

K o t smo b ra li, ste 
od  izvo litve  im e li že  vrsto  
pom em bnih  srečan j tako  
na zvezn i ko t deželn i ravn i.
B i k ra tk o  o r is a li p red m et  
in  p o te k  pogovorov na  
teb srečanjih?

Narodni svet se mora v javnosti 
in pri politikih jasno vsebinsko in 
politično opredeliti. To pomeni, da 
izkoristim o tudi trenutno politično 
situacijo Avstrije v mednarodni jav
nosti. Predmet pogovorov pa so na
še jasne zahteve od izpolnitve člena
7 Avstrijske državne pogodbe do 
financiranja trajnih nalog koroških 
Slovencev. Izpostavimo pa tudi, da 
smo demokratični izvoljeni zastop
niki in da se NSKS pojmuje kot za
stopstvo vseh koroških Slovencev, 
ki se želijo pri nas aktivno vključiti. 
N ismo samo konservativna organi
zacija koroških Slovencev. Prizna
vamo Zvezo slovenskih organiza
cij na Koroškem kot drugo osrednjo 
organizacijo.

K a j b i b ilo  p o  vašem treba  
nared iti, d a  b i slovenska 
narodnostna skupnost na  
K oroškem  o z. v A v s triji 
p o s ta la  z a re s  enakopraven  
sogovornik večine?

Uveljaviti je treba demokratična 
načela tudi pri manjšini, in to  od 
zajamčenega mandata v  deželnem 
zboru prek izobraževalnih ustanov 
tja do manjšinskih šol in predvsem 
financiranja gospodarskih in kultur
nih projektov. To bi lahko služilo 
kot glavni temelj enakopravnosti. 
Predpogoj pa so pravni okviri, kot

Narodni svet koroških 
Slovencev (NSKS) ima 
od letošnjega marca novega 
predsednika. Na volitvah, 
ki se jih je udeležilo lepo 
število upravičencev, 
je bil za predsednika 
NSKS izvoljen Bernard 
Sadovnik. Naprosili smo 
ga za pogovor, ki ga tu 
objavljamo.

sta to  ustavno določilo in manjšini 
naklonjen zakon o narodnih skup
nostih. Če bo zakonodajalec vidno 
postavil na vsem dvojezičnem o- 
zemlju vse topografske napise v o- 
beh jezikih, bo to pomemben sim
bol, da je  Avstrija spremenila svojo 
doslej asimilacijsko politiko.

M islite, d a  b i NSKS lah ko  
p o s ta l "zbirna "p o litična  sila, 
na p r im e r  p o  vzo ru  SVP 
(Južnotiro lske ljudske  
stranke)?

Narodni svet koroških Slovencev 
je ideološko nevezana osrednja po
litična organizacija koroških Sloven
cev, ki ne posega v volilne boje, 
podpira pa samostojno politično gi
banje koroških Slovencev. Enotna 
lista pa je  manjšinska stranka po 
vzorcu SVP in upam, da bo kmalu 
uspela pridob iti mandat v dežel
nem zboru.

K a k o  ocenjujete dosedanje  
odnose in  stike z  m atično  
Slovenijo?

Dosedanji odnosi so bili na po
sameznih ravneh zadovoljivi, d r
žavniški odnos Slovenije do manj
šin pa nezadovoljiv. Tudi Slovenija 
se mora končno odločiti, ali nas za
mejce želi ali ne. Zavedati pa se mo
ramo, da ne gre samo za neke ekso
tične zamejce, ampak za priorite t
ni državniški interes, da se ohrani pri 
pristopu k EU jezikovna meja v no
tranjosti Avstrije in Italije. Vse dru
go bi b ilo pogubno za narodno sku
pnost in identiteto slovenske drža
ve. Po nastopnih obiskih pri pred
sedniku države in vlade ter pri zuna
njem ministru imam vtis, da bo pri
šlo pri tem vprašanju do pozitivnih 
premikov. Upam, da bodo končno 
sledila dejanja in se bo krepil pro
stor z gospodarskimi projekti.

Im a te  v te j z v e z i kakšne  
nove načrte  in  predloge?

Potrebno bo, da z zastopniškimi 
organizacijami Slovencev v Italiji 
skupno nastopamo v Ljubljani pred
vsem v eksistencialnih vprašanjih, 
ki se ne razlikujejo. Zavzeti mora
mo aktivno vlogo kot subjekt v b i
lateralnih odnosih in projektih Slo
venije z Avstrijo in Italijo. Ne sme
mo biti samo most, ker se tako hodi 
po naši hrbtenici brez pozitivnega 
učinka za manjšino. Slovenija mora 
skupno z manjšino uveljaviti pro
m ocijske akcije za naš slovenski 
materin jezik. Navsezadnje pa mo
ramo spodbujati občine k bolj kva
litetnemu medobčinskemu sodelo
vanju. Rad bi omenil župana Šte- 
verjana in Goriških Brd, ki sta na 
tem področju pionirja in skupno z 
nami uresničujeta važno poslanstvo 
za krepitev slovenstva znotraj in zu
naj slovenske države. M islim  pa, da 
m oram o nastopati v  odnosu do 
vlade bolj samozavestno in manj 
kot tisti, ki prosjačijo za nekaj to 
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larjev. Upam, da Slovenija končno 
spozna slovenski interes.

M enite, d a  so s tik i med  
NSKS in  sorodno SSk 
(Slovenska skupnost) v I t a l i j i  
zadovo ljiv i?

Stiki s SSk in tudi z osrednjim i 
političn im i organizacijami so bolj 
formalne narave. Potrebno bo, da 
se zavedamo, da vsi živim o v EU in 
da ravno to zahteva bolj usklajeno 
in tudi projektno skupno nastopa- 

i  nje vseh Slovencev ne samo v Ljub- 
| Ijani, ampak predvsem v Bruslju. 
Zm enili bi se lahko za skupne stro
kovne službe in s tem pridobili do
datne finančne vire za naše projek
te. Novo tisočletje zahteva tudi no
ve pristope z novo tehniko, ki pa o- 
mogoča bolj kvalitetno sodelova
nje. V ta namen želim čimprej izve
sti tudi nastopne obiske v Gorici in 
v Trstu ter v Kanalski dolini.

Slovenija bo p r e j  a l i  slej 
p o s ta la  p o ln o p ravn a  članica  
E vropske zveze, s č im er bodo  
p r iš le  ta k o  rekoč p o d  skupno  
streho tu d i vsi Slovenci.
Se vam  ne zd i, d a  se tako  
v m atic i ko t v zam ejstvu  
p re m a lo  p o u d a t ja  stvarnost, 
k a te r i g rem o naproti?

Ravno ta ugotovitev nas opozar
ja, da mora manjšina izdelati nove 
koncepte za nove izzive. M islim , da 
manjšinske strukture zamujajo ta 
proces združevanja. Tistega, ki se 
ne bo danes pripravljal na nov, am
pak zanim iv izziv, bo tepla zgodo
vina. Vendar to  zgodovino lahko mi 
zakrivim o ali pa jo  pišemo v poziti
vnem smislu besede. Zato ne sme
m o poudarjati samo te stvarnosti, 
ampak končno realizirati potrebne 
projekte.

K a j b i ko t novoizvoljeni 
p red sed n ik  NSKS že le li 
predvsem  sp oroč iti bralcem  
Novega glasa?

Da sem ponosen, da smem biti 
koroški Slovenec in tako spoznavati 
ne samo lepote materinega jezika, 
ampak tudi lepote slovenskega sve
ta. Ta svet smo mi vsi in zato ga o- 
hranjamo našim otrokom  in vnu
kom. Kljub asimilaciji in političnim  
pritiskom  nista ohrom eli narodna 
zavest in ljubezen do slovenske be
sede in tudi nismo zanemarjali dia
loga z večinskim narodom. To pa 
ni bil le političen uspeh, ampak za
sluga vseh staršev, ki v družinah za
vestno in samozavestno posreduje
jo  otrokom našo materinščino. Njim 
veljata vse priznanje in zahvala.
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KRISTJANI IN DRUŽBA

S V E T O P I S E M S K A R A Z M I Š L J A N J A

I T U R G I Č N E M L E T U  B

I Ž LA H T E N  IZ B O R  BO ŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

SV. REŠNJE TELO IN  KRI
"Glejte, to je k ri zaveze." (2 M z 24,8)
"Kelih odrešenja bom dvignil." (Ps 116,13)
"Kristus je stopil v svetišče enkrat za vselej, ne s krvjo 

kozlov in juncev, temveč s svojo krvjo." (Heb 9,11-12)
"In ko so odpeli hvalnico, so odšli p ro ti O ljsk i gori." 

(M r 14,26)
Slovesnost sv. Rešnjega telesa in Gospodove krvi ni du

plikat velikega četrtka, čeprav ga izrecno predpostavlja. Pou
darja se namreč Gospodov m imohod, njegov blagoslov vseh 
naših hiš in stanovanj, še posebej letos ob jubile jnem , sve
tem letu: sam Bog vstopa v nepregledno procesijo ljudi, ro
marjev skozi to  solzno dolino.

Saj je  vsa zgodovina ljudi od Adama in Eve dalje v senci 
prekletstva, ki ga je  Bog izrekel kači: "Bodi prekleta..., 
sovraštvo bom naredil med tvo jim  in njenim  (M arijin im ) 
zarodom. O n bo strl tvo jo glavo, ti pa boš ranila njegovo 
peto". Evi pa je  rekel: "Zares, mnogo boš trpela v svoji 
nosečnosti in v bolečinah boš rojevala otroke" in Adamu: 
"Naj bo prekleta zemlja... Zares, prah si in v prah se povr
neš" (1 M z 3,4-19). Tako človek deli prekletstvo, ki je  zazna
movalo hudiča in njegov zarod; dviga se, kakor v  om otic i, 
proti sočloveku. "Tedaj je  Kajn rekel Abelu: 'Pojdiva ven!' Ko 
pa sta bila na polju, se je  Kajn vzdignil proti bratu Abelu in 
ga ubil" (1 M z 3,8).

Telovo nam pričuje, da j e  končno prišel, prirom al v naš 
vsakdan sam Bog pod podobo kruha in vina. Pridružil se 
nam je vidno v učencih na poti v Emavs, dasi ga ljudje takoj 
ne spoznamo (gl Lk 24 ,13-35).

Že skoraj pred dva tisoč leti pred svojim  človeškim  ro j
stvom je  Gospod izpeljal Abrahama iz Ura Kaldejcev, nato 
iz Harana v ob ljub ljeno deželo; bil je  z n jim  v Egiptu ter ves 
čas njegovega potovanja iz enega v drug kraj, se z njim  
bojeval proti sovražnim kraljem (1 M z 14). Krepil je  njego
vo vero v Gospodov dan. A ni mu bila prihranjena groza in 
tudi gost mrak-občutek izgubljenosti in brezizhodnosti, ki 
se ga polasti ob videnju napovedane 400-letne sužnosti in 
stiske ljudstva v Egiptu (gl 1 M z 15,12-13).

Pravični Jožef doživi grozo prodaje, malodane um or s 
strani lastnih bratov, zalezovanje Putifarjeve žene, ječo, dasi 
je deležen tudi predokusa pravičnosti in božje ljubezni, ki 
ga čaka v večnosti.

Tudi nad M ojzesom  se razbesni preganjanje, zaradi kate
rega postane ubežnik, begunec, brezdomec, popotnik, celo 
vodite lj upornih rojakov skozi 40 let po puščavi, v "veliki in 
strašni samoti" (5 M z 32,1 -12).

Prerok Elija kar naprej beži pred Ahabom in Jezabelo (1 
Kr 18-19).

Jeremija bi se kaj rad izognil oznanjevanju in opom inje- 
vanju rojakov, pa je  Bog v njem "kakor goreč ogenj... groza 
vsepovsod... A Gospod je z menoj kakor strahovit junak" 
(Jer 20 ,9-11).

O holi Nabukadnezar se spreobrne šele potem, ko doživi 
popoln polom. Glas iz nebes mu sporoči: "Kraljestvo ti je 
vzeto. O d ljudi te bodo pregnali, pri poljskih živalih bo tvoje 
bivališče, travo ti bodo dajali jesti kakor govedu... Sedem 
dob (let) bo preteklo nad teboj, dokler ne spoznaš, da ima 
Najvišji oblast nad človeškim kraljestvom..." Zares, kralju se 
je  zm ešalo , odvze to  mu je  b ilo  dos to janstvo . Izm ed 
človeških sinov je  bil pregnan in njegovo srce je postalo 
podobno živalskemu. Pri divjih oslih je bilo njegovo bivališče, 
travo so mu dajali jesti kakor govedu... dokler ni spoznal, da 
ima Najvišji oblast..." (Dan 4,28-29.30; 5 ,21).

Prerok, ki govori v Božjem im enu, mu svetuje...: "S 
pravičnostjo izbriši svoje grehe in z usm iljenjem  do revnih 
svoje krivice!" (Dan 4,24).

Procesija sv. Rešnjega telesa je  utelešenje Jezusove opo
roke pri zadnji večerji: "To delajte v moj spomin!" (Lk 22,19).

Jezus je zapustil svoje te lo in svojo kri nam, ki rom am o 
proti večnosti zato, da bi stopali z gotovim  korakom, um i
rjeno in urejeno, z neizmernim  zaupanjem, ker je  z nami 
sam Bog v posvečenem kruhu in vinu. Dasi nam ni odvzeta 
svobodna volja, ki zdaj tu, zdaj tam goni uboge ljudi v divjih 
procesijah v taborišča smrti ter v grozo trpljenja, nam te lo 
vo vendarle zagotavlja: "Angelska je, glejte, hrana, popot
n ikom  v popotn jo  dana, kruh resnični za kristjane, tega ne 
m ečim o psom".

Elija je  v moči kruha iz nebes, ki je  podoba Rešnjega tele
sa in krvi, potoval štirideset dni in štirideset noči proti gori 
Horebu (1 Kr 19,8).

Koliko večjo moč ima Jezusov kruh, ki ga lahko zaužijemo 
pri vsaki sv. maši. Zato ga je jm o in p ijm o, m edtem ko obna
vljam o ljubezen, molitev, vsa naša dela.

Saj se je Jezus zavezal s svojo krvjo, da bo z nami na vseh 
poteh življenja; blagoslavljal bo vse naše domove, celil rane, 
ki nam jih  zadajajo razbojniki, zlasti nevera (prim . Lk 10, 
25-35). A obenem bo dal slišati glas: "Pojdi in ti delaj prav 
tako!" (Lk 10,37), bodi Samarijan!

Z A Č E L  SE JE 4 7.  E V H A R I S T I Č N I  K O N G R E S

ZA EDINOST MED 
KRISTJANI

"Preveč razprtij in zamer 
še vedno deli skupnost kri
stjanov in zato vse kristjane 
nujno pozivam k spravi in k 
edinosti vseh kristjanov na 
svetu!" je vzkliknil sveti oče v 
nedeljo, 18. jun ija , ko je  p ri
sostvoval slikoviti procesiji; 
ta se je  vila po starodavnem 
Rimu do Trga sv. Petra in je 
pomenila uvodno dejanje 47. 
evharističnega kongresa, ki 
bo trajal ves teden.

V procesiji je  b ilo  veliko 
križev raznih krščanskih bra

tovščin poleg katoliških zdru
ženj, ki obstajajo v Cerkvi že 
več kot osemsto let; nekate
ri od teh križev so izjemna 
umetniška dela, ki pa bratov
ščinam pom enijo veliko več 
kot le umetnino, saj pričajo
o rodovih vernikov, ki so v 
bratovščinah delovali. V pro
cesiji seje zbralo več kot pet
deset tisoč ljudi; od teh je bilo 
40 tisoč predstavnikov bra
tovščin, ki so se udeležili ju 
bileja bratovščin. Med zasta
vami in križi bratovščin so

bili tud i posebni, slavnostni, 
sprevodni vozovi in kipi, ki 
so jih  pripadniki bratovščin 
nosili na ramenih na za to pri
ložnost okrašenih nosilih. Vse 
to je pričalo o evharistični za
vesti in češčenju Marije. Vse 
te bratovščine so bile nam
reč pred veliko stoletji usta
novljene za pom oč potreb
nim. Še danes so dejavne na 
področju solidarnosti in če- 
ščenja evharističnega duha 
in M arijinega lika. Janez Pa
vel II. se je  spomnil Jezuso

vega rojstva: "V osrčju doga
janja vjubile jnem  letu se spo
minjamo tega zgodovinskega 
dogodka, ki je  pomenil izpol
nitev našega odrešenja. S pa
stirji poklekamo pred jaslimi 
v  Betlehemu." Papež seje na
to  v nagovoru dotaknil prve
ga evharističnega dejanja, kar 
je  bila zadnja Jezusova večer
ja z dvanajsterim i; to  je  b ilo  
prvo dejanje zakramenta sve
tega obhajila, evharistije. 'V  
teh dneh se Cerkev vrača v 
duhu k zadnji večerji in tam 
ostaja v zamišljenem obču
dovanju," je  dejal še sveti oče, 
ki je nato pozval vse kristja
ne, naj se med sabo in z dru
gimi spravijo in naj dosežejo 
edinost med kristjani.
—  JUP

PO  P O M I L O S T I T V I  P A P E Ž E V E G A  A T E N T A T O R J A

ODPUŠČANJE JE EDINA POT
Gotovo ni slučaj, da je  ita

lijanski predsednik CarloAze- 
glio Ciampi podpisal doku
ment, s katerim je pomilostil 
turškega nasilneža Alija Agca, 
ki je skušal ubiti svetega očeta 
Janeza Pavla II. pred devet
najstimi leti, prav na 13. ju 
nij, na dan, ko se spominja
mo kristjani drugega prika
zanja Svete Matere Božje pa
stirčkom v Fatimi. Komenta
torji in poročevalci so po izpu
stitvi pravilno zapisali, da si je 
sveti oče že dolgo prizadeval, 
da bi odpuščanju, ki gaje sam 
v rimskem zaporu Rebibbia 
podelil atentatorju takoj, ko 
je  to  po okrevanju zmogel, 
sledilo tudi svetno odpušča
nje. Sveti oče si je  zelo priza
deval, da bi v jub ile jnem  letu 
2000 tudi italijanska država 
pomilostila turškega terorista, 
ki gaje skušal ubiti. Še danes 
se ne ve, kdo mu je um or pa
peža naročil.

Prav skrivnostnost življe
nja in terorističnega delovanja

Alija Agca, ki jer bil seznanjen 
vsaj z delom tretje fatimske 
skrivnosti, še danes buri du
hove. Kakor se je videlo po 
papeževem rom anju v Fati
mo, je Ali Agca vedel veliko 
več, kot so mu bili takrat celo 
sodniki pripravljeni priznati. 
V ittorio  Messori, znani itali
janski katoliški pisec in razis
kovalec začetkov krščanske 
vere, je v  ugledni italijanski 
dnevnik Corriere della Sera 
dan po pom ilostitvi turškega 
te ro ris ta  zapisal, da bodo 
morda sedaj raziskovalci oza
dja umora le prisluhnili tudi 
nekaterim verskim veljakom, 
ki so opozarjali, da gre v oza
dju atentata iskati tudi islam
ski fundamentalizem. Sveta 
Marija, Mati Božja, seje nam
reč prikazala pastirčkom na 
Portugalskem v edinem kraju 
na Zahodu, ki nosi ime Moha
medove prvorojene hčerke 
Fatime. Znano je tudi, da so 
islamski skrajneži že veliko
krat zahtevali baziliko v Fati

mi zase, kajti tudi muslimani 
zelo častijo tako M arijo kot 
Fatimo. Messori poudarja, da 
ni naključje, da je Agca streljal 
na sv. očeta 1.1981 prav 13. 
junija, na dan prikazanja Ma
rije v Fatimi, češ da mora pa
pež plačati z življenjem ne
sramnost, ki je bila storjena 
muslimanom, ko se jim  Fati
ma in bazilika nista vrnili.

Ugibanja? Za lase privle-

Z A L O Ž B A  LIPA /  K N J I Ž ICA P. ŠPI DLI KA

ROMANJE IN ODPUSTKI
Pred nekaj meseci je pri za

ložbi Lipa v Rimu izšla žepna 
knjižica Perche il pellegrinag- 
gio e le indulgenze?, v kateri 
slavni teolog Tomaš Špidltk na
zorno predstavlja pomen dveh 
pojmov, ki sta bila za jubileje v 
krščanski tradiciji od vedno klju
čnega pomena, ju pa današnji 
človek s težavo dojema.

Romanje je razširjena oblika 
ljudske pobožnosti, poznana pri 
vseh ljudstvih v vseh časih. Do
stojevski pravi: "Dolga pot daje 
vtis nečesa, kar se nikdar ne 
konča; je kot človekov sen, no
stalgija po neskončnem" (De
moni). Romati pomeni dvigniti 
se nad prostor in čas, rešiti se 
vsakdanjih skrbi, umakniti se v 
puščavo. Sad takega napora in 
žrtve je občutek svobode. Cilj 
romanja je obisk krajev in po
dob, preko katerih nas je Bog 
odrešil. Romanje je zato tudi 
spominjanje velikih Božjih de
janj, hkrati pa tudi izkušnja uni
verzalnosti Cerkve in oblika e- 
kumenizma, saj omogoča sre

čanje z drugimi odrešenimi. 
Obstajajo privilegirani kraji, 
kamor se lahko odpravi romar, 
pa tudi privilegirani trenutki, 
prazniki. Že Platon govori o 
prazniku kot odsevu večnosti 
v vsakdanje življenje. V letu 
obstajajo praznični dnevi, v sto
letjih pa privilegirana, prazni
čna leta. Tako je sveto leto, čas 
odpuščanja in sprave. Prvič je 
prišlo v krščanski tradiciji do ju
bileja leta 1300, ko je papež 
Bonifacij V III. proglasil sv. leto 
na željo vernikov, ki so ob pre
hodu v novo stoletje hrepeneli 
po odpuščanju in očiščenju. Ta 
duhovna izkušnja je tako uspe
la, da so papeži odtlej proglašali 
sveto leto vsakih 25 let.

Odpustek pa ima opravka z 
zakramentom sprave in odpu
ščanjem grehov. Danes smo se 
od prvotnega pomena odpust
ka močno oddaljili. Kdor greši, 
pade v nemilost v očeh Boga 
in ljudi. Svojo krivdo lahko po
pravi s kesanjem. Očiščenje pa 
je dolg psihološki proces. Sta

rodavna Cerkev je zahtevala - 
zlasti za hujše grehe - dolgo in 
javno kesanje, ki je imelo pe
dagoški pomen. Nikakor pa ne 
smemo misliti, da se lahko od
rešimo le s svojimi močmi. Za 
nas molijo tudi sveti, ki so pri 
Bogu. Odpustki so nastali, ko 
so papeži, na začetku po po
sredovanju apostolov Petra in 
Pavla, skrajšali dobo pokore 
odpuščenim grešnikom. Naših 
napak ne morejo rešiti trije o- 
čenaši in tri zdravemarije. To, 
kar nam zapove spovednik za 
pokoro, je simbolična zadosti
tev, vezana na molitve svetih 
in vse Cerkve za nas. Če je od- 
puščajne grehov v rokah apo
stolov in njihovih naslednikov 
(papežev), je prav njim zaupa
no tudi podeljevanje odpust
kov. Zato, kdor išče odpustke, 
se ne izogiba pokori, ampak 
želi stopiti v živo reko tistih, ki 
so pred nami iskali in se iščejo 
odrešenje v Kristusu. Če je sve
to leto poziv h kesanju, je obe
nem tudi poziv k temu, da si za
služimo odpustke, da bi bili 
spravljeni z Bogom in ljudmi na 
skupni poti svetosti.
—  DD

čene teorije o ozadju atenta
ta na papeža? Morda. Morda 
pa tudi ne. Že pričakujemo, 
da bo Vatikan objavil26. t.m . 
v  celoti tretjo fatimsko skriv
nost, ki jo  je  Marija zaupala 
pastirčkom. Deloma so jo  že 
obelodanili, ko so ob papeže
vem obisku Fatime povedali, 
da je v njej tudi napovedan a- 
tentat na svetega očeta. In te 
dni so po televiziji spet zavr
teli posnetke izpred 19 let, na 
katerih se je  videlo, kako Ali 
Agca pred sodniki govori o 
tretji fatimski skrivnosti. Ta
krat so vsi m islili, da je turški 

i terorist malo čez les; danes 
vsi previdno molčijo, ker je 
jasno, daje turški terorist po
znal vsaj del skrivnosti.

Pa pustim o ugibanja ob 
strani in raje povejmo najvaž
nejše: Ali Agca je danes v tu r
ških zaporih, kamor je moral 
oditi na prestajanje kazni za
radi umora turškega časni
karja. Srčno upamo, da se mu 
v zaporih ne bo nič hudega 
zgodilo, kot se je nekemu nje
govemu kolegi teroristu, ki je 
dva dni potem, ko so ga are
tirali, v  turških zaporih v ne
pojasnjenih okoliščinah umrl. 
Srčno upamo zato, ker je sve
ti oče celemu svetu pokazal, 
kako je  treba tistim , ki nam 
delajo krivico, odpustiti. V  tej 
luči ima seveda tudi pom ilo- 

! stitev turškega nasilneža po
vsem nov pomen in je  lahko 
zgled in svetel primer odpu- 

j ščanja in iskanja resnične 
sprave za vse ljudi, še pose
bej pa za kristjane.

JUP
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S R E Č A N J E  M L A D I H  Š Š K O F O M  R A V I  G N A  N IJ E M

POTREBEN JE PASTORALNI 
NAČRT ZA MLADE

V nedeljo, 18. junija, seje 
v M arijan išču na Opčinah 
zbralo večje število mladih iz 
mesta, Brega in s Krasa, zla
sti članov skavtske organiza
cije, a tudi skupine Shalom, 
da bi prisostvovali srečanju s 
tržaškim škofom msgr. Evge
nom Ravignanijem. Pobuda 
je bila zamišljena kot celod
nevno mladinsko srečanje: v 
dopoldanskih  urah je  bila 
mladinska maša, ki jo  je  da
roval sam škof; maši je sledil 
razgovor s škofom, nato pa 
so se mladi zbrali na kosilu, 
ki so mu sledile družabne igre 
do popoldanskih ur, ko seje 
srečanje končalo.

V sproščenem razgovoru 
z m ladim i je škof Ravignani 
poudaril, kako danes veliko 
mladih išče stik z duhovnost
jo  in vero. Prisotna je  potre
ba po Bogu in zastavlja se 
vprašanje, katera je  prava 
pot, da pride človek do Boga. 
VTrstu sicerni preveliko, aje 
precej mladih, ki so člani raz
nih skupin, znotraj katerih

doživljajo različne krščanske 
izkušnje. Te pa posredujejo 
tudi neverujočim v okviru ta
ko imenovanega misijona za 
mlade. Glede mladih Sloven
cev je škof opozoril, da doživ
ljajo ti različne situacije: eno 
je situacija, ki je prisotna na 
Krasu in v Bregu, drugačna pa 
je tista v tržaškem mestu. Po
treben je pastoralni načrt za 
mlade, ki naj sicer upošteva 
to različnost stvarnosti, a ki 
naj ima enotno koordinacijo. 
Pri tem številčnost ni bistve
na, saj ni nikjer rečeno, da

mora pristopiti veliko število 
mladih (v evangeliju se, na
sprotno, na več mestih govo
ri o "mali čredi"). Graditi je tre
ba s potrpežljivostjo in se vr
stnikom predstaviti predvsem 
kot ljudje. Pri tem je važno, da 
je ob mladih tudi duhovni vo
ditelj, ki naj začrta pot. Sča- 
som se je ozračje, ki je bilo 
na začetku bolj zadržano, 
sprostilo in prišlo je tudi do 
predstavitve zanimivih argu
mentov: npr. o važnosti rav
nanja po lastni vesti, četudi je 
to ravnanje v nasprotju s sta

lišči Cerkve. Vest ostaja vseka- 
1 kor tista, s katero pride posle
dnje presojanje, a tud i pri 
tem, je  dejal škof Ravignani, 
je  treba imeti pred očmi te
meljne vrednote, na katere se 
sklicuje Cerkev: npr. nedo- 

! takljivost življenja, poštenost 
! idr. Nevarno se je naslanjati 
le na lastno presojo vesti, po
trebno se je posvetovati tudi 

I z drugim i. Veliko mladih je 
sicer pozitivno naravnanih do 

| krščanstva, vere in Boga, ne 
trpi pa Cerkve kot ustanove s 
pravili. Pri tem je škof Ravi
gnani podčrtal potrebo prive
sti človeka do take vere, ki naj 
se istoveti tudi z racionalnim 
trudom. Cerkev je  treba spo
znati tudi od znotraj. Zato so 
pom em bne zlasti m ajhne 
verske skupine, ki lahko pri
spevajo k temu, da se Cerkev 
sama osvobodi do ločen ih  
struktur, ki so v preteklosti bi
le morda potrebne, o aktual
nosti katerih pa se danes lah
ko sprašujemo,

i ž
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ZAKLADI KOSTANJEVICE(2)
MARIJAN BRECELJ

Prva svetovna vojna je po
rušila Kostanjevico in povz
ročila močno zarezo v delo
vanju redovne skupnosti. Re
dovniki so povečini odšli v sa
mostane v notranjost Slove
nije. Tudi p. Škrabec. Sledila 
je italijanska zasedba Primor
ske in tudi kostanjeviško slo
vensko redovno skupnost je 
zamenjala italijanska in tako 
je nastala skoraj 25-letna pre
kinitev ustvarjalnega dela v 
samostanu.

Povojne razmere prvih de
setletij ponovnega oblikova
nja samostanske skupnosti na 
Kostanjevici, reorganizacijska 
dela, ko je Kostanjevica posta
la ne le redovna skupnost, 
marveč tudi nova župnija z 
vrsto dejavnosti in dolžnosti, 
vmesno potresno obdobje, 
vsesplošna prenovitvena dela 
so članom redovne skupno
sti jemala vsakršno možnost 
za delovanje tudi na kakem 
področju, ki ne bi bilo strikt
no pastoralno.

Zadnja leta pa je Kostanje
vica spet dobila človeka, ki ve
liko svojega časa posveča tu 
di znanstvenemu delu. V m i
slih imam p. Bruna Korošaka 
(na sliki), ki je pred leti prišel 
iz Rima na Sv. Višarje in od 
tam na Kostanjevico in tu na
daljuje pretrgano znanstveno 
delo, ki so ga v 19. stoletju o- 
pravljali imenovani in ki ga ob 
koncu 20. stoletja in v začetku
21. opravlja p. Korošak.

P Bruno (pri krstu Jožef) 
Korošak seje rodil v M aribo
ru 18. marca 1920 kot sin 
Franca in Pavle Podbregar. 
Prve tri razrede klasične g im 
nazije je opravil v Mariboru,

četrtega pa v Novem mestu. 
Gimnazijo je končal v Ljublja
ni, v  frančiškanski red je vsto
pil avgusta 1935. Leto dni za
tem je napravil navadne zaob
ljube, leta 1941 pa slovesne. 
Po enoletnem študiju filozo- 
foije na teološki fakulteti v Lju
bljani je 5. oktobra 1941 od
šel na študij v Rim. Tu je bil 
ordiniran 11. julija 1943. Šest 
let kasneje, 23. junija 1949, je 
postal doktor teologije s spe
cializacijo v dogmatiki. V le
tih 1947-1949 je bil član Ma
rijanske komisije in se nadalje 
usposabljal na Katoliškem in
štitutu (Istitut Catholique) v 
Parizu ter na City o f London 
College. V letih 1950 do 1966 
je bil član mednarodne kom i
sije za kritično izdajo del Ja
neza Duns Scota, od 1.1966 
je bil predstojnik knjižnice in 
profesor dogmatike na pape
ški vatikanski univerzi Urba- 
niani, kjer je štiri leta opravljal 
tudi službo generalnega tajni
ka. Tečaje je vodil na teološki 
fakulteti Marianum in na Te- 
resianum. Bil je imenovan tu
di za cenzorja knjig za škofijo 
Hong Kong. Leta 1986 je bil i- 

I m enovanzažupnikavZabni-

cah v Kanalski dolini in za rek
torja svetišča na Svetih Višar- 
jah. Tem službam seje moral 
po cerkvenem zakoniku od
povedati, ko je  18. marca 
1995 desegel 75 let starosti. 
S prvim ju lijem  1995 je bil 

! prestavljen v kostanjeviški sa- 
; mostan.

Dne 22. februarja 1982 je 
bil imenovan za vicepostula- 
torja v zadevi beatifikacije 
škofa Antona M artina Slom- 

| ška, za katerega je pripravil 
glavni del zgodovinskega pro
cesa, in 12. aprila 1989 za po- 
stulatorja zadeve škofa Fride
rika Baraga.

Več del p. Bruna je izšlo v 
tisku. Naj na prvem mestu na
vedemo tista, ki so izšla v Lju
bljani, in sicer: Esej o krščan
ski eshatologiji (1995), Pius IX, 
KijeManito =  Ineffabilis Deus 
(2000) ter Friderik Irenej Ba
raga: Opominjevanje za sve
to leto (2000).

Daljša pa je vrsta del, ki so 
izšla v latinščini ali italijan
ščini; med njim i: Testimonia 
del Assumptione B.V. Mariae 
ex om nibus saeculis, Vol. I 
(1948, 416 str.) te r Vol. II 
(1950, 535 str.). V zbirki Bi- 
bliotheca Mariana m edii aevi 
je kot njen tre tji zvezek izšlo 
njegovo delo Mariologija S. 
Alberti Magni eiusque coe- 
qualium  (Rim 1954), Doctri- 
na de Immaculata B.V. Con- 
ceptione apud auctores O.F.M. 
qui Concilio Tridentino inter- 
fuerunt (1958), De auctorita- 
te doctrinali Sancti Bernardini 
Senensis (Rim 1960), La vita 
eterna: compendio d i es-ca- 
fo/og/a (Rim 1983).

S posameznimi znanstve
nimi članki pa je prisoten še 
v vrsti revij ali zbornikov: sku

paj s sodelavci je pripravil pet 
zvezkov z naslovom: loannis 
Duns Scoto Ordinatio, in si
cer v letih 1948,1959,1960, 
1963 in 1966, prisoten je  v 
Freiburger Zeitschrift fur Philo- 
sophie und Theologie (1958), 
Acta Congressus mariologici 
m ariani in civitate Lourdes 
anno 1958 celebrati (1959), 
Antonianum  (1960, 1962), 
Quademi d i spiritualita fran- 
cescana (1962, 1963, 1964, 
1965, 1967), Incontri Bona- 
venturiani (1966,1967,1968, 
1969,1970) ter vRevista por- 
tuguesa de filosofia (1967), 
Studia Urbaniana (1985), The 
Baraga Bulletin (1986), Eun- 
tes docete (1987), Acta III con
gressus scotistici internatio- 
nalis (Vindobonae 1970, Ro- 
mae 1972). In še:Losviluppo 
dei p rinc ipa li tem i "Maria- 
Chiesa" nelteta medioevale 
dellOccidente  (Rim 1969). O 
Bernardinu Sienskem je pri
speval tudi tehten članek-ge- 
slo zaBibliotheco Sanctorum 
(v 2. knj.). Njegov je tudi pri
spevek La Speranza (1984). 
Udeležil se je s predavanjem 
tudj Drage 1987.

Široko obzorje in razgled 
po svetovni teološki literaturi 
sta mu om ogočila  znanje 
vsaj šestih svetovnih jezikov, 
seveda poleg klasičnih dveh, 
grščine in latinščine, ter he
brejščine. Za svojega člana ga 
štejejo The International W ho 
is VVho of Intellectuals v Cam
bridgeu in Academia Tiberi- 
nav Rimu.

Iz srca mu želimo in Boga 
prosimo, da bi še dolgo sku
paj z nami v jutranjih urah 
molil Hvalnice, saj mu je Bog 
dal dočakati tistih 80 let, o 
katerih pravi Psalmist, da jih 
dosežejo le krepki.

Naj to velja tudi za našega 
slavljenca.

— KONEC

SVETNIK TEDNA
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SILVESTER ČUK .............................: ......................................
IRENEJ, SKOF

"Človekova slava je Bog. Toda mojstrovina vse modrosti 
in vse božje moči je človek. Kajti božja slava je živi človek; 
toda človeka vzdržuje v bivanju gledanje Boga." Te lepe in 
globoke misli je zapisal sveti Irenej, škof v rimskem mestu 
Lugdunu v Galiji, današnjem Lyonu v Franciji. Imenujejo ga 
"očeta katoliške teologije". Živel je v drugem krščanskem 
stoletju in črpal neposredno iz apostolskega oznanjevanja, 
kajti bil je učenec sv. Polikarpa, škofa v Smirni v Mali Aziji.
Ta pa je sam poslušal apostola in evangelista Janeza. O  veri 
je sveti Irenej zapisal, da je  kakor žlahtna pijača, ohranjena 
v najboljši posodi; pod vplivom  Svetega Duha ta pijača traj
no obnavlja mladost vsakomur, ki jo  uživa.

Irenej je bil po rodu iz Male Azije. Najbrž je bil doma iz 
mesta Smirne, ker v nekem svojem pismu omenja, da je 
“kot otrok" poslušal tamkajšnjega škofa sv. Polikarpa. Ta je 
umrl kot mučenec leta 155, zato sklepamo, da se je Irenej 
rodil med letoma 130-140. Že v mladosti se je spreobrnil h 
krščanstvu in se v veri tem eljito  izobrazil, kar dokazujejo 
njegovi kasnejši spisi. Tiste čase je cvetela trgovina med Malo p
Azijo in Galijo, sedanjo Francijo, kar je pospeševalo tudi j
misijonsko sodelovanje. M isijonarji iz Male Azije so hodili ..................
oznanjevat evangelij na Zahod in med njim i je bil tudi mladi č e t r t e k

Irenej, ki se je nekaj časa mudil v Rimu, od tam pa je odpo- 2oooUN',A
toval v južno Galijo. Okoli leta 160 ga že najdemo v Lugdu
nu ob reki Ron. Najprej je deloval kot duhovnik, kasneje, po 
mučeniški smrti škofa Potina (leta 177) pa je postal njegov 
naslednik na škofovskem sedežu. Bogoslužni in oznanjevalni 
jezik cerkvenega občestva v tem galskem mestu je bila 
grščina. V tem jeziku je Irenej tudi pisal.

Njegovo največje in najpomembnejše delo nosi naslov 
Zoper herezije (krive vere) in obsega pet knjig. Spis obrav
nava učenje vseh dotedanjih krivovercev in nasproti n jiho
vim  zmotam postavlja resnice, ki jih uči Cerkev na podlagi 
božjega razodetja. V središče Cerkve postavlja Kristusa, ki 
ga verniki uživajo pod podobo kruha in vina. Na Irenejeve 
misli se opira pokoncilska prenovitev mašnega obreda.

Lugdunski škof Irenej je med kristjani v Galiji užival velik 
ugled zaradi svoje učenosti in pastirske gorečnosti. Predse
doval je ne le zboru škofov v Galiji, temveč se je zavzemal 
za kristjane tudi drugod. Pod papežem Viktorjem  I. (Cerkev 
je vodil v letih 189-199) so škofje na krščanskem Zahodu 
določili, naj vsa Cerkev praznuje Veliko noč na nedeljo po 
prvi pomladni polni luni (tako je še danes). Cerkev v Mali 
Aziji tega ni hotela sprejeti, tam so namreč že od apostola 
Janeza dalje Veliko noč praznovali štirinajstega nizana (po 
judovskem koledarju), pa naj je padel na kateri koli dan v 
tednu. Grozil je razkol, a je  vmes posegel škof Irenej. Njego
va spravljivost je pripomogla, da je tudi Mala Azija postopo
ma sprejela novi datum velikonočnega praznovanja. Zgo
dovinar Evzebij, ki to poroča, pripom inja, da je tedaj Irenej 
ravnal tako, kakor kaže njegovo ime. Ime Irenej je namreč 
grško in po naše pomeni "mirni", “mož miru". Ta velikan evan
geljske modrosti in ljubezni je nebeški zavetnik tistih, ki jim 
je ime Irenej, Friderik (nemška oblika), Miroslav, Ljubomir 
ali Hotim ir. Ime ni posebno pogosto pri nas, še redkejše so 
ustrezne ženske inačice.

Sodobniki svetega Ireneja so hvaležno sprejemali m o
drost njegovih knjig, niso pa zapisovali podatkov o tem ve
likem škofu. Tako ni nikjer zapisano niti leto smrti in niti 
dejstvo, ali je res umrl kot mučenec, kar naj bi se zgodilo 
leta 202.

BOLNIKI, INVALIDI IN STAREJŠI NA BREZJAH
V soboto, 24. junija, bo na Brezjah že tradicionalno, 32. 

slovensko romanje bolnikov, invalidov in starejših na Brezje. 
Gre za eno največjih romanj v Sloveniji, na katerem se pona
vadi zbere tudi nad deset tisoč ljudi. Letošnje romanje bo 
slovesnejše, saj poteka v svetem letu. Romanje, ki ga že od 
samega začetka organizira revija Ognjišče, je v svoji 32-letni 
zgodovini prešlo v  vseslovenski dan bolnikov. Romanje bo 
vodil beograjski nadškof dr. Franc Perko, navzoči pa bodo 
tudi nekateri drugi škofje. Vsako leto se udeležujejo romanja 
tudi mladi, ki pomagajo bolnim  in ostarelim romarjem. De
lijo jim  okrepčilo, pomagajo jim , po želji jim  poskrbijo duho
vnika za spoved in pogovor ali pa prvo pomoč. Verni mladi 
se s tem navajajo tudi na drugačnost prizadetih in se v luči 
ljubezni do bližnjega vzgajajo v odprtost do drugih. Vsako
letno romanje na Brezje je ena od oblik skrbi Cerkve v Slove
niji za bolnike, invalide in ostarele. Mnoge župnije imajo svoja 
srečanja zase. Pa tudi sicer duhovniki obiskujejo bolnišnice 
in domove ostarelih in varovancem nudijo duhovno oskrbo.
V zadnjih letih so tudi v več bolnišnicah in domovih za osta
rele obnovili ali nanovo pripravili bogoslužne prostore.

POSVEČENJE KOPRSKEGA POMOŽNEGA ŠKOFA
V sredo, 5. julija, na god slovanskih apostolov in sozavet- 

nikov Evrope, svetih bratov Cirila in Metoda, bo ob 17. uri v 
koprski stolnici posvečenje novega koprskega pomožnega 
škofa dr. Jurija Bizjaka.
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POKLON
KIPARJU

VSI VABLJENI V B0GATO 
SLOVENSKO KNJIŽNICO!

JURIJ PALJK
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V soboto, 17. t.m., so v likovni ga
leriji Umetnostnega in kulturnega 
centra Skerk v Trnovci na tržaškem 
Krasu na izjemno lepi kraški domačiji 
odvetnika Jožeta Skerka in slikarke Zo
re Koren Skerk svečano odprli spo
minsko pregledno razstavo z naslo
vom Mascherini - Zgodovina, m it in 
narava. Gre za veliko razstavo risb, 
skulptur in kipov enega največjih ita
lijanskih kiparjev prejšnega stoletja, 
Marcella Mascherinija, ki se je rodil 
leta 1906 v Vidmu, a je skoraj vse živ
ljenje delal in živel v Trstu, umrl pa 
leta 1983 v Padovi. V likovni galeriji 
Skerk je razstavljenih 41 kipov in pla
stik srednjih in manjših dimenzij in 
risbe Mascherinija, medtem ko je e- 
najst njegovih večjih kipov razstavlje
nih v čudovitem parku okrog Skerko- 
ve domačije v Trnovci, kar daje raz
stavi poseben čar, saj galerija tako do
biva nove razsežnosti, kijih doslej ni
smo poznali. Jasa za hišo in vrt okrog 
hiše sta namreč več kot prikladna za 
take razstave in tudi Mascherinijevi 
kipi čudovito zaživijo sredi kraške, se
daj bujno zelene narave.

Na predstavitvi Mascherinijevega 
bogatega kiparskega in likovnega de
laje najprej zaigral Kvartet godal Glas
bene matice iz Trsta, nakar je sprego
voril gostitelj dr. Jože Skerk, ki je pou
daril predvsem dejstvo, da gre za spo
minsko razstavo enega največjih u- 
metnikov 20. stoletja na Tržaškem, 
ki v svojem življenju ni bil deležen 
pravilnega razumevanja in tudi sla
ve, ki bi si jo gotovo zaslužil, ne. Nato 
se je dr. Skerk zahvalil deželi Furlani- 
ji-Julijski krajini, ki je finančno podpr
la zahtevno razstavo in zavarovalni
ci Generali iz Trsta ter družini pokoj
nega umetnika, ki je dela rade volje 
dala na razpolago. Dr. Skerk pa je tu 
di povedal, da tokrat aktivno in finan
čno sodeluje pri razstavi devinsko-na- 
brežinska občinska uprava.

V italijanskem jeziku je o umetniku 
in srečanjih z njim spregovoril eden 
največjih furlanskih živečih umetni
kov, Giuseppe Zigaina, ki se je z Ma- 
scherinijem spoznal v začetku druge 
svetovne vojne in ga ima za svojega 
učitelja. "Čas je gentleman," je dejal 
Zigaina in dodal: "Prišel bo čas, ko bo 
Mascherinija spoznala in cenila vsa 
Evropa, kar si umetnik tudi zasluži." 
Zigaina se je spominjal Mascherinija 
kot velikega pripovedovalca, ki je znal 
očarati s svojim duhovitim in živim pri
povedovanjem in seveda tudi s svo
jim  odnosom do umetnosti, saj je bil 
zavezan antiki, a istočasno odprt iz
zivom sodobnega časa.

Dr. Zoran Kržišnik, direktor Med
narodne grafične šole v Ljubljani in 
Mednarodnega grafičnega bienala, 
k ije  dejansko umetniški vodja likov
ne galerije Skerk, je v izbornem slo
venskem jeziku dodobra razčlenil 
Mascherinijevo kiparsko in nasploh 
likovno delo in se na začetku svojega 
posega spomnil prvega srečanja z u- 
metnikom. Leta 1957 je bil namreč 
dr. Kržišnik umetnika predstavil slo
venskim ljubiteljem lepih umetnosti 
na samostojni razstavi v Ljubljani in
o tem srečanju in razstavi je dejal, da 
je bila ena temeljnih kiparskih raz
stav za tedanji čas. Dr. Kržišnik je tudi 
povedal, da je bil Mascherini misel
no zelo blizu antiki, v bistvu pa rene- 
sančnik, "a vseeno znanilec zmago
slavja sodobnosti, saj je bil umetnik 
izrazit mediteranski temperament, ki 
pa je bil pri svojem delu zavezan pra
vilom in redu, saj je nenehno iskal rav
novesja med gmoto in praznino". Po 
besedah dr. Kržišnika je bil Masche
rini zavezan naravi, a se je od nje s 
svojimi kiparskimi deli oddaljeval, da

Mučen i š t vo ,  
1967, bron

bi sej i  po svoje še bolj približal, raz
pet med naravo in sodobnost, njego
ve skulpture pa "odlikuje izredna no
tranja dinamika, ritem, akcija, ener
gija". Tako so tudi Mascherinijevi tor-

i  zi žive forme, polni notranjega zago
na, saj je umetnik iskal soskladja med 
svetlobo in senco, ravnovesja, ki pri
kazujejo drugačno harmonijo, saj gre 
vedno za nemo govorico oblikova
ne kovine.

Na odprtju razstave, ki seje je u- 
deležilo ogromno ljudi, med njimi tu 
di generalni konzul republike Slove
nije v Trstu Jadranka Šturm Kocjan, sta 
spregovorila tudi župan občine De
vin Nabrežina Marino Vocci, ki je pod
črtal pomembnost Kulturnega cen
tra Skerk za vso občino in širši kul
turni prostor, in odbornik za šolstvo 
in kulturo dežele F-Jk Franco Franzut- 
ti, ki je napovedal nova sodelovanja 
z galerijo Skerk ter izrazil zadovoljstvo 
nad lepim kulturnim dogodkom.

Na razstavi Mascherinijevih del so 
predstavili tudi ličen katalog, v kate
rem so spominski in kritični zapisi Giu
seppeja Zigaine, dr. Zorana Kržišnika 
in direktorja Državne galerije na Ba
varskem v Munchnu Ericha Steingra- 
bnerja. Katalog s fotografsko pred
stavitvijo kipov Marcella Mascherini
ja, kratko biografijo in drugimi po
datki je v celoti trojezičen, saj so vsi 

j  zapisi v slovenskem, italijanskem in 
nemškem jeziku.

Razstava Mascherinijevih odličnih 
umetniških del bo v galeriji Skerk od
prta do 6. avgusta letos in organiza
to rje  poskrbel za prijetno novost, saj 
bodo ob koncu tedna razni likovni 
kritiki z obeh strani meje strokovno

i  vodili obiskovalce po razstavi v večer
nih urah, od 21. do 23. ure. O točnem 
poteku teh vodenih obiskov bomo 
poročali tudi v Novem glasu.

O BVESTILO

SINJI VRH 2000: 
SLOVENIJA ODPRTA  
ZA UMETNOST

Na Sinjem vrhu na Gori nad Vi
pavsko dolino je v polnem teku med
narodna likovna delavnica Sloveni
ja  odprta za umetnost, na kateri so
deluje veliko slikarjev in kiparjev. V 
soboto, 24. t.m., bo po 15. uri t.i. Dan 
odprtih  vrat. Vabljeni!

ERIKA JAZBAR

Maja 1989 so v pritličnih prosto
rih Šolskega doma v Križni ulici slo
vesno odprli Slovensko Ljudsko knji
žnico, poimenovano po Damiru Fei- 
glu, ki je prešla pod upravo Narodne 
in študijske knjiižnice iz Trsta.

Pred kratkim so v ta namen pred
stavili prisrčno publikacijo, ki obeleži 
prehojeno pot. Zanjo sta poskrbela 
Marko VValtritsch in Luisa Gergolet(na 
sliki), k ije  od vsega začetka zadolže
na za delovanje slovenskega knjižne
ga hrama.

Luisa, k a j b i p o ved a la  o 
obnovitvi delovanja slovenske 
kn jižn ice  v G o ric i leta  1989?

Dne 5. maja 1989 smo uradno od
prli nove prostore v pritličju Šolske
ga doma s približno 6.500 knjigami 
na policah; še enkrat toliko pa jih je 
ostalo nekatalogiziranih v kleteh. Ta
krat sem bila vajenka v NŠK, kjer sem 
se učila knjižničarstva, v Ljubljani sem 
opravila strokovni izpit, tako da sem 
bila po dveh letih pripravljena na sa
mostojno službo.

Leta 1989 je bila slovenska knjiž
nica odprta le nekaj ur na dan, glav
no delo pa sta predstavljala katalo
gizacija knjig in urejanje prostorov. 
Veliko pomoč smo takrat dobili iz No
ve Gorice, ko izvedena knjižničarka 
Zdenka Smolej preživela pri nas cel

teden, noč in dan. Od leta 1989 slo
venska knjižnica v Gorici nima več 
padcev ali nihanj tako glede obisko
valcev, kot tudi delovanja. Če primer
jamo omenjeno trditev s prejšnjim 
obdobjem, o katerem je pisal Marko 
VValtritsch, bomo lahko videli, da je 
podatek pomemben.

K a k o  b i p o vze la  bogato  
desetletje delovanja?

Leta 1989 je slovenska knjžnica 
nudila izposojo knjig in časopise. Že

B O G A T A  I N  D R A G O C E N A  P U B L I K A C I J A

V KNJIGJ NI ŠE NEKAJ. 
AMPAK SE MARSIKAJ 
O ROJANU

IVAN ŽERJAL

Tako se je namreč izrazila prof. Dio- 
mira Fabjan Bajc na predstavitvi bro
šure Še nekaj o Rojanu 17. t.m. v ro- 
janskem Marijinem domu. Brošura je 
izšla v okviru proslav ob 50-letnici cer
kvenega mešanega pevskega zbora 
v Rojanu in je dragocen prispevek k 
spoznavanju zlasti polpretekle zgo
dovine tega tržaškega predmestja.

Napisal sem brošura, a to je že pra
va knjiga, debela 106 strani (s platni
cama vred), z bogatim fotografskim 
gradivom in 26 prispevki, ki so v letih 
1996-1999 izhajali v rojanskem ita
lijanskem župnijskem listuRojano no- 
tizie z namenom, da se župljanom 
italijanskega jezika osvetlita zgodo
vina in dejavnost rojanskega sloven
skega življa. Publikacijo je izdala ro- 
janska slovenska župnijska skupnost, 
uredili sojo Dorica Žagar Filipčič, Tul- 
lio Mozenich in Humbert Mamolo, 
lektorirali pa prof. Rudica Požar in 
prof. Marija Raunik. Platnico je opre
mil Franko Žerjal, knjigo pa je tiskala 
tiskarna F&G prontostampa sas iz Tr
sta. Izid knjige je finančno omogočila 
Slovenska prosvetna matica.

Avtorji prispevkov so Humbert Ma
molo, Tullio Mozenich, Ivan Buzečan, 
Aleksander Korošic, Jelka Terčon, Edi 
Žerjal, Stanko Zorko in Tanja Prinčič. 
Vsebina prispevkov se dotika etnolo
ških reminiscenc, izvora imena Rojan, 
zatem značilnih rojanskih kotičkov 
(podzemskega vrelca, murv, "Scale 
Sante", ulice Moreri, rojanskih mlinov, 
kapelice pri Lajnarjih idr.) in spomi
nov na rojansko polpreteklo zgodo
vino (članki o Mariji Ferluga, o rojan- 
ski Marijini družbi, o cerkvenem zbo
ru, o Koncertni pobudi Rojan, o žup
nikih Stefanu Sissotu in Mariu Lati
nu, o zlatomašniku Stanku Zorku, o 
trgatvi v Rojanu idr.).

Kot je na sobotni predstavitvi ob 
recitiranem podajanju odlomkov s 
strani Franka Žerjala dejala prof. Fab
jan Bajc, vejejo iz teh člankov ljube
zen do Rojana ter zvestoba sloven
stvu in krščanstvu. Knjiga je drobec 
v slovenskem zgodovinopisju in obe
nem vir za bolj obširne raziskave. Dan
danes so viri za zgodovinske raziskave 
ravno knjige, kot je tale o Rojanu, ki 
se osredotoča na krajevno, vsakda
njo zgodovino, ki so jo  v preteklosti 
prevečkrat imeli za malenkostno, a 
ki je s časom vedno bolj pridobila na 
pomenu, zlasti za nas Slovence. Vse
kakor je o Rojanu še mnogo gradi
va, ki je vredno objave.

Pa še nekaj: knjiga je izšla v obdo
bju velike krize za slovenstvo v Roja
nu. To tržaško predmestje je namreč 
v nekaj letih doživelo nekaj zelo hu
dih udarcev, v prvi vrsti zaprtje sloven- 

j  ske osnovne in nižje srednje šole zara
di pomanjkanja učencev oz. dijakov. 
Zato so knjige, kot jeŠe nekaj v Roja
nu, pomembne, saj v takih trenutkih 
lahko pripomorejo k ponovni obudi
tvi oz. utrditvi občutka skupnosti.

z naslednjo sezono smo začeli z otro
škimi uricami, ki so v zadnjih letih ze
lo priljubljene in obiskane. Povod za
nje smo dobili v Trstu, vendar začetki 
so bili težavni, odziv s strani otrok je 
bil precej slab. Otrok je bilo zelo malo.

Napaka, ki smo jo kmalu popra
vili, je bila povezava s šolami. Prireja
nje otroških uric sem namreč začela 
kar sama, tudi ker je bila knjižnica ma
lo obiskana. V Gorici namreč ni bila 
ustaljena navada, da razpolaga slo
venska knjižnica z osebo, k ije  uspo
sobljena in je vsak dan v službi in ti 
nudi potrebno pomoč. Zato so ljudje 
na začetku poredko zahajali v knji
žnico, otroci pa še najmanj.

Pa vrnimo se k otroškim uricam: 
na začetku sem vabila v Gorico avtor
je, pisatelje in profesorje, kar ni bilo 
najbolj poceni in odziv ni bil najbolj
ši. Zato smo v teku dveh let spreme
nili obliko teh srečanj. Povezala sem 
se z učiteljicami na šolah, sama sem 
obiskovala razrede, razdelila med o- 
troke pisana vabila in jim  predstav
ljala otroške urice. Celotna zadeva je 
nato odlično stekla, ko je učiteljica 
Barbara Rustja sprejela pripovedova
nje pravljic. Ko smo našli pravilno ob
liko, smo urice bogatili. Ob golem 
pripovedovanju smo dodajali pesmi
co, uganko, nekaj so si morali otroci 
prinašati od doma, ob zaključku so 
pripravili manjši izdelek, tako da je bi
lo vedno bolj živo in srečanja so bila 
vedno bolj pogosta.

Otroške urice so danes zelo dobro 
obiskane, kar je povišalo tudi število 
obiskovalcev v knjižnici sami. Otroška 
soba razpolaga tudi s televizijo in vi
deorekorderjem, tako da razmišljamo, 
da bi se v prihodnji sezoni podali tudi 
v to  obliko sporočanja.

K a k o  p a  j e  bilo  
s "tradicionaln im  " delovanjem  
knjižnice?

Polagoma smo dobili prvi majhen 
računalnik, preko goriškega referen
ta smo se vključili v knjižni katalog 
Slovenije (COBISS), ki nudi vpogled 
v matično bogastvo knjig, strokovnih 
revij in člankov, ob tem pa ti računal
nik pove, ali je knjiga izposojena. Tudi 
obiskovalci imajo na razpolago svoj 
računalnik, na katerem lahko pišejo 
referate ipd.

Naša ustanova nudi nadalje med- 
knjižničarsko izposojo s Slovenijo in 
NSK, za italijanske knjižnice pa nam 
je to  onemogočeno, zaradi našega 
nedržavnega statusa.

V vseh teh letih smo tudi obogatili 
knjižni fond, ki danes šteje približno
18.000 knjig. V čitalnici nudimo do
ber izbor časopisov, krajevnih obmej
nih dnevnikov, tednikov in mesečni
kov, zbornike, vestnike in revije, urad
ne liste RS in Rl, ob tem razpolagamo 
še z bogatim časopisnim arhivom.

Zadnjo novost predstavlja izposo
ja videokaset slovenskih risank in sta
rejših slovenskih filmov.

Ob tem pa bi rada še povedala, da 
imajo redni obisovalci novo magnet
no izkaznico, kar pomeni, da gre iz
posoja knjig preko računalnika. O- 
troci se v tem razlikujejo, saj je njiho
va magnetna kartica barvana s pose
bnim znakom, otrok pa jo lahko upo
rablja tudi kot knjižni znak.

K a j s i obetate z a  
prihodnost?

Veliko energij smo v zadnjem raz
dobju vložili v sodelovanje s sloven
skimi šolami. Z avtonomijo šolstva v 
Italiji se bodo omenjeni stiki poglo
bili in bomo lahko uresničili zelo kon
kretno sodelovanje in skupne načrte. 
Mislim, da bo taka oblika delovanja 
obogatila otroke, nudila šoli nove ser
vise, okrepila število obiskovalcev v 
naši knjižnici ter predvsem vzgajala 
nove bralce.
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DETELOV
ROMUNŠČINI
Založba Romania Press v Bukarešti 

je pred kratkim izdala romunski pre
vod krajšega, najprej v nemščini na
pisanega romana Leva Detele. Leta 
1995 je nemško varianto z ironičnimi 
in grotesknimi namigi prepletenega 
dela z naslovom Hinter dem Feuer- 
waldobjavila dunajska založba LOG, 
avtor pa je izbor iz knjige v lastni slo
venski priredbi pod naslovom Za og
njenim gozdom med drugim predsta
vil v književnih listih Dela in v revijal
nem tisku. V tem tekstu opisuje Dete
la zanemarjen gorski hotel v Avstriji, 
vendar se zgodba, povezana s pod
zavestnimi občutki groze in strahu, 
izvirajočimi iz otroških doživetij v dru
gi vojni, groteskno in surrealno pre
vesi proti "Balkanu". Poleg pripovedo
valca (verjetno pisateljevega drugega 
jaza) je glavna oseba zgodbe nihili
stični romunski emigrant jan Ostratu, 
nekakšen lokalni razgrajaški "Žirinov- 
ski". Skozi metaforo propadajočega 
hotela na Semmeringu in v podobi ne
razpoloženega obešenjaškega Ostra- 
ta se odpira razgled na svet, v kate
rem je ogroženo družbeno ravnotežje.

Tudi "romunska tematika" je bila 
morda vzrok, da je romunski pisatelj, 
prevajalec in urednik Matei (Gavril) 
Albastru Detelovo delo prelil iz nem
ščine v romunščino. Knjiga Dincolo 
de Feuenvald, ki jo je opremil Florian 
Creanga, je bila maja tik po izidu z 
uspehom predstavljena na letošnjem 
knjižnem sejmu v Bukarešti.

I S la  premskem gradu v Brkinih je 
bilo v nedeljo 14. srečanje Združenja 
primorskih književnikov. Srečanje se 
je pričelo v jutranjih urah, koso ime
li primorski literati občni zbor, na ka
terem so izvolili nov izvršilni odbor 
Združenja in tudi novega predsed
nika, ki je zamenjal dosedanjega pred
sednika pisatelja Marijana Tomšiča. 
Novi predsednik Združenja primor
skih književnikov je postal pesnik in 
član našega uredništva Jurij Paljk, v 
izvršilnem odboru pa je iz zamejstva 
tudi goriški pisec in režiser Janez Pov- 
še, medtem ko je v nadzornem odbo
ru tudi tržaški pesnik Marko Kravos. 
Na občnem zboru so se književniki 
iz Primorske in zamejstva dogovorili 
za nadaljnje sodelovanje in tudi za 
tesnejše sodelovanje z Društvom slo
venskih pisateljev ter za oživitev so
delovanja med literati iz Slovenije in 
zamejstva.

Oglata miza Tako blizu - tako da
leč, Kritično: Slovenija in Slovenci z 
obeh strani meje je bila uvod v po
poldansko dogajanje na Premu.

Razgovor je na Premu vodil čas
nikar Jože Horvat. Jurij Paljk je v svo
jem razmišljanju opozoril predvsem 
na nerazumevanje matične države 
do zamejstva in tudi diaspore. Dejal 
je, da se v zamejstvu in najbrž tudi 
drugod slovenski ljudje po nesram
nem ravnanju z dr. Bajukom v slo
venskem parlamentu počutijo  še 
večje tujce v matični domovini, kot 
so se doslej. Meje niso zgolj geograf
ske, predvsem bolijo tiste, ki si jih 
zgradimo v našem lastnem mišljenju, 
prepričanju, je poudaril Paljk. Pri tem 
je opozoril tudi na dejstvo, da je zno
traj manjšine čutiti vse premalo volje 
in navdušenja predvsem pri mladih,

ki bi morali biti začetniki in nadalje
valci aktivnejše vloge pri ohranjanju 
in prepoznavnosti slovenske identi
tete. Paljkje poudaril, da zgolj finan
čna pomoč ne reši vseh težav in da 
nobena narodna manjšina ne more 
preživeti brez pomoči matičnega na
roda. Izrazil je željo, da bi znala ma
tična država zavzeti in obdržati po
končno držo pri podpori in izražanju 
zahtev za zamejske Slovence, obe
nem pa tudi jasno povedal, da gre 
Sloveniji zahvala za finančno pomoč 
Slovencem v Italiji, ker bi brez nje za
mrla marsikatera kulturna pobuda. 
Sprejetje zaščitnega zakona je le ena 
od pomembnih stvari, ki pa sama po 
sebi ne bo rešila vseh težav sloven
ske manjšine v Italiji. Svoj referat je 
Paljk sklenil optimistično, saj je izra
zil prepričanje, da še verjame v tiste, 
ki bodo pisali pesmi v slovenščini, ki 
bodo pisali pesmi za druge, ker je 
prav pesem tista, ki najde pot do dru
gega, je nagovor in dajanje drugim. 
In je pravzaprav literatura tista, ki je 
slovenski jezik skozi stoletja ohranja
la in ga uvrščala v sam vrh evropske 
literature.

Marko Sosič je svoje razmišljanje 
naslovil Tišina brezmejna. Želel je na
mreč opozoriti na dejstvo, da se vse 
premalo posvečamo svoji tišini in vse 
prevečkrat prepuščamo glasnosti 
vsega drugega. Avtokritičen po svoji 
naravi vendarle meni, da je sloven
ski državi potrebno priznati zaslugo 
pri ohranjanju in podpiranju obstoja 
različnih institucij v zamejstvu; sicer 
mu je beseda zamejstvo tuja in sej i  
rad izogiba. Po Sosičevih besedah je 
vprašanje, ali gre pri podpori sloven
ske države zgolj za formalnost ali pa 
vendarle za zavestno dejanje. Tudi on 
se zaveda pomembnosti, ki b ijo imel 
zaščitni zakon, a se vendarle sprašu
je, koliko sprememb se bo v resnici 
zgodilo in kaj bi le-te prinesle ljudem 
samim. Poudaril je, da morajo ljudje 
delovati kot skupnost oziroma av
tonomne osebe, ki se ne bodo ozi
rale na druge ali celo pričakovale sa
mo pomoč drugih. Kot ravnatelj Slo
venskega stalnega gledališča Trst si 
želi, da bi v širši prostor, v katerega so 
umeščeni, vnesli nekaj novega duha 
in širine, katerega osnovna značilnost 
ne bi bila omejenost nekih navidez
nih meja. Tržaško gledališče želi z no
vo sezono prestopiti meje svojih zi
dov, zato uvaja predstave s podnapi
si in bo tako na svoj način prispevalo 
k drugačnemu vsakdanu. Kakovost, 
na kateri bodo gradili, ne potrebuje 
dodatnih finančnih sredstev.

Tretjega napovedanega govorni
ka, Borisa Pahorja, na Premu ni bilo, 
ker je bil zadržan in se je opravičil. Je 
pa njegov zapis prebral Jurij Paljk. Pa
horjevo razmišljanje je bilo že obljav- 
Ijeno (PD, julij 1999); v njem je slo
venskim akademikom 2. julija lansko 
leto v Ljubljani prikazal svoj pogled 
na narodno identiteto in ohranjanje 
slovenske narodnosti v Italiji

Paljk, Sosič in Pahor so v svojih raz
mišljanjih ponudili veliko izhodišč, a 
zaradi pomanjkanja časa žal ni prišlo 
do obširnejše debate, gotovo pa je 
bila najboljša duhovita in pravilna u- 
gotovitev Jolke Milič iz Sežane, ko je 
Sosiču in Paljku dejala, da večina pri
sotnih narodne in slovenske identi
tete, zamejstva in govorjenja o teh 
preprosto ne razume, ker se v šoli ni
so učili ničesar ali skoraj nič o narod- 

| ni zavesti. Žal pa daljše debate o od
nosu matice do slovenske manjšine 
v Italiji in obratno zaradi pomanjka
nja časa ni bilo.

V nadaljevanju programa so orga
nizatorji srečanja pripravili še pred
stavitev nekaterih novih knjižnih iz
daj: še en izbor Prešernovih pesmi, 
pred časom izdane Černigojeve knji
ge in še ne izdan zbornik o primor
skih literarnih ustvarjalcih niso dobra 
zamenjava za lanskoletne nove izda
je članov Združenja primorskih knji
ževnikov, tako da bi bilo v prihodnje 
dobro razmisliti o tem, da bi na Pre
mu vsako leto predstavili vse nove 
knjižne izdaje članov.

Čisto za konec je igralka Maja Štro- 
mar uprizorila še monodramo Ervina 
Fritza Marčni veter ali Fani piše Pre
šernu.

Premsko srečanje seje torej kon
čalo, a zgovoren podatek je dejstvo, 
da časnikarjev srečanje še vedno ne 
zanima dovolj, da je obveščenost jav
nosti še vedno premajhna in da bi mo
ralo Združenje primorskih književni
kov tudi samo še precej storiti, vsaj 
kar se promocije tiče. Gotovo bo po
trebno v prihodnje privabiti na Prem 
tudi več pisateljev in pesnikov iz osre
dnje Slovenije. Najbrž je zares pre
malo, da se na Premu primorski lite
rarni ustvarjalci enkrat na leto sreča
jo, si izmenjajo nekaj pogledov in sta
lišč in v dobrem upanju živijo do na
slednjega srečanja. Pred novim vod
stvom Združenja so torej novi izzivi, 
med katerimi moramo postaviti na pr
vo mesto večjo povezanost med za
mejskimi pisci in književniki, ki živijo 
v Sloveniji, ter njihove literarne nasto
pe pri nas.

P O D E L J E N E  B O D O  N A  S L A V N O S T N I  SEJI O B Č I N S K E G A  SVE T A V I D R I J I

MARKO RUPNIK PREJEMNIK PIRNATOVE NAGRADE
V idrijski občini proslavljajo 22. 

junija občinski praznik, ki spominja 
na omenjeni dan leta 1508, ko so od
krili izjemno bogato ležišče cinaba- 
ritne rude. Nahajališče je omogočilo 
večstoletno neprekinjeno delovanje 
rudnika živega srebra, ki je bil eden 
največjih na svetu ter je tudi najbolj 
vplival na celotno življenje in doga
janje v Idriji. Dan 22. junij so od leta 
1508 pa do leta 1945 slavili kot praz
nik sv. Ahacija, ki je v duhu še zme
raj prisoten med ljudmi.

Praznik, ki se navezuje na idrijsko 
preteklost, pa predstavlja dandanes 
tudi eminenten kulturni dogodek. 
Na današnji slavnostni seji občinske
ga sveta v Idriji bodo p. Marku Ivanu 
Rupniku podelili osrednjo občinsko 
priznanje, namreč Pirnatovo nagra
do. V utemeljitvi je zapisano, "da gre 
za priznanje prispevku, ki ga je na

grajenec dal promociji Slovenije in 
Idrije v svetu z vrhunskimi umetniški
mi stvaritvami, zlasti z odmevnimi 
mozaiki v vatikanski kapeli Odrešeni- 
kove Matere". O p. Rupniku in vati
kanski kapeli, ki jo je zbor kardina
lov poklonil sv. očetu Janezu Pavlu 
II. ob 50-letnici mašniškega posveče
nja, smo v našem časniku že večkrat 
pisali, upoštevajoč tudi dejstvo, daje 
jezuitski pater prebil nekaj let med 
zamejci, še zlasti na Goriškem.

V utemeljitvi idrijske nagrade je 
nadalje podrobno opisana življenj
ska pot p. Marka I. Rupnika, med dru
gim letošnjega Prešernovega nagra
jenca. Rodil se je  leta 1954 v Zadlo
gu pri Črnem Vrhu nad Idrijo. Našteti 
so tudi njegovi uspehi na duhovnem 
in likovnem področju, pri čemer je po
udarjeno, "da se v Rupnikovem delo
vanju, tako kot v njegovi osebnosti,

neločljivo prepletajo duhovnik, teo
log, umetnik, vzgojitelj, organizator, 
pisatelj in govornik. Napisal je devet 
knjig, od katerih so nekatere preve
dene v sedem jezikov. Kot teolog je 
opozoril nase že s svojimi prvimi med
narodnimi nastopi, kot predavatelj je 
nastopal po številnih evropskih uni
verzah, kulturnih centrih in raznih 
kongresih in simpozijih. Kljub nagle
mu vzponu osebnosti in ustvarjalno
sti je pater Rupnik ostal preprost, 
prisrčen, bister in delaven fant iz Za
dloga. Rojstna občina Idrija mu po
deljuje Pirnatovo nagrado za leto 
2000 tudi kot priznanje človeku z iz
redno širino duha in umetniku, kate
rega dela bodo navdihovala tudi pri
hodnje rodove".

Na slavnostni seji idrijskega občin
skega sveta so podelili tudi druga pri
znanja in nagrade za pomembne us

pehe, ki so jih dosegli posamezniki, 
domačini, na raznih področjih. Na
grado Jožefa Mraka je prejel Marijan 
Beričič, in sicer za dolgoletne aktiv
nosti in prizadevanja za promocijo 
Idrije, ohranitev njene zgodovine in 
dviga kakovosti življenja prebivalcev, 
zlasti upokojencev; Ivan Mohorič je 
dobitnik nagrade občine Idrija za ra
ziskovalno, literarno in publicistično 
delovanje ter promocijo Idrije doma 
in v svetu; Anica Makuc je prejemnik 
nagrade občine Idrija za pomemben 
prispevek k dvigu kakovosti vzgoje 
in izobraževanja mladih; nagrado ob
čine Idrija je dobil tudi Janko Prelo- 
vec, in sicer za dosežke na področju 
fotografske dejavnosti; nagrado ob
čine Idrija za mlade ustvarjalce pa je 
prejel Matjaž Kofol za izvirne izved
be vizualnih komunikacij.
— — — M.

M L A D I K A  ŠT. 5

AKTUALNE 
TEME
V Trstu je izšla nova, peta številka 

revije Mladika v letošnjem letu. Plat
nica prikazuje tri pomembne dogo
dke, do katerih je prišlo pred kratkim 
v zamejstvu; to  so: odkritje spome
nika padlim pri Banih, manifestacija 
za zaščitni zakon na Trgu sv. Antona 
v Trstu in predstavitev knjige Adria
ne Cibic o tržaški ljudski noši.

Uvodnik z naslovom Ni vse tako 
črno, ko t zgleda, je napisal Sergij Pa
hor, ki med drugim izraža mnenje, 
da ima slovenska narodna skupnost
v Italiji v sebi "živ občutek ponovno 
pridobljene zavesti o skupnosti, ki je 
prišla zares odkrito do izraza na ma
nifestaciji v Trstu kot iskren odklon 
izrazito strankarskih pogledov na na
rodnostno vprašanje." "Potreben je 
korak naprej'1, še piše Sergij Pahor, "v 
smislu še večje notranje solidarnosti, 
večje politične enotnosti in večje pred
stavniške teže." To bo koristno za obli
kovanje strategije, ki je potrebna 
tako za manjšino samo kot za učin
kovite odnose do rimskih oblasti in 
do Slovenije.

V nadaljevanju objavlja Mladika 
pretresljivo in globoko pismo, ki ga 
je pesnica Ljubka Šorli napisala mo
ževi sestrični Željki Simčič 9. marca 
1937, se pravi le tri tedne po muče- 
niški smrti moža Lojzeta Bratuža. V 
krajšem zapisu uredniki Mladike pi
šejo, da se pismo "s svojim blagim kr
ščanskim etosom, ki more prežariti 
celo strahoto življenjske tragedije, u- 
vršča med bisere slovenske duhov
nosti". Magda Jevnikar je za to števil
ko prispevala spominski zapis o Loj
zetu Spacalu, v nadaljevanju pa je 
objavljena tudi novela Marjane Srčič 
Ekekochito, "mali prinašalec sreče", ki 
je prejela tretjo nagrado za prozo na 
literarnem natečaju Mladike. Po dalj
šem premoru imajo bralci Mladike 
na voljo zopet rubriko Slovenci za da
nes: zanjo je Zora Tavčar intervjuvala 
dr. Ireno Knehtl, častno konzulko 
Malte v Sloveniji. V rubriki, posvečeni 
numizmatiki, piše Mitja Petaros o vred
nosti kovancev, Peter Merku pa objav
lja četrto nadaljevanje iz svojih spo
minov na starše. V rubriki Iz arhivov 
in predalov je objavljeno prvo nada
ljevanje prispevka Iva Jevnikarja o po
grešanem tržaškem padalcu Marja
nu Fegecu. Martin Jevnikar je prispe
val recenzijo zbirke esejev in člankov 
Milana Komarja Razmišljanja ob raz
govorih. Tudi v tej številki so objav
ljene tradicionalne Mladikine rubrike 
(Mogoče vas bo zanimalo zvedeti, 
da..., Pod črto, Antena).

Skupaj z Mladiko je izšla njena 
mladinska priloga Rast (to je že 136. 
številka). V uvodniku z naslovom Ni 
nam vseeno! piše Jadranka Cergol, 
da si tudi mlajša generacija sloven
ske manjšine v Italiji želi ohranjati 
identiteto in je navezana na lastno 
zemljo in korenine. Breda Susič piše
o udeležbi mladih zamejskih Sloven
cev (članov Mladih v odkrivanju sku
pnih poti in Mladinske sekcije Slo
venske skupnosti) na tradicionalnem 
velikonočnem mladinskem manjšin
skem seminarju, ki je potekal na Ju
žnem Tirolskem. S tem v zvezi je tudi 
članek Jane Kosmač, ki poroča o 
podpori prizadevanjem za zaščitni 
zakon s strani mladih manjšincev po 
Evropi, pa tudi nekaterih mladinskih 
organizacij v Sloveniji. Erika Hrova
tin piše o tragičnih posledicah evrop
ske kolonizacije v Afriki, Nataša Zu- 
balič in Tomaž Susič pa o ameriški 
filmski produkciji. Breda Susič je pri
spevala poročilo o delovanju Sloven
skega kulturnega kluba in Mladih v 
odkrivanju skupnih poti ob koncu se
zone, na koncu pa je objavljenih ne
kaj odlomkov iz zgodbe Ko se strast 
zaganja, s katero je mladi avtor Luka 
Pieri prejel drugo nagrado za prozo 
na literarnem natečaju Slovenskega 
kulturnega kluba za leto 2000.
— — — —  IŽ
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SLOVESNO OB DNEVU  
DRŽAVNOSTI POMEMBNI IN VISOKI 

JUBILEJI V BREGU

V torek, 20. t.m ., je gene
ralni konzul republike Slove
nije v Trstu gospa Jadranka 
Šturm Kocjan priredila spre
jem  ob prazniku državnosti 
republike Slovenije. Na vrtu 
vile Ferdinandeo so se zbrali 
vidni predstavniki slovenske 
manjšine v Italiji, gostje iz Slo
venije in seveda tudi ugledni 
predstavniki političnih, uprav
nih oblasti iz dežele Furlanije 
-Julijske krajine, diplomatski 
predstavniki raznih držav in

drugi ugledni gostje iz gospo
darskega in kulturnega sveta. 
Na sprejemu so bili prisotni 
tudi tržaški župan Riccardo 
llly, podpredsednik dežele F- 
Jk Miloš Budin, škofova vikar
ja goriške in tržaške škofije za 
Slovence msgr. Oskar Simčič 
in msgr. Franc Vončina; prvič 
se je  v zamejstvu tudi pred
stavil sekretar republike Slo
venije za Slovence po svetu 
in v zamejstvu Zorko Pelikan.

D R U Š T V O  S L O V E N S K I H  I Z O B R A Ž E N C E V

ZAKLJUČEK SEZONE Z 
ŽARKOM PETANOM

IVAN ŽERJAL

Tudi za člane Društva slo
venskih izobražencev je na
počil čas poletnega počitka.
V ponedeljek, 19. t.m ., je na
mreč v Peterlinovi dvorani 
potekal zadnji tradicionalni 
tedenski večer sezone 1999/ 
2000. Sicer pa bo od 1. do 3. 
septembra potekal največji 
vsakoletni trud DSI, in sicer 
študijski dnevi Draga, ki bodo 
letos dosegli že 35. izvedbo.
O  letošnji Dragi (zaradi pri
prav se bo čez poletje verjet
no marsikateri član DSI še do
datno potil), ki bo kot pona
vadi potekala v parku Finžgar- 
jevega doma na Opčinah (v 
tistih dneh bo tam potekala 
tudi 10. Draga mladih), pa se 
bom o vsekakor še vrnili.

Če se povrnemo k zadnje
mu ponedeljkovemu večeru 
društva, je  le-tega oblikovalo 
sorazmerno dobro obiskano 
srečanje z znanim pisateljem, 
dram atikom , režiserjem in 
piscem a forizm ov Žarkom  
Petanom. Priložnost za to sre
čanje je bil nedavni izid zadnje 
Petanove knjige O  revoluciji 
in o smrti, ki je izšla pri za
ložbi Mladinska knjiga v Ljub
ljani. Kot je  občinstvu dejal 
avtor, se knjiga deli na dva de
la: v prvem je enajst kratkih 
zgodb v tretji osebi, v katerih 
je zaznati tudi avtobiografske 
drobce (tudi iz avtorjevega 
medvojnega bivanja v Trstu), 
drugi del pa zaobjema v celo
ti daljša zgodba Hoja za oče
tom , ki je v celoti avtobiograf
ska. V teh zgodbah je Petan 
hotel prikazati podobo neke
ga čudnega in zmedenega ča
sa, kakršno je bilo medvojno 
in povojno revolucijsko ob
dobje v Sloveniji, ki gaje avtor 
sam doživel. To je  podoba, ki

ti je  arhivski dokumenti, na 
katere se naslanjajo zgodovi
narji in razikovalci, ne bodo 
nudili. Petan je tu podčrtal po
men nenapisanih dokum en
tov in osebnih, tudi drobnih 
spominov, ki so mogoče vča
sih tudi bolj pom em bni za 
zgodovino, saj marsikdaj po
kažejo kako zgodovinsko o- 
sebnost (npr. Tita) v popolno
ma drugačni luči, predvsem 
pa podajo osnovno podobo 
časa. Zato umetniški pristop 
pisatelja k zgodovini pove ve
liko več od arhivskih doku
mentov. Zgodbe, napisane v 
knjigi O  revoluciji in o smrti, 
so usode ljudi, žalostne uso
de tako za žrtve kot za rablje. 
Pri tem so bile Petanu v veli
ko oporo tri knjige: knjiga na
rodnega heroja Staneta Semi- 
ča-Dak\]aNajboljši so padli, ki 
je  po njegovem mnenju naj
boljša knjiga o partizanstvu, 
saj prinaša človeški pogled na 
le-to, zatem knjiga Matevža 
Hace ta Komisarski zapiski in 
Bermanov dosje Aleksandra 
Bajta, nekoč vodilnega eko
nom ista v bivši Jugoslaviji. 
Zlasti o tej knjigi, ki je  po Peta
novih besedan postavila na 
glavo dosedanje vedenje o 
narodnoosvobodilni borbi na 
Slovenskem, se je  v nadalje
vanju razvila razprava. S to 
knjigo, je  dejal Petan, je Bajt 
dokazal, daje bil komunistični 
režim luknjičast in je vzpostav
ljal vzajemno nadzorstvo. M o
ralno vprašanje pa je, kako je 
ta režim Bajt podpiral, čeprav 
z njim  ni soglašal.

Na večeru, na katerem so 
predstavniki M ladinske knji
ge prodali vse izvode knjige, 
ki so bili na razpolago, so pred
vajali tudi odlomek iz knjige, 
ki ga je  posnel Radijski oder.

V Bregu deluje nekaj izmed 
najstarejših slovenskih druš
tev na Tržaškem oz. v zamej
stvu sploh. Najstarejše dru
štvo, in sicerSKD Valentin Vo
dnik iz Doline, je pred dvema 
letoma praznovalo 120-letni- 
co, istega leta pa je 100-letni- 
co praznovalo društvo Pri
morsko iz Mačkovelj.

V  letošnjem letu pa smo že 
doživeli proslavljanja dveh 
pom em bnih obletnic: 100- 
letnice društva Slovenec iz 
Boršta in 130-letnice ustano
vitve čitalnice v Boljuncu. O- 
srednja proslava borštanske- 
ga društva je  bila že konec 
maja v gledališču France Pre
šeren v Boljuncu (na sliki) z 
nastopom združenega me
šanega pevskega zbora Slo- 
venec-Slavec, slavnostnim na
govorom in drugimi ku lturn i
mi točkami, predvsem pa s 
podelitvijo najvišjega "odliko
vanja" v občini Dolina, Odličja 
prijateljstva. S tem pa se pro
slavljanja ob 100-letnici dru
štva niso končala, saj bo prav 
danes, 22. t.m ., v Parku Hri- 
benca v Zabrežcu literarni 
večer ob kresu: ob tej prilo
žnosti bo M ilan Pahor pred
stavil brošuro Ivane Mahnič

in Deve Pinci n Bilo je  tako... 
spom in i vaščanov o ku ltu r
nem delovanju v vasi, poleg 
tega pa se bodo s svojimi deli 
predstavili književniki Marko 
Sosič, Jurij Paljk, Aleksij Pre
gare, Danica Tuljak, Jaka Ko
šir, Bogdan Novak in Evald Fli
sar. Večer bo popestril nastop 
vokalne skupine.

Prejšnji teden pa so pote
kala osrednja proslavljanja ob 
130-letnici ustanovitve čital

nice v Bolju ncu. Tako so v to 
rek, 13. t.m ., v gledališču 
France Prešeren predstavili 
knjigo Borisa Kureta o sloven
skih društvih v Bregu (delo je 
predstavil Aleksij Pregare). V 
četrtek, 15. t.m ., pa je  vedno 
vgledališču Prešeren bila bo
gato prirejena osrednja pro
slava, na kateri je  kot slavnost
ni govornik spregovoril pisa
telj Matjaž Kmecl. Proslave so 
se končale v nedeljo, 18. ju 

nija, s slavnostnim m im oho
dom narodnih noš in šagro na 
Jami.

O b koncu tega skromne
ga zapisa, ki je  gotovo neza
dosten za tako pomembna 
kulturna dogodka, pa izkori
stimo priložnost, da Boršta- 
nom in Boljunčanom izrazi- 
m o tud i člani uredništva na
šega lista iskrene čestitke ob 
pomembnih jubilejih.

P O B U D A  Z C P Z  N A  K O N T O V E L U

PO ŠESTNAJSTIH LETIH SPET 
SREČANJE PRITRKOVALCEV

S V E T I  I V A N

IT i l

FOTO KROMA

Po šestnajstih letih je  zvo
nik kontovelske župnijske 
cerkve zopet postal prizori
šče srečanja pritrkovalcev. 
Do srečanja je prišlo na po
budo Zveze cerkvenih pev
skih zborov iz Trsta, ki si je  za
dala nalogo - poleg skrbi za 
kakovostno petje zborov, or
gelske tečaje, izdajanje pu
blikacij idr. -, da obudi to  sta
rodavno in tipično slovensko 
tradicijo iz pozabe, v katero 
je padla v zamejstvu.

Kljub temu da so se sre-ča- 
nja udeležile le pritrkovalske 
skupine s Kontovela, iz Kopra 
in Dornberka, je šlo za lep kul
turni večer, ki je v kontovel- 
sko cerkev privabil številno 
občinstvo. Udeleženci, ki sta 
jih  na začetku pozdravjla kon- 
tovelski župnik Jože Špeh in 
predstavnica ZCPZ M arija

Kerže (le-ta je  orisala dejav
nost in cilje Zveze), so prislu
hnili petju Združenega zbora 
ZCPZ (na sliki), ki je  pod vod
stvom Edija Raceta in ob or
gelski sprem ljavi Davorina 
Starca zapel Deschermeier- 
jevo Večerni zvon, Jerebovo 
Že pada m rak  v do lino  in 
H ladni kovo je  mrak končan. 
Matejka Peterlin Maver pa je 
podala pesmi o zvonovih in 
zvonjenju, ki so jih  napisali 
Saša Martelanc, Jurij Paljk, 
Raffaella Petronio, Aleksan
der Furlan, David Bandelli in 
Bruna Pertot.

Prof. Branko Melink, žup
nik v Štjaku, profesor v vipav
skem semenišču in izvede
nec za zvonove, je v zgoščeni 
obliki podal zgodovino zvo
nov, ki so že v antičnih časih 
vabili kristjane k zbiranju. Ta

ko tudi Slovenci ne moremo 
brez zvonjenja, posebna naša 
specifika pa je  prav pritrko- 
vanje, ki je razširjeno po vsej 
Sloveniji. Pritrkovanje je  tra
dicija, ki jo  je  treba ohranjati 
in razvijati najprej na krajev
ni ravni, v domačem kraju, 
nato pa je treba iti še v širši 
slovenski in srednjeevropski 
kontekst. K temu pripom o
rejo pritrkovalska srečanja.

Posebno umetnost, je  še 
dejal prof. Melink, je predsta
vljalo zvonolitje, ki je  bilo ne
koč rodbinska umetnost, da
nes pa je že postalo industrij
sko. Tako mnogi novi zvono
vi v Sloveniji ne dosegajo ka
kovosti predvojnih. Kljub te
mu je  nekaj m ladih ljudi, ki 
si prizadevajo za ohranitev 
pristnosti.

PRAZNIK
FARNEGA
ZAVETNIKA

Konec tedna bo pri Sv. Iva
nu, kot vsako leto, potekal 
posebno slovesno. Svetoi- 
vančani se namreč priprav
ljajo na praznovanja ob godu 
svojega župnijskega zavetni
ka sv. Janeza Krstnika (24. ju 
nija). O b tej priložnosti ne bo 
stekla le vrsta verskih sloves
nosti, ampak bodo na spo
redu tudi ku lturn i dogodki. 
Že danes, 22. t.m ., bo ob
20.30 v župnijski cerkvi pri 
Sv. Ivanu v organizaciji slo
venske župnijske skupnosti 
zborovski koncert, ki ga bo
do oblikovali zbori Vox Nova 
Tergeste, Jacobus Gallus in 
Resonet. Jutri, v petek, 23. 
t.m ., bo ob 20. uri trad ic io
nalna slovenska maša na vi- 
g ilijo  sv. Janeza Krstnika v 
stari srednjeveški cerkvici sv. 
Pelagija v ul. Capofonte. Isti 
večer pa bo na stadionu 1. 
maj tradicionalno kresova
nje, ki ga prireja društvo Slav
ko Škamperle v sodelovanju 
s Športnim združenjem Bor. 
O b 21. uri bo koncert Pihal
nega orkestra iz Ricmanj, ob
22. uri pa bodo prižgali kres. 
Višek praznovanj pa bo v ne
deljo, 25. t.m ., ko bo ob 9. 
uri krenila procesija po sve- 
toivanskih ulicah, ki se je  vsa
ko leto udeležuje veliko šte
v ilo  narodnih noš. Procesiji 
bosta sledila slovesen blago
slov in nato pa še sv. maša v 
slovenščini.
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TRŽAŠKA KRONIKA

D E V I N  /  O B  K O N C U  S E Z O N E  Z B O R A

OB ZAKLJUČNI DRUŽABNOSTI 
' FANTOV1' NEKOLIKO DRUGAČE

IZ  BELEŽKE 
POROČEVALCA...

V petek, 16. t.m., je bila 
na sedežu zbora Fantov izpod 
Grmade v Devinu lepa dru
žabnost s krajšim nastopom 
ob zaključku sezone tega 
moškega pevskega zbora, ki 
ga od ustanovitve vodi Ivo 
Kralj. Slišali smo tako Srebo- 
tnjakove Bore v lepi interpre
taciji Gregorja Pertota, Ne- 
dvedovo Domovina, m ili kraj, 
Logarjevo Poet, s hvaležno so
listično vlogo, ki jo  je  podal 
Robert Antonič, in še šaljivo 
Ježevofno pesem peti ter lju
bezensko in vsem dobro zna
no Kernjakovo/Wo/ce/v izde
lani in z igralskim talentom 
podani interpretaciji solista 
Gregorja Pertota. Številčno 
nekoliko šibkejši zbor - nasto
pilo je 16 pevcev - je pokazal, 
da je prožno pevsko telo, ki 
natančno in izkušeno sledi 
volji zborovodje Iva Kralja ter 
zmore lepo zlitost, prijetno 
zvočno obarvanost in inter- 
pretacijsko prepričljivost. Ze
lo pozitivno se nam zdi, da 
ima ta zbor v primerjavi z dru
gimi moškimi zbori v svojih 
vrstah sorazm erno ve liko  
mladih ali celo zelo mladih 
pevcev, kar je  gotovo spod
budno. Sledila je skrbno pri
pravljena družabnost, ki je  ob 
zvoku harmonike in tudi petju 
ter prijateljskem klepetu ob 
om izjih potrdila, da so Fantje

izpod Grmade zbor, ki zvesto 
opravlja svoje poslanstvo na 
teritoriju in ga imajo zato lju
dje radi.

OBJAVLJAMO PA ŠE 
STRAN IZ  KRONIKE  
ZBORA FANTO V IZ P O D  
G RM ADE, KJER PIŠE...

"Letošnja sezona se zaklju
čuje na precej šepav način. 
Udeležba na vajah je  zelo ni
hajoča, ob rednem jedru ka
kih 12-14 pevcev, ostalih o- 
sem ali deset pevcev dokaj 
neredno prihaja na vaje. Ne
kateri upravičeno zaradi tu r
nusov v papirnici in drugje ali 
zaradi službenih potovanj, 
drugi... neverno zakaj. Precej 
slabe volje ustvarja tudi za
mujanje. In vendar ima naš 
zbor s svojim  pevovodjem

Ivom Kraljem svoj ugled in 
gotovo tudi svojo važno fun
kcijo v okolju, v katerem de
luje. Da je tako, nam dokazuje 
že dejstvo, da smo na teh stra
neh kronike v sezoni 1999- 
2000 zabeležili sodelovanje 
naenajstih priložnostnih pri
reditvah oz. revijah, na kate
rih smo zapeli najmanj tri pe
smi, nadalje smo zabeležili 
petje pri šestih pogrebih, pri 
dveh mašah in eni poroki ter 
štiri samostojne koncerte. To
rej skupno petindvajset jav
nih nastopov. Tudi program
sko smo v minuli sezoni izva
jali dokaj pester spored. Na
novo smo se naučili enajst pe
smi, od tega pet cerkvenih za 
različne potrebe in dobe cer
kvenega leta. Stalno pa ob

navljali in ponavljali še vsaj 
20-25 pesmi, ki s sicer manj
šimi zamenjavami spadajo v 
naš "železni repertoar". Prire
d ili smo tudi lepo uspel d ru 
štveni izlet v Istro z ogledom 
Portoroža, Sečoveljskih solin 
in Krkavč te r Pomjana.

Dokaj pestra in živahna 
sezona torej, ki pa od nas za
hteva premislek o prihodnjih 
ciljih  in predvsem oblik i de
lovanja. O snovni problem  
ostane, kako nagovoriti pev
ce, da bodo redno in zavze
to  sodelovali, saj nam ne 
more biti vseeno, kako bo s 
tem  zborom , ki predstavlja 
tud i pom em bno  narodno 
postojanko za Devin in širšo 
okolico!"

S K L U B O M  P R I J A T ELJSTVA P O  L O Š K I  D O L I N I

V KRALJESTVU ČA RO VNIC  IN  
KRAŠKIH SKRIVNOSTI (2)

NADA MARTELANC

Po obilnem , zelo okus
nem in nekoliko svojevrst
nem kosilu v Starem trgu nas 
je avtobus potegnil do presi
hajočega Cerkniškega jezera 
(na sliki).

Jezera? Naj sem še tako na
penjala oči, jezera nisem v i
dela. Pred nami je bila le ve
lika n ska  v a lo v ita  ze lena  
planjava s travniki, grm ičev
jem, močvirjem in večjimi ter 
manjšimi mlakami.

Bili smo sredi kraljestva 
kraških pojavov.

Od kraških pojavov so naj
bolj znane in občudovane ja
me s čudovitim i kapniki. Kdo 
ne pozna Postojnske jame? 
Svetovno znana je pa tudi Kri
žna jama v bližini Cerknice, 
v kateri je 22 podzemskih je- 
zerc in ki slovi kot najboga
tejše najdišče kosti izum rle
ga jamskega medveda.

Svetovno znano je  tud i 
presihajoče Cerkniško jeze
ro. Mnogi znanstveniki so pi
sali o njem in poročali v znan
stveno središče v Londonu. 
Zelo zanim ivo gaje že opisal 
Janez Vajkard Valvasor v svoji 
Slavi Vojvodine Kranjske. Pred 
leti sem njegov opis prebrala 
in si želela videti to  kraško 
čudo. Uspelo mi je  šele letos.

•i ‘Hr&im iei

Bolje tako. Kajti letos smo v 
dobre pol ure vidno in slušno 
spoznali vse posebnosti pre
sihajočega jezera. Sicer bi 
morali živeti ob njem in na 
njem celo leto, da bi spoznali 
vse njegove značilnosti. Letos 
pa smo lahko doživljali ves 
potek dogajanja na jezeru ob 
veliki maketi, reliefu, ki točno 
ponazarja dno jezera, griče in 
gore, ki ga obdajajo, njive, vasi 
ob jezeru in sredi tega, poto
ke, požiralnike, poti. Maketo 
je  pripravil g. Vekoslav Kebe. 
O b zvočni spremljavi nam je 
razlagal življenje na jezeru. 
Voda je  žuborela, ko je  na 
maketo privrela izpod gričev 
v potoke in bruhala iz požiral
n ikov te r prekrila  jezersko

dno. Žuborela je tudi, ko je ob 
koncu razlage izginjala skozi 
požiralnikevskrivnostno pod
zemlje. Jezero se napolni, ko 
je  mnogo dežja in ko se topi 
sneg na gori Snežnik. Takrat 
se lahko ljudje v vodi kopajo, 
se vozijo po jezeru s čolni, lo
v ijo ribe. Čez zim o se naredi 
na jezeru do metra in pol de
bela ledena skorja. Po njej se 
drsajo. V starih časih, ko še 
ni bilo električnih hladilnikov, 
so led lom ili in ga prodajali v 
razna mesta: Ljubljano, Trst in 
še dlje. Ko pa je  voda tekla 
skozi požiralnike v podzem
lje, so zemljo, ki je ostala brez 
vode, uporabili za travo in ob
delavo. Ribe so polovili, nekaj 
pa se jih  je  skrilo v mokra za

vetja in se ob ponovni obilici 
vode spet razmnožilo. To se 
dogaja še danes. Takrat se 
spet oglasijo žabe. Slišali smo 
jih  med razlago g. Kebeta. Sli
šali smo tudi glasove drugih 
živali, ki žive ob jezeru: ptice 
in štirinožne živali. Ob maketi 
je majhen muzej. V njem so 
knjige, slike, spisi, ki obravna
vajo delovanje jezera, pa še 
orodje za lomljenje ledu in za 
ribolov, starinske drsalke... in 
zunaj kakih osem m etrov 
dolg čoln drevak, izdolben iz 
enega samega debla. S taki
mi čolni so se nekoč vozili po 
jezeru. Debelih dreves v oko
lici ne manjka. Tam smo si tu
di lahko nakupili razglednice 
in spominke, v sosednjem 
baru pa se okrepili za pot pro
ti domu. Avtobus nas je še po
peljal malo po jezeru, po za 
to pripravljeni poti. Povsod 
nas je obdajalo zelenje, pa tu 
di nekaj vode. O b robovih 
mlak so se vrstili moderni čol
ni, večinoma iz plastike, mno
go manj zanimivi in privlačni 
od starih drevakov, ter čaka
li, da bo spet privrela na dan 
voda z vso svojo močjo. Iz 
močvirja so nas pozdravljali 
lokvanji in druge močvirske 
rastline.

Dež nas je spremljal še ne
kaj kilometrov, dokler nismo 
zapustili Loške doline. Ko 
smo zavili na suho in sončno 
avtocesto, nas je z neba po
zdravljala velika, široka, živo 
pisana mavrica.
   KONEC

PRED PRAZNIKOM SRCA JEZUSOVEGA BO

SR E Č A N JE  G O R IŠ K IH  IN  T R Ž A Š K IH  
D U H O V N IK O V  IN  R E D O V N IK O V

v četrtek, 29. junija, ob 10. uri v Nabrežini.

D uhovno prem išljevanje bo vodil Ivan A lbreht, spiri- 
tual vipavskega semenišča. Sledila bosta somaševanje 
in agape ob zlati maši tamkajšnjega župnika.

VABLJENI!

O B V E S T I L A

KLUB PRIJATELJSTVA prireja v 
soboto, 24. junija, zadnji iz
let pred poletnim premorom. 
Prof. Pavle Merku nas bo vo
dil po Reziji. Ogledali si bo
mo značilne vasi, muzejsko 
razstavo, domače plese in dia
pozitive o Rezijanski dolini. 
Vpisovanje v trgovini Fortu- 
nato, ul. Valdirivo 23, do za
polnitve mest. Pojasnila na tel. 
št. 040 639949 in 040 43194 
v večernih urah.

SKLAD MITJA Čuk prireja tudi 
letos poletna središča od po
nedeljka do petka: na Prose
ku, v vrtcu, od 17. do 28. ju 
lija; na Opčinah, v vrtcu, od 
31. julija do 11. avgusta; v  So- 
vodnjah ob Soči, v vrtcu, od 
31. ju lija  do 31. avgusta. Vpi
sovanje in informacije: na se
dežu Sklada M itja  Čuk (tel. 
040 212289), Narodna ul. 77, 
34016 Opčine, vsak dan ra
zen ob sobotah in nedeljah 
od 9.30 do 14.30; v Gorici 
na telefonsko številko 0481 
82087 (Damijana).

ORATORIJ 2000 ali Veseli živ
žav v Marijanišču na Opčinah. 
Prvi teden: od ponedeljka, 3. 
julija, do petka zvečer, 7. julija. 
Drugi teden: od ponedeljka,
10. julija, do petka, 15. julija. 
Program bo potekal od 9. ure 
do 16.30. Novost: prvi teden 
v juliju oratorij tudi za prva dva 
razreda nižje srednje šole. Šte
vilo omejeno za osnovno šolo 
na 30 udeležencev in za nižjo 
srednjo šolo na 15 udeležen
cev. Program: zgodba, ki se 
pripoveduje preko vsega delo
vanja. Delavnice, petje, ples, 
pogovor, čas za ustvarjalnost, 
trenutki zbranosti, doživeta 
molitev, izleti itd. Prijavnica: te
lefonska tajnica 040 211113 
ali 0335 8186940. Ostala 
obvestila ob prijavi.

POLETNI CENTER Pikapoloni
ca, ki bo v otroškem vrtcu v 
Bazovici od 10. do 28. julija, 
ima še nekaj prostih mest. Za 
podrobnejše informacije kli
čite na Slovensko prosveto 
od ponedeljka do petka od 9. 
do 17. ure na telefonsko šte
vilko 040 370846.

KONCERTNA POBUDA - Rojan 
razpisuje natečaj za izvirno

še neob javljeno kom orno  
skladbo za katerikoli instru
ment ali glas (s slovenskim 
besedilom). Natečaj je  na
menjen m ladim  (starost do 
35 let) slovenskim  zamej
skim  glasbenikom -sklada- 
te ljem . Dela je  treba posre
dovati do 30. septembra le
tos v dvo jn iku z geslom na 
naslov: Koncertna pobuda - 
Rojan, ul. C o rda ro li 29 - 
34135 Rojan (Trst). Priložiti 
je  treba v zapečateni ovo j
nici im e in priim ek, naslov 
in geslo. Skladbe bo ocenila 
kom isija treh priznanih za
m ejskih glasbenikov. Prva 
nagrada znaša 500.000 lir, 
d ruga  3 0 0 .0 0 0  lir, tre tja
150.000 lir.

ZSŠDI PRIREJA ob 30-letnici 
fotografski natečaj Naš šport 
v našem prostoru. Tematika 
naj ovrednoti športno udej
stvovanje v zamejstvu. Slike 
sprejemata urada ZSŠDI v Tr
stu in Gorici do 30. oktobra. 
Organizator si pridržuje pra
vico, da obdrži dela. Razpis 
natečaja je  na razpolago v 
uradihZSSDI v ulici Cicerone
8 v Trstu in v ulici Malta 2 v 
Gorici. Za potrebne informa
cije: tel. št. 040 635627 ali 
0481 33029.

D A R O V I

ZAROJANSKI cerkveni pev
ski zbor ob njegovi 50-letnici 
daruje D iom ira Fabjan Bajc
50.000 lir v spomin na svoje 
starše.

Č E S T IT K E

M am i N ataši K rižm an- 
čič in očetu M arinu  Grilan
cu se je  ro d il sin JAN. Sreč
nim staršem čestitajo, m a
lemu Janu p a  voščijo vso 
srečo v življenju pevci zbo
ra  Fantje izpod Grmade.

Čestitkam se p r id ru ž u 
je  tud i Novi glas.

S O Ž A L J E

Ob izgubi drage mame IDE 
EHRLICH izrekamo člani upra
ve in uredništva Novega gla
sa in Goriške Mohorjeve dru
žbe našemu sodelavcu dr. 
Rafku Dolharju in svojcem 
globoko občuteno sožalje.

ZAHVALA 

O b zemeljski ločitvi

ALOJZA STRAJNA
nam daje poguma misel na ponovno združitev pri Bogu. 
Hvala, oče, za vse, kar si storil za nas.
Iskreno se zahvalju jem o vsem, ki so počastili njegov 
spom in. Posebna zahvala p. Bogomirju, g. Gerdolu, 
g. župniku iz Škofij ter cerkvenemu pevskemu zboru 
in moškemu pevskemu zboru od Novega sv. A n to 
na, ki sta pod vodstvom  Edija Raceta zapela poko j
niku v slovo.

Hvaležni Albert, Marjan, Alojzija in Marija
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MSGR. DR. KAZIMIR 
HUMAR BISEROMAŠNIK

LOJZKA BRATUŽ

Preteklo nedeljo, 18. junija 
2000, je poteklo šestdeset let, 
odkar je v Gorici prejel mašni- 
ško posvečenje msgr. dr. Kazi
mir Humar, znana in izrazita 
osebnost v zamejskem prosto
ru, zlasti na področju verske
ga in kulturnega življenja. Pri
hodnjo soboto, 24. junija, bo v 
cerkvi sv. Ivana daroval svojo 
biserno mašo, v nedeljo, 2. ju
lija, pa v rojstni Vrtojbi. Tu se je 
rodil 28. februarja 1915. Po gi
mnaziji v goriškem Malem se
menišču je študiral na Grego- 
riani v Rimu in leta 1942 dok
toriral iz teologije z disertacijo 
Evangeljski blagri v ruski mo
ralni teologiji. Služboval je naj
prej v Komnu in Opatjem selu, 
že 1.1943 pa je bil imenovan 
za stolnega vikarja v Gorici. To 
službo opravlja nad 50 let. Pri
bližno tako dolgo je bil voditelj 
goriške Marijine družbe, saj jo 
je prevzel leta 1952. Po njego
vi zaslugi je še danes v stolnici 
slovenska jutranja maša, zdaj 
samo ob nedeljah in praznikih, 
v prejšnjih časih pa tudi ves maj 
in še prej ves advent. Tedaj so 
bile zornice v stolni cerkvi med 
redkimi v našem mestu. V stol
nici dr. Humar ni opravljal sa
mo mašnih obredov, bil je ved
no prisoten in je rad pomagal 
tudi ob drugih priložnostih. Kot 
voditelj Marijine družbe je skr
bel za mesečne shode, za seje 
odbora, za bolne družbenice, 
za duhovne obnove in za me
sečno glasilo Vijolica, ki izhaja 
že 55 let. V okviru Marijine 
družbe je deloval misijonski od
sek, ki je pomagal slovenskim 
misijonarjem po svetu. Dr. Hu
mar še vedno ureja občasno pu
blikacijo o misijonih. Bil je in je

Ž IV IO  POCITNICE!

še zdaj pripravljen pomagati v 
drugih cerkvah in župnijah. Ta
ko je npr. od marca do avgusta 
1972 skrbel za župnijo v Sovo- 
dnjah, od 1981 do 1986 pa je 
poleg svojega rednega dušno- 
pastirskega dela upravljal žup
nijo v Števerjanu. Leta 1974 je 
bil odlikovan z nazivom častne
ga prelata sv. očeta, leta 1993 
pa imenovan za stolnega kano
nika penitenciarija.

Poleg dušnopastirske službe 
je dr. Humar opravljal tudi pro
fesorski poklic na slovenskih 
srednjih šolah v Gorici. V 40. 
in 50. letih je kot poverjeni pro
fesor poučeval slovenščino in 
druge literarne predmete na u- 
čiteljišču, na nižji srednji šoli in 
na trgovski strokovni šoli. Iz 
tega časa sta njegova učbenika 
o slovenski mladinski književ
nosti in o ljudskem pesništvu. 
Pozneje je bil dvajset let kate
het, in sicer na učiteljišču in na 
gimnaziji-liceju. Tedaj je sesta
vil učbenik Pot v življenje. O  
njegovi skrbi za našo mladino 
priča tudi dejstvo, da je bil med 
pobudniki za ustanovitev slo
venske skavtske organizacije 
na Goriškem ter bil njen duho
vni asistent od ustanovitve 
1964 do 1980.

V tem kratkem pregledu bo
gatega in raznovrstnega Hu
marjevega dela ni mogoče pre
zreti njegovega truda za Kato
liški dom. Ko se je 1.1950 osno
val odbor za ta kulturni hram, 
je postal dr. Humar njegov taj
nik in si je ob dr. Antonu Kaci
nu in drugih prizadeval za ure
sničitev tako pogumnega in za
htevnega projekta. Vzdrževal 
je stike z našimi ljudmi v zdom
stvu in skupaj z dr. Karlom Bo- 
nuttijem iz Clevelanda, seda
njim slovenskim veleposlani
kom v Vatikanu, organiziral ši
roko akcijo za pomoč nastaja

jočemu domu, prvemu tovrst
nemu v našem mestu po vojni.

Med pomembnejšimi funk
cijami, ki jih je dr. Humar oprav
ljal med nami, sta prav gotovo 
tajniška v Katoliškem tiskov
nem društvu in dolgoletna 
predsedniška v Zvezi sloven
ske katoliške prosvete. Nadvse 
pomembna je jubilantova vlo
ga pri razvoju katoliškega tis
ka. Bil je soustanovitelj mladin
ske revije Pastirček, nekaj let 
njen urednik in dolgo njen so
delavec. Pomagal je pri Gori
ški Mohorjevi družbi ter pisal 
tehtne članke, spominske za
pise in preglede goriškega kul
turnega življenja za njene ko
ledarje. Nepogrešljivo je bilo 
njegovo pisanje in oblikovanje 
katoliškega tednika. Od vsega 
začetka je z msgr. Alojzijem  
Novakom in msgr. Miroslavom 
Brumatom sodeloval pri Slo
venskem Primorcu, od 1.1949 
pa je bil sodelavec in soured
nik Katoliškega glasa. Zelo od
mevni so bili njegovi uvodniki, 
v katerih je v zmedenih časih 
jasno in premočrtno analiziral 
slovenske razmere. Se vedno 
se zanima za delo pri Novem 
glasu in rad tudi kaj napiše.

S prof. Mirkom Filejem in 
prosvetnima delavcema M ak
som Komacem in Viktorjem  
Prašnikom je vzpostavljal prve 
stike s koroškimi rojaki. Sprem
ljal je dramske in pevske sku
pine na njihovih gostovanjih pri 
rojakih po Evropi in Ameriki. In 
še bi lahko naštevali. L. 1995 
je za svoje zasluge prejel tudi 
nagrado Sklada Dušana Čer
neta (na sliki).

Naj ob koncu navedemo ne
kaj misli, ki jih je naš slavljenec 
povedal ob intervjuju za Novi 
glas 2. marca letos in ki razo
devajo njegovo vedrino in ži
vost njegovega duha: "Vse živ
ljenje sem bil optimist, vedno 
sem si pravil: Če danes ne gre, 
bo morda šlo jutri boljše! Da
nes se oziram nazaj in vidim, 
da vse lepo napreduje, kar smo 
duhovniki sejali pred mnogimi 
leti. Mladi rod je prevzel stva
ri, ki smo jih mi začeli, in da
nes dobro vodi, pa naj gre za 
časopis ali pa za Katoliški dom 
ali tudi za drugo. Prav je tako. 
Bogu sem hvaležen, da danes 
rojeva sadove vse tisto, kar 
smo pred leti sejali; upam, da 
bo tako tudi v prihodnje."

Biseromašniku, ki je s svo
jim delom in duhovno naravna
nostjo vidno sooblikoval polsto
letni razvoj naše manjšine tako 
v verskem kot v kulturnem po
gledu, iskreno čestitamo in mu 
kličemo: Bog Vas živi in ohrani!

Msgr. dr. Kazi miru Humarju 
izrekata ob visokem duhovni
škem jubileju topla voščila tudi 
uredništvo in uprava Novega 
glasa.

Vendarle je  napočil tako 
pričakovani počitniški čas, ki 
je  zapahnil šolske duri, spra
vil v kot šolske torbe in seve
da knjige, zvezke ter na širo
ko odstrl pogled na morje, 
hribe, jezera, griče... Marsika
teri učenec in dijak se že son
či na žgoči plaži ali pa se hla
di v  osvežujoči senci. Le sred
nješolski in višješolski matu
rantje si še belijo glave pri štu
diju in upajo, da bo čimprej 
m inila ta mora, ki pač obvez
no označuje prehod v višjo 
šolo oz. vseučilišče. Petošol-

ci osnovnih šol so že opravili 
svojo prvo izkušnjo pred ko
m isijo in jim  je že znana kon
čna ocena za prestop na sred
njo šolo. Srednješolski matu
rantje šole Ivan Trinko v Go
rici in oddeljenih razredov v 
Doberdobu (vseh je štirideset 
in bili so vsi pripuščeni k iz
pitom) so prejšnji teden že 
opravili pisne naloge. V pone
deljek so imeli še nalogo iz 
nemškega jezika. Ta teden pa 
so se začela in se bodo tudi 
končala spraševanja. Na zre
lostnem izpitu se bodo te dni

začeli potiti tudi maturantje 
višjih šol, ki so bili pripuščeni 
k maturi. Le-ta seje lansko leto 
bistveno spremenila in dijaki 
se morajo pač pripraviti iz 
vseh predmetov in si nabrati 
ob tem čim večje število točk. 
Na poklicnem zavodu Ivan 
Cankar bo opravljalo izpite 
sedem dijakov, na tehničnem 
zavodu Jurij Vega šest, na kla
sičnem liceju Primož Trubar 
deset, na pedagoškem liceju 
Simon Gregorčič devet, na tr
govskem tehničnem zavodu 
Žiga Zois pa šest.

S O L S K A  M A S A  V R O N K A H

RES POSEBNO DOŽIVETJE
Učenci romjanske osnov

ne šole so imeli vse leto zara
di podaljšanega pouka ob so
botah prosti dan. Tako je  bilo 
tudi 10. junija, ko bi morali s 
sošolci iz Doberdoba imeti 
zaključno šolsko mašo. Imeli 
pa so jo  dan prej, v petek, 9. 
junija, v cerkvi sv. Lovrenca v 
Ronkah, kjer poteka enkrat 
mesečno maša za slovenske 
vernike v Laškem.

Maševal je  župnik z Vrha 
in iz Gabrij g. Žerjal, ki je  pri
jazno nagovoril mlade "verni
ke" ter jim  zaželel zaslužene 
počitnice. Iskreno seje zahva
lil učencem, ki so tako ubra

no peli in sodelovali pri maši. 
Na orgle je igrala učiteljica Lu- 
cia Lavrenčič. Petje, branje 
prošenj in zahval, ki so jih  
sami otroci sestavili, in sode
lovanje pri maši so m arsiko
ga naravnost ganila, saj so se 
učenci v cerkvi prav izkaza
li. To daje tudi upanje v našo 
mladino! Tudi za skrbno pri
pravljeno mašo naj gre zah
vala potrpežljivemu in delav
nemu učiteljskemu kadru, ki 
deluje vvelikem sozvočju, kar 
je predpogoj za zavidljive re
zultate, ki jih dosega naša šo
la v najbolj izpostavljenem a- 
similacijskem okolju.

Zaključna praznična pe
sem v slovenskem in italijan
skem jeziku (To je  dan, ki ga 
dal je  Gospod) ob prisotno
sti staršev obeh narodnosti 
ter nekaterih Slovencev iz La
škega in spodbudne besede 
nagovorov obeh d uhovn i
kov (tudi g. Virgulina, ki je  ob 
koncu pozdravil prisotne): 
vse to je  obenem tudi dokaz 
našega bitja na skrajnem ro
bu slovenske zemlje v prijaz
ni koheziji z večinsko skup
nostjo.

Staršem, učencem in zla
sti vestnim učiteljem  naj gre 
zahvala vseh slovenskih ver
nikov iz Laškega.

UDELEŽENKA

Sicer so letos dijaki srečno 
prišli do konca šolskega leta, 
ki je  b ilo  pre lom no zaradi 
prehoda v novo tisočletje, pa 
tudi zaradi novosti, ki si pač 
počasi utira jo pot v šolsko 
življenje. Na državnem poklic
nem zavodu za trgovske de
javnosti Ivan Cankar je  izde
lalo v prvih štirih razredih tr i
deset dijakov, na industrij
skem tehničnem zavodu Ju
rij Vega petintrideset, na gim 
naziji-liceju Primož Trubar je 
srečno opravilo šolsko leto 
šestintridest dijakov, na peda
goškem liceju Simon Gregor
čič šestindvajset dijakov, na 
trgovskem tehničnem zavo
du Žiga Zois pa osemnajst d i
jakov ( izvzeti so maturantje, 
ki smo jih  že omenili). Sto de
vet učencev srednje šole Ivan 
Trinko iz Gorice in oddeljenih 
razredov v Doberdobu že uži
va na počitnicah in ima že pri 
sebi spričevala, ki sojih prejeli 
na šoli v soboto, 17. t.m., za
mudniki pa lahko to  storijo 
do 22. junija  med 10. in 12. 
uro. Tistim, ki bodo morali 
prihodnje leto spet tičati v klo
peh istega razreda, želim o 
vso srečo in da bi v prihodnje 
krepko poprijeli za učenje.

Maturantom voščimo ve
liko zbranosti in mirne krvi na 
pisni in ustni preizkušnji ter 
seveda kanček sreče, ki je 
zmeraj dobrodošla in najde 
pravo mesto za premostitev 
morebitnih težav.

Maturantje vseh stopenj, 
srečno!

' IK

A L J O Š A  D O R N I  O  D R U Š T V U  S EDEJ N A  I N T E R N E T U

W W W .SEDEJ.ORG
DANIJEL DEVETAK

To je naslov prvega gori
škega društva, včlanjenega v 
Zvezo slovenske katoliške 
prosvete, ki je našlo svoj pro
stor v komunikacijskem sred
stvu našega časa - internetu.

Če je "mreža vseh mrež" 
sprožila revolucijo v svetu so
dobnih sredstev javnega ob
veščanja, lahko zdaj zatrdi
mo, da j e  društvo Frančišek 
Borgija Sedej iz Števerjana 
pokazalo pot prihodnosti tudi 
drugim našim organiziranim 
skupinam. Če se namreč zla
sti kulturno snovanje ne od
pre sodobnim izzivom, je prej 
ali slej zapisano zadušitvi oz. 
smrti. V briški vinorodni va
sici pa o tej sploh ne razmiš
ljajo, saj je  društvo Sedej izje
mno živo. Drugačno ne more 
biti, saj so v njegovem vod
stvu pretežno mladi, delavni, 
ustvarjalni in iznajdljivi člani, 
ki jim  društveno udejstvova
nje teče po žilah.

Pred mesecem dni je  torej 
sprejela velika mreža tudi do
sežke, prizadevanja in načrte 
društva Sedej, ki so odslej na 
razpolago uporabnikom ra
čunalnika po vsem svetu, od 
Avstralije prek Azije in Evro
pe do Amerike. O  podvigu 
smo se prijateljsko pogovori
li z m ladim urednikom splet
ne strani Aljošo Dornijem , ki 
je pri društvu dejaven tudi 
kot predsednik mladinskega 
krožka. "Že od mladih let me

je privlačeval svet računalni
kov. Zato sem se po srednji 
šoli vpisal na tehnični zavod. 
Končal sem ga lani, sedaj pa 
sem vpisan v prvi letnik elek
tronskega inženirstvavTrstu."

Na pripravljalni seji za ju 
bilejni 30. Festival narodno
zabavne glasbe Števerjan 
2000 je pred nekaj meseci 
med m ladim i odborniki pad
la zamisel, da bi predstavili 
na internetu sam festival in 
kasneje tudi društvo. Tako je 
Aljoša s svojo strokovno izo
brazbo - saj dobro pozna go
vorico "html" - sredi maja po
stavil temelje novi pustolov
ščini. "Z nami so se prek in
terneta kmalu povezali ljudje 

j  iz Slovenije in celo iz Belgije," 
je povedal z zadovoljstvom. 

| 'Spodbudili so me k delu in 
f mi dali na razpolago gradivo."

In pred nami je spletna stran 
www.sedej.org! "Delal sem 
kar doma, kjer imam dostop 
do interneta. Ker podnevi štu
diram, sem posvetil delu zla
sti nočne ure." Kdor misli, da 
je računalnik čarobna paliči
ca, se krepko moti. Za vsakim 
takim projektom je namreč o- 
g rom no dela, ki m ora b iti 
smotrno narejeno, da doseže 
svoj učinek. Tudi zato gre A- 
Ijoši, ki spletno stran in vse in
formacije urejuje sam, res ve
lika pohvala. "Pomembno je 
imeti jasno idejo, vedeti, kaj 
se hoče. V času, ko doživlja 
internet pravi boom, bo v Šte
verjanu jubilejni 30. Festival 
narodnozabavne glasbe. Za
to potrebujemo reklamo in 
hkrati želimo dati društvu tudi 
več prestiža. Zato smo se od
ločili za vstop v internet. Pre

pričani smo, da bo ta fo rm u
la uspešna."

Naslovwww.sedej.org nu
di veliko informacij ne samo 
o festivalu, ki bo od 7. do 9. 
julija med Borovci, ampak tu
di podatke in fotografije o de
lovanju društva, mešanega in 
otroškega pevskega zbora, 
dramske družine in ženske 
nogometne ekipe. Nazorno 
je do potankosti predstavljen 
lanski festival, marsikatera 
stran na novem naslovu pa je 
še "vgradnji", saj imajo mladi 
člani društva še veliko na
črtov. Prek naslovawww.se- 
dej.org se lahko vsakdo pove
že tudi z naslovom Avseni
kov, ki bodo letos posebni 
gost jub ile jnega  festivala. 
Spletna stran vsebuje tudi za
dnjo številko vaškega glasila 
Števerjanski vestnik, ki ga ure
ju je naš dragoceni sodelavec 
in drug mladi steber društva 
Marjan Drufovka. "Vestnik pre
jemajo vaščani, nekateri Slo
venci v matični domovini in 
še malokdo po svetu. Na in
ternetu pa ga bodo lahko bra
li vsi izseljenci števerjanske- 
ga rodu po vsem svetu." Novi 
naslov zato ni namenjen sa
mo članom društva, ampak 
se z vitalnostjo odpira v svet, 
v  prihodnost.

"Naše društvo od vedno 
povezuje ljudi," je lepo skle
nil Aljoša. To poslanstvo bo tu
di prek interneta gotovo o- 
pravljalo še dolgo časa. M la
demu uredniku in vsem za
gnanim mladim članom dru
štva F.B. Sedej naj gredo naše 
iskrene čestitke!
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RAZIGRANI POČITNIŠKI DNEVI
IVA KO RS IC

Med žvrgolenje in gosto- 
lenje ptic se je v čudovitem 
parku Zavoda sv. Družine vri
nil razposajeni živžav naših 
malčkov, šolarjev in srednje
šolcev. V ponedeljek, 12. t.m., 
je prostrani v rt sprejel v svoj 
dišeči objem 36 otrok (vpisa
nih je  sicer 80, a petošolce so 
minuli teden zadrževali v šoli 
izpiti; najmlajši pa so ševvrt- 
cih), ki so se odločili, da bodo 
preživeli vedre dni v polet
nem središču Srečanja 2000 
v organizaciji Skupnosti dru
žin Sončnica in pod pokrovi
teljstvom Sveta slovenskih or
ganizacij. V  družbi vrstnikov 
in pod skrbnimi očmi anima- 
torjev-študentov Helene, Ele- 
ne, Mateje, Simona, Davida, 
Martine in "ravnateljice11 M ir
jam Pahor, ki je  odgovorna za 
vse, kar se dogaja v središču, 
bodo doživeli pet nepozabnih 
tednov. Z  njim i je  tudi gospa 
Ani, ki jim  vsakdan pripravlja 
sladko pijačo in dobro malico.

Živahen napis z odtisom 
rok v pisanih barvah že ob vrt
nih vratih vabi v počitniško 
središče. V petek, 16. t.m., 
smo jih  obiskali, ker so otroci 
imeli "uradno" odprtje sredi
šča. V prijetni senci košatih 
ceder je potekal kratek pro
gram. Prisotni so bili sestra A- 
lojzija, predstavnica zavoda, 
ki gostuje središče, dr. Dam
jan Paulin, podpredsednik 
SSO, M auro Leban, Andrej 
Fajt in Ani Saksida, predstav
niki Skupnosti družin Sončni
ca in predsednica omenjega 
društva M irjam  Bratina, ki je

s toplim i besedami nagovo
rila otroke, želeč jim  veliko 
sprostitve  in sončnih dni. 
E)vig zastave s simboli sredi
šča je  spremljala himna, ka
tere besedilo je  na melodijo 
pesmiceSIadka dežela spisa
la M irjam  Pahor. Za tem slo
vesnim trenutkom  so se pod 
njenim vodstvom predstavi
le posamezne skupinice. O- 
troci so namreč razporejeni 
po treh starostnih skupinah; 
vsaka si je izbrala simbol in 
ga narisala na majice. Naj
mlajši (otroci iz vrtca) imajo 
smejoče se sončece, ki jih  bo 
grelo, tudi ko vreme ne bo 
najbolj ugodno; simpatične 
zelene žabice združujejo os
novnošolske o troke  prvih  
treh razredov, največji gostje 
središča pa imajo narisanega 
bodečega ježa, ker so najbolj 
neugnani. Ti razpoznavni 
znaki so seveda zelo otipljivi, 
saj je sončece iz lepenke, ža
bice so izdelane iz tetrapaka,

bodeči ježek je iz velike pla
stenke, bodice pa so plasti
čne slamice. Vsaka skupina je 
imela svoj spored; sončeca so 
zapela, žabice so tudi odpele 
pesmico oz. svojo himno, je
žki pa so se predstavili z dve
ma zabavnima skečema, V 
vojašnicii n V gostilni.

Za tem je povzel besedo 
Mauro Leban in prikazal deja
vnosti, ki se bodo zvrstile v 
letošnjih Srečanjih. Povedal 
je, da bodo nad vsem kraljeva
le igre vseh vrst, proste in vo
dene, da bo čim  več igranja 
na prostem v stiku z bujnim  
zelenjem res krasnega vrta, 
tako da se bodo otroci naužili 
sonca. Pri Alojzijevišču tik  ob 
starem mejnem zidu čaka o- 
troke lep ograjen bazen z no
vo cementno bazo, s stopni
čkami in čistilno napravo, v 
katerem bodo lahko čofotali 
in plavali. Občasno bodo šli 
na sprehode v bližnji soški 
park, nagrad in še kam. O ku

sili bodo tudi mrzlično iskanje 
pri nagradnem lovu na za
klad oz. lisico, ki se bo vil po 
mestu. Načrtovan je tudi o- 
bisk otrok, ki preživljajo dne
ve v poletnem središču M u- 
renčki dijaškega doma Simon 
Gregorčič iz Gorice - ker je 
zavod v popravilu, so se pre
selili v  poslopje nekdanje šole 
v Štmavru. Ž dvajsetimi iz
med njih bo deset obiskoval
cev Srečanj 2000 odšlo zadnji 
teden v juniju na Zeleni teden 
na Medvedje Brdo. Obetajo 
se jim  še ekskurzije vzdolž 
potoka, izlet v Lignano in prvi 
teden v ju liju  srečanje s pev
ko otroških pesmi Romano 
Kranjčan. M auro je omenil 
tudi ustvarjalne delavnice, v 
katerih bodo o troc i lahko 
sproščali svojo domišljijsko 
moč. Izdelovali bodo pred
mete iz blaga, papirja, lepenk, 
odpadnega materiala... Poleg 
tega bodo v ospredju nogo
met, "calcetto", odbojka itd.

Ko je  še enkrat zadonela 
himna, je  b ilo  "slovesnosti" 
konec. O troci so stekli na va
b ljivo  malico in povabili na
njo še goste.

Preteklo nedeljo je bil v ok
viru Srečanj 2000 izlet z vla
kom v Bohinj oz. na Bohinj
sko jezero z obiskom slapa 
Savice. Vreme je b ilo  čudo
vito, sinje nebo brez oblakov 
in čisto ozračje sta približala 
Julijce, da so bili videti kot na 
dlani. Dolga hoja je  okrepila 
telo, lepota naših gora pa sr
ce. Topel dan je omogočil ko
panje v hladni vodi čudovi
tega gorskega jezera.

KRESNA NOC NA 
JEREMITIŠČU

Na predvečer sv. Ivana, v 
petek, 23. junija, bo po do l
gem času spet zagorel kres 
na Jeremitišču v Standrežu. 
Kresna noč se bo začela ob
20.30 z o tvoritv ijo  razstave 
šestih domačih ustvarjalcev. 
Na borjaču Paulinove doma
čije, hišna št. 1, se bodo s svo
jim i deli predstavili M ario  
Damilano (m iniaturni izdel
ki), Nada Makuc (ročna dela 
iz tekstila), Sonja Maligoj (sli
ke in dekoracije na steklenih 
predm etih), Majda M ozetič 
(ročna dela iz različnega bla
ga), M irjam  Paulin (ročna de
la iz različnega blaga) in V il
ma Zotti (kom pozicije iz su
hega cvetja in rastlin). Pri o- 
tvoritvi razstave sodelujejo Ve
seli bratci iz Štmavra, ki bodo 
zaigrali nekaj narodnih na or
glice. Kres bodo domačini pri
žgali ob 22. uri. Sledila bo dru
žabnost ob harmoniki, igrah, 
pečenem krompirju, fižolu in 
pijači.

PEVSKA SKUPINA
M U S IC U M  V ŠENTVIDU
V dneh 1 7. in 18. jun ija je  

potekal v Šentvidu pri Stični 
31. tabor slovenskih pevskih 
zborov. Goriško inZSKP je  na 
koncertu zamejskih zborov, ki 
je  bil 17. t.m ., zastopala Pev
ska skupina Musicum  iz Go
dce, ki jo  vodi David Bandel- 
li- Na koncertu nastopajo slo
venski zbori iz Italije, Avstrije, 
Madžarske in Hrvaške.

O B  K O N C U  TEČAJA " S L O V ENSKO,  Sl GRAZI E! "

PODELITEV PRIZNANJ 
TEČAJNIKOM

Šolske d u ri na OŠ O . 
Župančič v Gorici se niso ve
selo zaprle le za osnovno
šolce, pač pa tudi za nekate
re njihove starše, strice ali ce
lo nonote oz. za mamice in 
očke malčkov, ki obiskujejo 
ali bodo obiskovali slovenske 
vrtce. Kar 60 italijanskih some
ščanov je  bilo vpisanih na te
čaj slovenskega jezika in kul
tu re, ki ga je že drugo leto pod 
geslom Slovensko, si grazie! 
p rired il O dbor staršev go- 
riškega ravnateljstva. Izredno 
dobrodošla pobuda se je  za
čela v oktobru in se končala 
v maju. Vzporedno (ob pone
deljkih in sredah) so potekali 
trije  tečaji, dva začetniška, ki 
sta ju  vodili učite ljici Daša 
Hoban in Majda Gergolet, in 
nadaljevalni, ki ga je z ob i
čajno natančno strokovno
stjo spremljal prof. Marjan 
Vončina. Vestno in redno je 
lekcijam - dvema šolskima 
urama tedensko - sledilo 47 
"učencev" in ti so ob koncu 
šolskega truda prejeli zaslu
ženo priznanje, ki jim  ga je 
podelil Odbor staršev na dru
žabnem srečanju. O b koncu 
maja jih  je na sproščeno sni
denje in prijateljski pogovor 
na "agrituristično" domačijo 
pri Cirili v  Doberdob priklica

lo vabilo, ki so ga "obvezno" 
morali čim bolje prevesti v ita
lijanski jezik. Prav lepo števi
lo se jih  je  zbralo in doživelo 
prijeten večer v družbi vodi
teljev tečaja in predstavnikov 
Odbora staršev, zelo prizade
vnega tajnika Andreja Fajta in 
aktivne predsednice Katje 
Klanjšček. Le-ta je  nagovorila 
prisotne in se zahvali la vsem, 
ker je tečaj tudi letos imel tako 
velik uspeh; potrdila je tudi, 
da se bodo na željo vseh, ki bi 
radi spoznali slovenski jezik, 
pa tudi kulturo naroda, ki je 
od davnine prisoten v zgodo
vini naših krajev, v p rihod
njem šolskem letu povrnile te 
posebne učne urice. V ime
nu tečajnikov se je iskreno 
zahvalil učiteljem dr. Lo Brut- 
to  - sam je obiskoval kar dva 
tečaja - in poudaril n jihov

strokovni pristop do snovi in 
prisrčnost, ki je  označevala 
pouk. Povzel je  besedo tudi 
prof. Vončina, ki je  v imenu 
kolegov povedal, da so bili u- 
čenci marljivi in delavni. Te
čajniki so z navdušenostjo 
dejali, da se bodo v jeseni vr
nili v šolske klopi, želijo pa si 
še kakšno predavanje o pri
sotnosti Slovencev na Goriš
kem (zelo dobro so namreč 
sp re je li p redavan je  p ro f. 
Jožeta Pirjevca na "šolskem" 
Prešernovem dnevu) in da bi 
skupaj šli na poučni izlet po 
Sloveniji.

Lepi večer v Doberdobu 
seje sklenil s priljubljeno slo
vensko napitnico Kol'kor ka
pljic, to lko  let, ki so jo  na čast 
Carmen, tečajnice španske
ga rodu, zapeli tudi v špan
ščini. Gospa Fides, ena izmed 
najbolj aktivnih in angažira
nih učenk, je vsem razdelila 
konfete ob svoji petindvajse
ti obletnici poroke.
■..................IK

O B V E S T I L A

NABIRALNA akcija za obno
vo župnijskih prostorov pri sv. 
Ivanu v Gorici na pobudo SD 
Sončnica: lahko prispevate z 
darovi in brezobrestnimi po
sojili od enega do petih let. 
Darove lahko nakažete na te
koči račun št. 94981 pri Gori
ški hranilnici - ag. 1ABI: 6180, 
CAB: 12411, ul. Carducci, na 
ime: Chiesa diSan Giovanni - 
Gorizia, ali pa jih oddaste žup
niku ali na upravo našega li
sta. Za posojila se lahko obr
nete do župnika C. Žbogarja.

ŠOLSKO SKRBNIŠTVO sporoča, 
da zapade 30. t.m. rok za vla
ganje prošenj za vključitev v 
trajne lestvice za dodeljevanje 
učnih mest v otroških vrtcih 
in osnovnih šolah s sloven
skim učnim jezikom. Sindikat 
slovenske šole pa sporoča, da 
zapade rok za vlaganje pro
šenj za vključitev v trajne le
stvice za poučevanje na nižjih 
in višjih šolah 7. julija. Infor
macije dobite na šoli ali na se
dežu sindikata.

ŠOLSKO SKRBNIŠTVO obvešča, 
da je  na oglasni deski skrbni
štva razobešen seznam kan
didatov, ki so opravili habili
tacijo za poučevanje v o tro
ških vrtcin s slovenskim uč
nim jezikom.

SSO. OD 19. junija do 1. sep
tembra stopi v veljavo polet
ni urnik goriškegasedežaSSO. 
Urad bo odprt od ponedeljka 
do petka oa 9. do 13. ure. Se
dež bo zaprt od 14. do 18. av
gusta.

KNJIŽNICA D. FEIGEL V Gorici 
bo poleti odprta po tem urni
ku: od 3.7. do 4.8. od 8. do 
14. ure, zaprta od 7.8. do 1.9.

društvo JADRO vabi na sve- 
toivansko kresovanje s har
m oniko v petek, 23. t.m ., od
20.30 ure dalje. Družabni ve
čer bo v prireditvenem pro
storu v Selcah.

TRŽIŠKA SEKCIJA združenja 
darovalcev organov vabi na 
prireditev, ki bo v Tržiču v ul.

s. Ambrogio 24. t.m . O d 17. 
ure dalje bo  potekala pobu
da "Umetnost za urejanje las 
za sanitarno solidarnost". Pod 
šotori bo 14 frizerjev z asis
tentom, ki bodo mimoidočim 
uravnali lase. Izkupiček bo za 
združenjeCAST, ki nabira sred
stva za novo pomem bno na
pravo ("magnetna resonanca") 
za bolnišnico s. Polo.

KULTURNI CENTER L. Bratuž 
prire ja  večer z Iztokom M la
karjem v ponedeljek, 26. juni
ja, ob 21. uri. Obvezna je re
zervacija vstopnic (tel. 0481 
531 445 v jutranjih urah).

VSOBOTO, 1. julija, bo na Tr
gu Republike v Tržiču celove
černa prireditev, ki jo bosta 
oblikovala tržaška plesna sku
pina Stu ledi in tamburaški an
sambel iz Boljunca. Prireditev 
organizira društvo Tržič v so
delovanju z občino v sklopu 
revije Monfalconestate. Zače
tek ob 21. uri. Vstop prost; na 
razpolago bo 400 sedežev. V 
primeru slabega vremena bo 
prireditev odpadla.

SVETOLETNOSREČATp bolni
kov in starejših bo za sovo- 
denjsko občino 2. ju lija  pod 
noč v Rupi. Vabljeni tudi od 
drugod!

D A R O V I

ZAHVALA
PREJEMNICE
ČERNETOVE
NAGRADE

Presenečena in ganjena 
zaradi toliko čestitk in izrazov 
zadovoljstva ob prejetju na
grade iz Černetovega sklada 
se iz srca zahvaljujem prav 
vsem, ki so na katerikoli način 
pripom ogli, da je  b il to  praz
n ik  nas vseh.

Pozdravi in čestitke našega 
nadškofa msgr. Dina De An
tonija, k i j ih  je  posredoval 
msgr. Oskar Simčič, so m e iz- 
nenadili in razveselili, saj izra
žajo človečnost, preprostost 
in spontanost velikega in p le 
menitega človeka, k i nam je  
b il “dan od Boga". Hvala vam, 
g. nadškof!

Vso hvaležnost izrekam tu
d i msgr. Oskarju Simčiču za 
občutene besede, tržiški ob-

KMETIJA, KI SE UKVARJA Z V IN O G R A D N IŠ TV O M  IN 
KOKOŠJEREJO MED KRAJEMA CONEGLIANO VENETO 

IN VITTORIO VENETO, IŠČE D R U Ž IN O , M O Ž A  IN 
ŽENO, Z IZKUŠNJAMI NA PODROČJU GOJENJA TRT 

IN VZREJE PERUTNINE Z UPORABO VISOKE 
TEHNOLOGIJE IN NAJSODOBNEJŠIH PRIPOMOČKOV. 
NA RAZPOLAGO JE ZASTONJ BIVANJE V KMEČKI HIŠI.

ZA INFORMACIJE KLIČITE NA TEL. 0338 2812061 OB OBF.DIH

KROŽEK ZA DRUŽBENA VPRAŠANJA A. GREGORČIČ

va b i na p re d s ta v ite v  
TRŽAŠKEGA POL DNEVNIKA  

D R . RAFKA DOLHARJA
O  knjigi bosta spregovorila dr. Drago Legiša in dr. Šte
fan Bukovec. Večer bo obogatila moška skupina Akord 
Pod lipo na Klancu, št. 14 v Števerjanu, petek, 23. ju
nija ob 21. uri.
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ZA NOVI GLAS: Karlo Bonutti
130.000 lir.

ZA PD ŠTANDREŽ: Irena Bel
tram 100.000 lir.

ZA GIMNAZIJO v Vipavi: ob 
zlati maši g. Breclja župnija 
Štandrež 600.000 lir.

ZA VRTEC v Števerjanu: v 
spom in  na A lo jza M užica 
Lovska d ruž ina  Števerjan
200.000 lir.

ZA 0LYMPI0 v spomin na 
M ario ta  Jarca Ida Komjanc 
50.000; v spomin na Lojzeta 
Mužičadruž. Simon Komjanc
100.000 lir.

ZA CERKEV na Vrhu: Zora iz 
T rž iča  2 0 .0 0 0  za cve tje ,
50.000 za cerkev in 50.000 
za MIPZ Vrh sv. Mihaela.

činski upravi, odborniku za 
kulturo, zboru Fantje izpod  
Grmade in ne nazadnje ko
m isiji sklada Dušan Černe, ki 
je  izbrala za letošnjo nagra
jenko prav mene, čeprav sem 
še vedno prepričana, da n i
sem vredna tako prestižne  
nagrade. Nagrada m e vseka
kor obvezuje, da bom  nada
ljevala, in to navdušeno in 
prepričano, po  po ti, ki se je  
začrtala ob prvih korakih “p o 
novne vstaje" tržiških Sloven
cev. Slednji, naši ljudje, ki jim  
slovenska beseda veliko p o 
meni, so vredni posebnega 
priznanja, pohvale in zahva
le, saj, kot je  povedal msgr. 
Simčič: “B iti Slovenec v za
mejstvu in v diaspori n i lah
ko". Z  dobro voljo in  skupni
m i m očm i bom o lahko pre
m ostili še marsikatero oviro, 
če bom o seveda delali še na
pre j v sodelovanju in slogi.

BERNARDKA RADETIČ
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GORIŠKA KRONIKA

N A D A L J U J E  SE PROJ EK T  " Š O L A  V Z E L E N J U "

V E D N O  VEČ ZELENJA 
O K O LI NAŠE ŠOLE

HARJET DORNIK

Tudi za šolo je nastopil čas, 
ko lahko potegnemo črto pod 
marsikaterim opravljenim de
lom. Medtem ko se v razobeše- 
nih ocenah večine dijakov že 
zrcalijo njihovi letošnji uspehi, 
tudi profesorji sklepajo svoje bi
rokratske dolžnosti. Tako so 
pred poletnim premorom poslu
šali poročila ciljnih figur, to je 
tistih profesorjev, ki so bili med 
letom zadolženi za posebne 
naloge, s katerimi bi se izboljša
la kakovostna ponudba šole. E- 
den takih projektov, ki je zani
miv tudi za šjršo javnost, je več
letni načrt Sola v zelenju. Ste
kel je jeseni 1997 in ima kot cilj 
posaditev rastlinja na zelenih 
površinah okoli šolskih stavb 
višješolskega središča v ulici 
Puccini, oskrbovanje okolja in 
namestitev potrebnih struktur. 
Za projekt smo se odločili, po
tem ko smo ugotovili, da občina 
v vseh prejšnjih letih za okolje 
ni storila ničesar.

lahko črpali za izvajanje potre
bnih del.

Po naročilih, pripravah in sa
jenju omenjenih rastlin je prišla 
na vrsto zaščita le-teh. Naravo
slovci smo namreč opazili ško
do, ki jo delavci, najeti od pro
vince za košenje, delajo med 
svojim opravilom, in se prepri
čali, da lahko vprašanje rešimo 
le z radikalnim posegom pri ra
stlinah. Zato so zadnje dni šol
skega leta vse naše energije šle 
v uničevanje plevela okrog po
sajenih rastlin. Okrog vsakega 
drevesa ali skupine sadik smo 
namestili črno najlonsko folijo, 
kot to delajo v nasadih, in jo po
suli s prstjo in smrečjem ali 
zdrobljeno cipresovino (na sliki 
dijaki I. klasičnega liceja med 
takim opravilom ob libanonski 
cedri). To je bilo sicer zamud
no, a najbolj smotrno delo. Edi
no tak poseg nam daje upati, 
da se delavci med košnjo ne 
bodo preveč približali dreves
nim deblom in jih oškodovali. 
Vsako manjše drevo, rastlino ali

V letošnjem šolskem letu je 
bila v okviru tega načrta naša 
prvenstvena skrb razširitev bo
taničnega vrta. Skušali smo po
saditi čim več novih rastlinskih 
vrst in sadik ter jih primerno 
zaščititi, da bi bila botanična 
ponudba čim večja in bi jo v pri
hodnje laže reklamizirali.

Najprej so dijaki v začetku 
šolskega leta uredili utico za o- 
rodje. S podarjenim lesom so ji 
naredili novo dno, jo premaza
li v zeleno barvo in namestili 
za kemijskim laboratorijem. S 
tem je dobilo vse delovno oro
dje mesto izven šolskih stavb, 
kar nam omogoča večjo samo
stojnost pri delu in ne ustvarja 
težav zaradi dodatnega čišče
nja znotraj poslopij.

Konec marca smo skupno z 
dijaki začeli intenzivno saditi 
sadike, ki sta nam jih podarila 
v jesenskem in spomladanskem 
času Deželna gozdna uprava 
(skupno 215 sadik v glavnem 
avtohtonih vrst) in Svet sloven
skih organizacij (42 sadik za 
živo mejo). To delo smo oprav
ljali med urami telesne vzgoje, 
suplencami in naravoslovnimi 
urami, sadili pa so dijaki klasi
čnega in pedagoškega liceja 
ter industrijskega tehničnega 
zavoda. Sajenje letos še zda
leč ni bilo tako naporno kot pr
vo leto, ko smo sadili že velika 
drevesa in rastlinske primerke. 
Več truda so torej zahtevale 
vse priprave in organizacija 
dela na terenu, od stikov z raz
nimi odgovornimi, prenosa in 
razmeščanja rastlin do prido
bivanja potrebne zemlje, žago- 
vine in drugega materiala. Pri 
tem smo se morali znajti, saj 
odgovorni za projekt zaenkrat 
ne razpolagamo še s kakim de
narnim skladom, iz katerega bi

skupino sadik smo dodatno zaz
namovali s kolom in belordečim 
trakom, da bi bila dobro vidna. 
Kljub temu smo med zadnjo ko
šnjo izgubili pet rastlin.

V našem središču je okoli 
šolskih stavb zastopanih trenut
no 126 različnih rastlinskih 
vrst. Vseh dreves in grmovnic, 
posajenih posamično ali skupin
sko, pa je že skupno 395. Šte
vilo vrst bi bilo znatno večje, 
ko ne bi v prejšnjih dveh letih 
izgubili več rastlin zaradi ne
marne košnje in prepoznega 
sajenja sadik jeseni 1998. V le
tošnjem letu smo skušali tovr
stno škodo čim bolj preprečiti, 
zato smo se odločili za spom
ladansko sajenje, zaznamova
nje vsake rastline in trajno za
ščito proti plevelu. Izguba rast
lin je bila po tem postopku v 
meji predvidenega odstotka.

Botanični vrt je že uporaben 
v didaktične namene in ga že 
obiskujemo med naravoslovni
mi učnimi urami in suplenca
mi. Na ogled je lahko tudi dru
gim zainteresiranim skupinam 
in posameznikom, ki se javijo 
na ravnateljstvu klasičnega in 
pedagoškega liceja. Rastline so 
posajene po sklopih. Obstajajo 
tri posebna področja: kraško- 
sredozemsko, okoliško in alp
sko. Poleg omenjenih so podro
čja s primerki dreves iz mestnih 
parkov in drevoredov ter iglav
cev. Seveda mora obiskovalec 
upoštevati, da je botanični vrt 
šele v nastajanju in bo poleg ne- 
kajmetrskih rastlin našel tudi 
čisto majhne sadike. Ob obis
ku lahko vsakdo prinese s se
boj tudi primerek kake vrste, 
ki jo bomo rade volje posadili, 
saj je razpoložljivega prostora 
zaenkrat še veliko.

P O S V E T  O  Z A Š Č I T N E M  Z A K O N U  V Š P E T R U

Z A K O N  N U J N O  POTREBEN  
ZA SLOVENSKO BENEČIJO

ERIKA JAZBAR

V sobotnih jutranjih urah 
so v občinski dvorani v Špe- 
tru spet razpravljali o pome
nu zaščitnega zakona za slo
vensko narodnostno skup
nost, ki živi v Italiji. V organi
zaciji Gorske skupnosti Nadi- 
ških dolin so se tokrat za mizo 
zbrali predsednikGSFirmino 
Marinig, odgovorni urednik 
biltena Slovit Giorgio Banchig 
in odgovorni urednik Primor
skega dnevnika Bojan Brezi
gar. Naslov posveta je bil Za
šč itn i zakon za slovensko  
manjšino - ku lturn i vidiki in 
družbeno-gospodarski razvoj 
v duhu čezmejnega sodelova
nja (Interreg III in CB Phare), 
kar pomeni, da so se razprav
lja la omejili na specifično te
matiko.

Po uvodnem  pozdravu 
gostujočega podžupana, ki je 
poudaril zavzetost in enot
nost obm ejnih beneških u- 
praviteljev za pozitivno reši
tev manjšinskega vprašanja, 
je m ikrofon prevzel Marinig.
V klenih besedah je podal 
zgovorno sliko kulturno, go
spodarsko in politično zapo
stavljene Benečije, kakršno 
smo poznali v prejšnjih deset
letjih, od povojnega obdobja 
dalje. Danes so se vsakdanja 
stvarnost, kulturno delovanje 
in organiziranost spremenile 
v glavnem po zaslugi samih 
beneških ljudi; tudi ozračje, v 
katerem je dano živeti slo
venskim ljudem, je manj tu 

robno in napeto, čeprav se 
mestoma oglašajo še vedno 
tisti, ki se niso sprijaznili z no
vim  vetrom, pa vendar je tre
ba k sreči dodati, da so ostali 
v manjšini. M arinig je jasno 
povedal, da je  odobritev za
ščitnega zakona zadnji vlak, 
na katerega se lahko prime 
beneška slovenska skupnost. 
Odlašanja in upočasnitve pri 
odobritvi postopka bi lahko 
bile za omenjeno skupnost 
zelo nevarne.

G iorg io  Banchig je poglo
bil in nadaljeval Marinigevo 
razmišljanje, obogatil ga je s 
suhimi in jasnim i številčnimi 
podatki, vendar poseg ni izpa
del jokajoče, saj je  ne nazad
nje slovenska skupnost v Be
nečiji kljub vsemu preživela. 
To pomeni, da v danih raz
merah lahko gledamo z op ti
m izmom na prihodnost; prav
na podlaga, ki jo  ponuja pred
log zaščitnega zakona za slo
vensko manjšino, ki tokrat pr
vič enakopravno objema slo
venske ljudi iz videmske po
krajine, je  pa neobhodno po
trebna.

Evropska dimenzija, za ka
tero je  poskrbel Bojan Brezi
gar, je potrdila za pravilna pri
zadevanja naše narodnostne 
skupnosti. Analiza pozorno
sti, ki jo  Evropa namenja ob
močjem, kjer se prepletajo in 
sodelujejo različne jezikovne 
in kulturne skupnosti, je zgo
voren dokaz poti, v katero se 
usmerjajo najvišji organi Ev
ropske zveze. To pomeni, da

GLOSA

Zadnje čase se na Sloven
skem in hvala Bogu ne to liko  
p ri nas vse bo lj uveljavlja iz
raz stroka. Po radiu in televizi
ji,  v vseh sredstvih obvešča
nja in tud i v pogovornem  je 
ziku se je  kar naenkrat v Slo
veniji pojavila danes vsepri
sotna beseda stroka.

Stroka sem in stroka tja.
Ko poslušate poročilo  de

žurnega poročevalca s kake 
prireditve, vam bo le-ta sko
rajda gotovo povedal, da je  
b ilo  na p rired itv i vse lepo in 
prav, a bo  na koncu dodal, 
"da mora sedaj še stroka svo
je  povedati." Ce bo slučajno 
časnikar sledil posvetu zgo
dovinarjev, bo zapisal, “kako 
pom em bno  je, da se je  stro
ka te zadeve končno lotila", 
ali pa bo  zapisal kaj p o d o b 
nega, a beseda stroka bo go
tovo v stavku; v njegovem za
p isu se bo zagotovo še več
krat ponovila . Ko dom a u- 
dobno gledate televizijo in 
gledate ter poslušate, česa 
vsega niso b ili zm ožn i nare
d iti iz nekdaj uspešnega pod 
jetja, k i je  zaradi "nestrokov
nega vodenja klavrno propa
dlo", ob koncu poročila goto
vo slišite tud i to, da bo  "se
daj morala reševati zavože-

J U RIJ PALJK

no pod je tje  stroka". Spet to 
rej ta odrešilna beseda stroka.

Na Slovenskem se je  po  
osamosvojitvi po javilo  z de
mokracijo tudi nekaj stvari, ki 
jih  prej na Slovenskem človek 
n i b il vajen, ker se je  pač v 
nekdanji dom ovini Jugoslaviji
o  njih skrbno molčalo. Naj bo  
en p rim er za vse: težave z 
zdravniki. Dejstvo je  namreč, 
da nimamo samo navadni lju
dje težave z zdravjem, ampak 
jih  imamo včasih tudi z zdrav
niki. Tako se je  tud i v Sloveni
j i  dogodilo, da so starši pokoj
nega fantiča, pokojnega m la
deniča zahtevali “pravično raz
sodbo stroke", ker po  n jiho 
vem m nenju zdravnik, ki je  
im el v skrbi njihovega sina, ni 
dovolj dobro poskrbel za bol
nika, celo več: včasih so tudi 
take obtožbe, ki trd ijo, da je  
zdravnik zakrivil smrt pacien
ta. In spet se pojavi stroka in 
strokovno razsodišče, ki seve
da skoraj vedno ugotovi, da 
je  b il poko jn i kriv, ker je  pač 
um rl in najbrž tud i zato, ker 
ne m ore več govoriti. Pokoj
n ik i namreč ne m orejo govo
riti, "stroka" pa mora ščititi 
“strokovnjake".

predstavlja manjšina dejan
sko obogatitev danega terito
rija, saj pomenita njena pri
sotnost in povezovalna vloga 
jam stvo za plodno sodelova
nje in vzajem no poznavanje 
obmejnih subjektov ter posle
dično garancijo miru.

Iz povedanega jasno izha
ja, da je  iz špetrske dvorane 
prišel iz vseh ust sodelujočih 
spet poziv na rimske mline, 
naj meljejo hitreje, saj je odo
britev primernega zaščitnega 
zakona za našo narodnostno 
skupnost nujna in zelo priča
kovana.

V ta namen seje oglasil Se- 
verino Lavagnini, senator in 
podtajnik na notranjem m ini
strstvu, zadolžen za občine in 
Gorske skupnosti, ki je skle
nil srečanje. Vladni predsta
vnik je poudaril, da si večin
ska koalicija leve sredine pri
zadeva za uzakonitev pravne 
zaščite naše manjšine, kar bi 
pom enilo končno izpolnitev 
obljub do naše narodnostne 
skupnosti in izboljšalo že do
bre odnose s sosednjo repu
b liko Slovenijo.

BENEČANI P O R O M A L I  
N A STARO G O R O

V nedeljo, 11. junija, seje 
velika množica vernikov iz 
Nadiških dolin odpravila na 
skupno romanje vseh doma
čih župnij špetrske foranije 
na Staro goro. Poročilo bomo 
objavili prihodnji teden.

MRZL I ČNE  PRIPRAVE

D V O J E Z I Č N I  
CENTER M E D  
POLETJEM NE 
BO M I R O V A L

Prešnjo soboto so se zapr
la vrata dvojezičnega centra 
v Špetru tudi za tiste dijake, 
ki so opravili zahtevno nalo
go prestopnih izpitov za nižjo 
srednjo šolo. Konec šolskega 
leta je  čas obračunov. Odgo
vorni pri centru trd ijo, da je 
bilo letošnje šolsko leto pozi
tivno; ni manjkalo seveda te
žav, bile pa so bile manjše na
rave. V letošnjem šolskem le
tu je center obiskovalo 85 os- 
novnošolčkov, med katerimi 
je  moralo 19 po pouku na iz
pite. V vrtcu je bilo 67 otrok; 
tisti, ki bodo prestopili prag 
osnovne šole, pridno hodijo 
"na poskus" v šolski center.

Pred odgovornim i v šol
skem centru so poletni mese
ci, med katerimi dela ne bo 
manjkalo. V prihodnjem šol
skem letu se bodo namreč 
morali soočati s stisko s pro
stori, kar pomeni, da bodo 
morali urediti in prilagoditi 
prostore. Visoko število prvo
šo lčkov v prihodnjem  šol
skem letu ustvarja, ob razve
seljujoči ugotovitvi, tudi ne
malo preglavic. Razdelitev pr
vega razreda na dve sekciji bi 
gotovo izboljšala pedagoško 
ponudbo in delo z o troki; za 
zasebno ustanovo, kakršna je 
špetrska šola, ustvarja pa tudi 
nemalo problemov. Težav pa 
ne manjka. V ta namen iščejo 
pomoči v Rimu, Trstu, pri slo
venskih organizacijah, v Lju
bljani in Evropi.
------------- EJ

Ko v Sloveniji časnikar ugo
tovi kako nepravilnost v ka
kem  pod je tju , p o  dom ače  
rečeno: "napravi scoop", se u- 
suje val polem ik in seveda ob
vezno tudi postavljanje p ik  na
i s strani stroke, te uboge in 
istočasno tud i vsemogočne 
ter vseprisotne stroke. Povsod 
torej ta stroka, “k i naj razsodi, 
ki naj da svoje mnenje, k i naj 
točno določi, kaj se sme in če
sa ne itd."

Toda kaj je  pravzaprav  
stroka? V Slovarju slovenske
ga knjižnega jezika stoji p o d  
geslom stroka zapisano, da je  
stroka posamezna gospodar
ska dejavnost, znanstvena pa
noga in seveda je  tud i nave
denih nekaj primerov, kot tu
di podatek, da se beseda ob i
čajno uporablja s prilastkom.

Že ljub ite ljski poznavalec 
slovenskega jezika vidi, da je  
m ed defin icijo  Slovarja slo
venskega knjižnega jezika be- 

: sede stroka in  m ed  n jeno  
vsakdanjo (zlo)rabo velikan
ska razlika, saj je  sicer res, da 
se beseda lahko rabi tud i v 
zvezi s poklicem  neke osebe, 
a slovar pravilno ugotavlja, da 
gre p ri besedi stroka prven
stveno za gospodarsko dejav
nost in znanstveno panogo.

, “Stroka je  torej o besedi stro
ka dala svojo definicijo," b i 
lahko mi, ki nismo pripadniki 
stroke, upravičeno zapisali. Če 
je  namreč stroka zraven....

Ker pa smo mi, pisci in bral
ci teh vrstic zvečine pripadniki 
ljubiteljskega poznavanja in  
čisto navadnega življenja, tiste
ga, ki običajno teče m im o stro
ke, se nam porajajo večkrat 
dvom i ob pretirani rabi bese
de stroka, pod  katero naj b i se 
skrivali samo vrhunski in pred
vsem pa pošteni, nepristran
ski in dosledni strokovnjaki.

Spomin nam gre namreč 
v polpreteklo dobo, k i jo  je  
stroka skrbno zamolčevala, 
ker je  b ilo  tako stroki, ki je  ta
krat vladala, po  volji. V mislih 
im am o namreč pobite reveže 
slovenskega naroda takoj po  
drugi svetovni vojni, ki so svo
jo  življenjsko p o t končali v 
breznih po  vsej Sloveniji in se 
j ih  je  m inu lo  nedeljo spom 
nila s sveto mašo v Kočev
skem Rogu ogromna m noži
ca ljudi. O  teh ljudeh namreč 
stroka desetletja n i rekla be
sede in še danes čakamo, da 
bo stroka končno povedala, 
kdo je  za njihovo sm rt odgo
voren, koliko jih  je  bilo in kdo 
jih  je  ukazal pob iti. M i, ljub i
teljski poznavalci preteklosti, 
smo hvaležni svojcem in na
vadnim ljudem, k i so predv
sem v tu jin i pisali o  njih, ohra
n ili spomin nanje in še danes 
nestrpno in predvsem pa u- 
pravičeno čakamo, da bo kon
čno tud i slovenska stroka kaj 
strokovnega o njih povedala.
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VLADA IN PARLAMENT
NA DELU TUDI  

MED POČITNICAMI
MARJAN DROBEZ

Nova vlada pod predsed
stvom Andreja Bajuka inten
zivno deluje, saj zaseda sko
raj vsak dan. K temu jo  očitno 
sili spoznanje, da je  njen čas 
omejen; do jeseni, ko bodo v 
Sloveniji redne parlamentar
ne volitve, bi morala uresniči
ti vsaj nekaj tem eljnih ciljev 
programa, ki ga je prem ier 
predstavil državnemu zboru 
in državljanom.

Vlada je na seji 15. t.m . 
sklenila opraviti številne ka
drovske zamenjave tako v 
kabinetu kot tudi v drugih vla
dnih službah, pa tudi v neka
terih skladih in gospodarskih 
družbah, ki sodijo v pristoj
nost države. Imenovala je  20 
novih državnih sekretarjev v 
posameznih ministrstvih, 10 
pa jih  je potrdila na doseda
njih mestih. Predvideno je 
imenovanje nadaljnjih deset 
državnih sekretarjev, s čimer 
bo vzpostavljeno dokončno 
število državnih sekretarjev v 
posam eznih  m in is trs tv ih . 
N jihovo število bo občutno 
manjše od števila omenjenih 
visokih državnih funkcionar
jev v prejšnji vladi.

Med ostalimi kadrovskimi 
spremembrami omenjamo,

da je bil za novega direktorja 
slovenske policije imenovan 
M arko Pogorelc, d irektorja 
vladne službe za narodnosti 
Janez Obreza (ravnatelj nek
danjega časnikaS/ovenec), di
rektorja urada za verske sku
pnosti Drago Čepar in za d i
rektorja uprave za zaščito in 
reševanje Bojan Zmavec. Gla
snik predsednika vlade je  po
stal Saša Veronik, nekdanji ra
dijski časnikar.

Največ odmevov, zanima
nja in tudi polemičnih odzi
vov v javnosti sta povzročili 
imenovanji Marjana Podob
nika za novega predsednika 
uprave velike in pomembne 
državne gospodarske družbe 
Telekom Slovenija ter Marije 
Ribič za novo generalno direk
torico Pošte Slovenija. Gre za 
znani politični osebnosti, ki 
sta se odločili, da bosta svojo 
življenjsko pot nadaljevali v 
gospodarstvu. Med kritiki o- 
menjenih in drugih imenovanj 
so bili najbolj ostri v LDS, ki je 
zdaj v opoziciji, nadalje rek
to r ljubljanske univerze dr. Jo
že Mencinger ter Združenje 
Manager, ki je svetovna orga
nizacija vodilnih kadrov v slo
venskem gospodarstvu. Kri
tikom personalnih sprememb 
je prek svojega glasnika Saše

Veronika odgovoril Bajuk. O - 
pozoril je, "da nikjer v dem o
kratičnem svetu ni dosmrtne
ga oklepanja oblasti in da be
seda čistka, ki jo  v javnosti u- 
porablja opozicija, pomeni 
zlorabo tega pojma. Sicer pa 
so tudi take trditve nekaj nor
malnega za vsako demokra
tično opozicijo. Treba pa se je 
zavedati, da vsaka nova vla
da prevzame na normalen, 
zakonit in legitimen način ob
last tako, da potrdi strokov
no ekipo, ki bo uresničila pro
gram, ki gaje vlada obljubila 
parlamentu in državljanu."

Vlada je  sklenila, da bo 
spričo svojih obveznosti za
sedala tudi v počitniškem ob
dobju, ki se začne 1. avgusta. 
Predvsem bo obravnavala 
predloge t.i. evropskih zako
nov in jih  pošiljala v postopek 
državnemu zboru. Zunanji 
minister Peterle je po seji vla
dnega kolegija za evropske 
zadeve 16. t.m . izjavil, da bo
do v Sloveniji do jeseni od- 
pravjene vse zamude pri pri
lagajanju države pravnemu 
redu EU. Peterle je na nacio
nalni TV dejal, "da bo vlada 
napravila vse, da bi jesensko 
poročilo evropske komisije o 
napredku držav kandidatk bi
lo doslej najbolj ugodno."

Tudi kolegij predsednika 
državnega zbora Janeza Po
dobnika je sklenil, da bo par
lament zasedal tudi med po
čitnicami. To bo prvič po de
setih letih, ko jedržavni zbor 
v obdobju osamosvojitve za
sedal skoraj neprekinjeno, 
dan in noč. Parlament bo na 
izrednih zasedanjih, ki bosta 
v začetku in proti koncu av
gusta, obravnaval in spreje
mal zlasti zakone iz t.i. evrop
ske zakonodaje, razpravljal 
pa tudi o novem volilnem za
konu. Če bi poslanci tak za- 

j  kon sprejeli, bi ga morali po
trditi s spremembo nekaterih 
ustavnih določil, o novem vo
lilnem sistemu pa bi dokon
čno odločali na referendumu.

SLOVESNA PROSLAVITEV 
DNEVA DRŽAVNOSTI

Nova vlada v svoji politični 
in programski usmeritvi zelo 
poudarja tudi pomen osamo
svojitve države, ki nemara 
najbolj navdihuje stremljenja 
Slovenije za njen razvoj v pri
hodnosti. Gre v bistvu za po
trjevanje in utrjevanje istovet
nosti našega naroda in drža
ve. Zaradi tega bodo Dan dr
žavnosti v nedeljo, 25. junija, 
povsod proslavili zelo slove
sno, kot seje to dogajalo v pr
vih letih po osamosvojitvi. 
Vladaje imenovala nov odbor 
za izvedbo praznovanj na dr
žavni ravni. Osrednja slove
snost bo v soboto, 24. junija, 
ob 21. uri naTrgu republike v 
Ljubljani. Osrednji govornik 
bo Kučan ali pa Bajuk.

P D G  V S E Z O N I  2 0 0 0 / 2 0 0 1

POUDAREK NA 
SLEHERNIKU

IVA KORSIC

M edtem  ko novogoriški 
dramski umetniki polagoma 
zaključujejo nastope in gosto
vanja v iztekajoči se sezoni, 
ki je na prelomu tisočletja bila 
osredo točena  na usodna 
vprašanja sveta in tudi gleda
lišča, in se za gledalci zapira 
novogoriški gledališki hram, 
je vodstvo Pri morskega dram
skega gledališča v sredo, 15. 
t. m., predstavilo program za 
sezono 2000/2001. V lan
skem sporedu so nekako 
"blesteli" režiserji, v  letošnjem 
pa bodo "pod svetlimi odrski
mi lučmi" predvsem posame
zni igralci kot nosilci kom i
čnih, tragičnih, dramatičnih, 
in absurdnih stisk ter zagat 
slehernika. Sezona se obeta ze
lo raznolika v svoji pestrosti.

Novo gledališko "popoto
vanje" se bo začelo že v sep
tembru, ko bo zaživela v odr
ski priredbi Srečka Fišerja no
vela C irila Kosmača (1910- 
80) Tistega lepega dne, ki je 
doživela lep uspeh tudi na 
filmskem platnu. Režijo bo 
podpisal Boris Kobal. Za do
mačim delom bo na vrsti slo
venska praizvedba sodobne 
evropske komedijske uspešni
ce Ubertinec - protagonist je 
mislec Denis D iderot - fran-

I coskega pisca Erica-Emma- 
nuela Schmitta v prevodu Su
zane Koncut in režiji zagreb
škega gosta Georgija Para. 
Novemu letu bo PDG v janu
arju nazdravilo z delom Eu- 
gena Ionesca, najvidnejšega 
predstavnika t.i. gledališča 
absurda, Kralj umira. V tej črni 
komični igri, ki sicer velja za 
eno najoptimističnih, se Ione
sco loteva mračne teme smr
ti, minljivosti, strahu in tesno
be. Tudi v tej, kot v vseh njego
vih igrah, ki so zgrajene iz pro
tislovij, nesmiselnih dialogov 
in prečudnih figur, bomo za
man iskali tradicionalni zaplet 
in razplet, ker ga pač ni. Re
žijsko si bo predstavo zami
slil Diego de Brea.

Osrednja predstava sezo
ne pa bo ob začetku pomladi 
vedra igra Nikolaja Vasiljeviča 
GogoljaZen/tev, spreten splet 
realizma in satire, tragičnosti 
in komičnosti, v režiji italijan- 

! skega režiserja Paola Magel- 
lija. Sezona se bo sklenila s 

j s lovenskim  krstom  enega 
najbolj uspešnih del ameri
škega dramatika Davida Ma- 
meta Glengarry Glen Ross. 
Delo je zanim ivo tudi zato, 
ker poleg sociološko-analiti- 
čne poante vsebuje tudi de- 
tektivsko-kriminalne elemen
te, ki jih  na Slovenskem le

malokdaj v id im o. Abonma 
prihodnje sezone bo kot po
navadi obogaten z gostujočo 
predstavo; igralci Mestnega 
gledališča ljubljanskega bodo 
v režiji Borisa Kobala prikazali 
novogoriškim gledalcem igro 
Pigmalion Georgea Bernarda 
Shavva, v kateri se avtor po- 
norčuje iz meščanske d ru 
žbe, pa tudi iz vseh tistih, ki 
sodijo človeka le po zuna
njem videzu.

PDG bo najmlajšim gledal
cem posvetilo igrico Romane 
ErcegovičP/ngvin Cofek, v ka
teri se bo igralska igra preple
tala z lutkovno. Obnovilo pa 
bo tudi igrico nizozemskega 
pisca Hepa van Delfta Hura 
soncu in dežju. Prvič so jo  v 
PDG uprizorili 1.1966.

Primorsko dramsko gleda
lišče bo poleg redne abon
majske ponudbe priredilo še 
marsikaj: v maju bo "stekel" 
načrtovani mednarodni gle
dališki festival; novogoriški 
ansambel bo sodeloval pri 
treh koprodukcijah - z MGL v 
Improvizaciji za kvartet (vod
ja projekta Janez Lapajne), z 
Akademijo za glasbo iz Ljub
ljane in orkestrom RTV Ljub
ljana v Srečkovi pesmi Jac- 
quesa Offenbacha (režiser 

■ Stanislav Moša), z Društvom  
Soška fronta v ambientalni 
predstavi pisma s fronte (reži
ser Marjan Bevk).

Že četrto sezono bo PDG 
razpisalo operno-baletni a- 

j  bonma in seveda nadaljeva
lo s ponudbami Goriškega 
vrtiljaka (abonma Velikega in

Malega polžka). V "senci" gle
dališča pa bodo svoj prostor 
na odru, kot se to  dogaja že 
vrsto let, našli tudi mladi i- 
gralci Amaterskega m ladin
skega odra z vodjo Emilom 
Aberškom.

Dosedanji abonenti lahko 
potrd ijo  svoj sedež do 24. ju
nija; vpis novih abonentov pa 
bo od 26. junija do 1. julija, 
oz. od 11. do 30. septembra 
pri blagajni gledališča vsak de
lavnik od 10. do 13. in od 15. 
do 18. ure, ob sobotah pa od
10. do 13. ure.

SLOVENIJA: M A TI ALI
M A Č E H A  IZSELJENCEM?
V Zavodu sv. Stanislava v 

Šentvidu pri Ljubljani je  bil
17. jun ija  "VIL Tabor Sloven
cev po svetu". Potekal je  pod 
pom enljivim  geslom Repu
blika Slovenija - M ati ali ma
čeha izseljencem. Po maši, ki 
jo  je daroval ljubljanski nad
škof msgr. Franc Rode s šte
v iln im i izseljenskimi duhov
niki, in po krajšem kulturnem 
programu je bila zanim iva 
okrogla miza, pri kateri so so
delovali dr. Marjan Drnovšek, 
dr. Andrej Vovko, dr. Jože Br
nik, msgr. Janez Pucelj, pisa
telj Zorko Simčič in mag. Da
vid Taljat.

V zaključnem kulturnem  
programu so med drugim i 
nastopili solista iz Argentine 
M a tevž  D ebevec in Ivan 
Arnšek ter pianist Ivan Vom- 
bergar.

V D U H U  Č L OVEKOVEGA DOSTOJANSTVA

BAJUK POLOŽIL VENCA V 
ROGU IN NA TURJAKU

Nedeljsko slovesnost v 
Kočevskem Rogu je zazna
movala tudi prisotnost pred
sednika slovenske vlade dr. 
Andreja Bajuka, ki je položil v 
imenu vlade venec ob brez
nu pod Krenom. V vladni de
legaciji v  Kočevskem Rogu sta 
bila s premieram Bajukom tu
di slovenski zunanji minister 
Lojze Peterle in slovenski m i
nister za obrambo Janez Jan
ša. Dr. Andrej Bajuk je  pove
dal, da s tem dejanjem izraža 
svoje g loboko spoštovanje 
dostojanstvu življenja in spo
m inu m rtv ih . Iz jem no po
membno in simbolično deja
nje pa je premier Bajuk s svojo 
vladno delegacijo storil, ko se 
je po poklonu tisočim žrtvam

po vojni s strani tedanje ko
munistične oblasti pobitih lju
di poklonil tudi spominu po
bitih aktivistov Osvobodilne 
fronte pred spomenikom na 
Turjaku, kjer je tudi položil ve
nec. "Oba venca sta namenje
na tudi spominu na strahot
ne razmere, ki so presegale 
možnosti človekove presoje. 
Pred nami je prihodnost s po
udarkom na nedotakljivosti 
č lovekovega dostojanstva; 
prihodnost demokratične in 
strpne družbe, v kateri naj 
imamo vsi enake možnosti 
za povečevanje svoje in skup
ne blaginje," je  zapisal dr. An
drej Bajuk v tiskovnem spo
ročilu po polaganju vencev.

N A  L J U B L J A N S K I H  Ž A L A H

PRI "LIPI SPRAVE"

Dne 15. junija je bila pri "Li
pi sprave" na ljubljanskih Ža
lah spominska slovesnost s 
počastitv ijo  padlih v obeh 
svetovnih vojnah in državljan

ski vojni. Padlim seje iz Gori
ce prišel poklonit Vinko Lev
stik, ki je položil venec z na
pisom Slovenskim žrtvam voj
ne in revolucije.

O B Č I N A  S E M P E T E R - V R T O J B A

SIMBOLI ZA IDENTITETO
V občini Šem- 

peter-Vrtojba so 
priče li uporab
l jat i  n o v  g rb , 
zastavo in žig te 
nove lo ka ln e  
skupnosti, ki tvo
rijo njeno identi
te to  oz. is tovet
nost. Za uporabo 
občinskih simbolov pa 
je  po trebno  posebno d o 
voljenje občinske uprave oz. 
župana. D obijo  ga zlasti go
spodarske družbe, zavodi, 
društva, ustanove in druge 
pravne osebe ter samostojni 
podjetniki, ki imajo sedež v 
občini Šempeter-Vrtojba, pred
vsem pa tisti, ki imajo javno 
pooblastilo za izvajanje posa
mezni h_ nalog iz pristojnosti 
občine Šempeter-Vrtojba.

Grb občine Šempeter-Vr
tojba vsebinsko simbolizira 
dva elementa, in sicer: rume
ni cvet, sonce na modrem o- 
zadju in zeleni spodnji del, ki 
ga tvorita dva lista - dve polji, 
dva kraja, zelena lista sta 
hkrati tudi simbol za rodovit
no šempetrsko-vrtojbensko 
polje. Bela linija, ki ločuje li
sta in modrino, simbolizira 
cesto in lego občine ob meji

,
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z Italijo, tudi kot 
pomem bno ce
stno križišče v 
Evropi. Zastava 
občine Šempe
te r -V rto jb a  je  
p o d o l g o v a t e  
p r a v o k o t n e  

oblike, razdelje
na pa je na dve e- 

naki polovici. Gornja 
polovica (kjer se pritrdi zasta
va) je modre barve, v sredini 
modrega polja pa je sonce 
(rumene barve) s šestnajsti
mi žarki. Druga polovica za
stave je zelene barve. Na po
seben način je  oblikovan ob
činski grb.

Simbole občine Šempeter- 
Vrtojba je zasnovala Nataša 
Vuga, oblikovalka in magistra 
iz Nove Gorice. Njeni predlo
gi so zmagali na natečaju, na 
katerem je sodelovalo 13 li
kovnih ustvarjalcev oz. arhi
tektov iz Nove Gorice, Šem
petra in iz Kopra. Kmalu bodo 
ob vseh cestah, ki vodijo v 
Šempeter oz. Vrtojbo, posta
vili lesene table z oznakami 
in napisi. Table z oznakami 
občine bodo postavili tudi na 
mejnih prehodih vobč in i. 
— — —  M.
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OKROŽNICA 
O NOVIH  
PORODNIŠKIH 
DOPUSTIH

5 2 . M E D N A R O D N I V Z O R Č N I SEJEM V T R S T U

POMEMBNI SO ENOTNI 
IN JASNI NAČRTI

IN TE R R E G  I I I .  B

DAMJAN HLEDE

V zadnjih treh številkah 
NG v mesecu marcu smo že 
obširno pisali o zakonu št. 53 
z dne 8. marca 2000, ki je uve
del reformo porodniških do
pustov. Zakon je stopil v velja
vo dne 28. marca letos, razen 
nekaterih določil, za katera so 
potrebne še izvajalne norme, 
ki m orajo b iti objavljene v 
šestih mesecih po vstopu za
kona v veljavo. Slednje - med 
katere spadajo izvajalne nor
me o elastičnem koristenju 
obveznega porodniškega do
pusta, ki bodo morale vsebo
vati seznam del, pri katerih ni 
možna nova časovna izbira o 
koristenju - pa do danes še ni
so bile objavljene. Sklad INPS 
je sedaj v soglasju z m in istr
stvom za delo in socialno skr
bstvo objavil okrožnico o iz
vajalnih pogledih tega zako
na. Poglejmo nekaj izmed teh 
obrazložitev, predpostavlja
joč seveda vse to, kar je  bilo 
že zapisano ob objavi zako
na 53/2000.

1. Izredni neobvezni do
pust. O krožnica določa, da 
pristoja očetu dopust ne gle
de na to, ali pristoja tudi ma
te ri. Očetu torej pristoja npr. 
tudi v primeru, ko mati ni za
poslena. Podrobno sta potem 
obrazložena način in čas ko
ristenja dopusta. Oče in mati 
ga lahko koristita tudi v is
tem  času, oče ga lahko kori
sti tudi takrat, ko je  mati na 
obveznem trimesečnem po
porodnem dopustu in takrat, 
ko m ati koris ti t.i. dnevne 
urne počitke za dojenje. Oče 
in mati lahko skupaj izkoristi
ta deset mesecev dopusta, to
da če je oče izkoristil vsaj tri 
mesece in namerava izkori
stiti še ostale, mu je priznan 
še dodatni mesec, tako da 
se skupna vsota poviša na e- 
najst mesecev. Teh deset-e- 
najst mesecev si lahko mati 
in oče po volji porazdelita, 
materi pristo ja največ šest 
mesecev, očetu pa največ se
dem. V primeru enega same
ga od staršev (okrožnica ob
razloži, da sem spada ne sa
m o smrt drugega starša, pač 
pa tudi primer, ko je  drugi 
rodite lj zapustil otroka, in pri
mer, ko je bil o trok s form al
nim  ukrepom izročen enemu 
izm ed staršev). Izrecno je 
predvideno, da novi načini in 
roki koristenja veljajo tudi za 
porode, do katerih je prišlo, 
preden je nov zakon stopil v 
veljavo. Če je mati že izkori
stila po starem zakonu svojih 
šest mesecev, pristoja sedaj 
pravica le še očetu za dodat
nih pet mesecev. Oče in mati 
morata nasloviti prošnjo na 
INPS in na delodajatelja ter ji 
priložiti naslednje dokumen
te: potrd ilo  o  rojstvu; izjavo 
prosilca in zakonca o  količini 
že izkoriščenega dopusta; 
obvezo obeh, da bosta javila 
možne spremembe.

2. Dnevni počitki za doje
nje. Potrjeno je, da pristajajo 
tudi očetu v  naslednjih pri
merih: ko je otrok izročen le 
njemu; ko se jih mati, ki je  od
visna delavka, ne poslužuje; 
ko mati ni odvisna delavka. Iz 
seznama izostaja primer, ko 
je mati nezaposlena. Potrje
no je  tudi, da so ti počitki v 
primeru rojstva dvojčkov po
dvojeni in da dodatne ure lah
ko koristi tudi oče, ki jih  lahko 
koristi tudi med materinim  
obveznim in neobveznim do
pustom.

3. Obvezni dopust. V zve
zi z materinim obveznim do
pustom, za katerega je uve
dena t.i. fleksibilnost, torej 
možnost, da namesto form u
le 2 + 3  izbere mati varianto
1 + 4  (možnost, za katero po
navljamo, da ni še operativ
na, ker ni bil še objavljen sez
nam del, za katera ta opcija 
ni priznana), je  v okrožnici 
predvideno, da je za koriste
nje te pravice potrebno potr
d ilo  ginekologa z zdravstve
nega centra (SSN) in zdravni
ka, ki je pristojen za zdrav
stveno varstvo na delovnem 
mestu, ko je ta figura predvi
dena kot obvezna. V prim e
ru predčasnega poroda se 
dnevi, ki niso bili izkoriščeni 
pred njim, lahko izkoristijo po 
porodu. V ta namen pa mora 
mati v tridesetih dneh izročiti 
potrd ilo  o dnevu poroda.

V zvezi z novo zakonoda
jo o porodniških dopustih je 
operativna tudi "zelena" tele
fonska številka: 800-024996. 
Informacije so tudi na splet
nih straneh pod naslovom: 
www.affarisociali.it.

Na tržaškem sejemskem 
razstavišču bo še ta teden, 
vse do nedelje, 25. junija, od
prt letošnji 52. mednarodni 
vzorčni sejem, na katerem so
delujejo razstavljalci iz 34 dr
žav. Tudi letos so se organiza
torji odločili, da bo jedro se
jemske ponudbe predstavlja
la hišna oprema, ki ji je  pos
večena največja pozornost. 
O dprtja  sejma se je udeležil 
tudi podtajnik v m inistrstvu 
za industrijo Cesare De Picco- 
li. V uvodnem pozdravu ob 
odprtju sejma pa je novi pred
sednik sejemske ustanove Ric- 
cardo Novacco napovedal do
ločene sprem em be p red 
vsem v zasnovi delovanja sa
me sejemske ustanove, me
nil pa je tudi, da bi bilo potreb
no prenoviti tudi samo sej
mišče. Tradicionalni koncept 
vzorčnega sejma, je  ugotav
ljal, ne nagovori več ne raz- 
stavljaloev ne obiskovalcev, 
medtem ko so sejmi, ki se ne
kako specializirajo na določe
no temo, navadno uspešni. V 
tem smislu pa naj bi prišlo do 
boljše koordinacije med vse

mi sejemskimi ustanovami, ki 
de lu je jo  v Furlaniji-Julijski 
krajini, da ne bi prišlo do iste 
ponudbe, kar bi seveda lahko 
ustvarjalo težave. Glede same 
obnove sejmišča pa je pred
sednik Novacco ugotavljal, 
da sedanje razstavišče pri 
Montebellu ni primerno in da 
upa, da bo mogoče prim er
nejše razstavišče urediti na 
območju starega pristanišča. 
Pri govorniškem odru so se 
zvrstili še tržaški podžupan 
Damiani, predsednik tržaške 
pokrajine Codarin, deželni od
bornik Franzutti in predstav
nik vlade, podtajnik De Picco-
li, ki je v svojem posegu me
nil, da je  pri prenovi treba biti 
prilagodljivi in hitri, da ne bi 
zamudili možnosti, ki se po
nujajo. Večje cilje gospodar
skega razvoja je mogoče do
seči le ob večji enotnosti med 
gospodarskimi in politično- 
up ra vn im i s ila m i tržaške  
stvarnosti. Obljubil je tudi ve
čje zanimanje s strani vlade, 
če bodo domače sile znale 
predstaviti enotne in jasne 
načrte.

Program letošnjega sejma 
je  kar pester. Doslej so že 
izpeljali t.i. dneve Avstrije, Hr
vaške in prvi Dan Evrope ter 
Turčije. V četrtek je  bil dan 
Zvezne republikejugoslavije 
in srečanje proizvajalcev ka
ve, ki je  za tržaško sejmišče 
že ustaljena in skrbno priprav
ljena tradicija; pravi Dan kave 
pa bo v petek, ko se bo pred
stavil tudi Hong Kong s svojo 
izredno pestro gospodarsko 
ponudbo. Tudi Slovenija se bo 
tržaški javnosti predstavila v 
petek, 23. junija, ko bodo iz
vedli še drugi Dan Evrope. Za 
soboto napovedujejo t.i. Dan 
mojstrov dela, Dan Kube in 
Mongolije, na zadnji sejemski 
dan pa se bo predstavljala Ko
reja. O b teh uradnih priredit
vah in predstavitvah pa so na 
sejmu tudi številni razstavljal- 

ki ponujajo svoje blago.ci
Med njimi so tudi nekatera slo
venska podjetja in trgovine. 
Sejmišče je odprto vsak dan 
od 17. do 24. ure, poskrbljeno 
pa je tudi za zabavo in bogato 
gostinsko ponudbo.

RAZVOJNE  
M O Ž N O S T I

E)ežela F-Jkje priredilavso- 
delovanju z italijanskim m i
nistrstvom za javna dela semi
nar o mednarodnem sodelo
vanju, med državami jugovz
hodne Evrope, t.i. območje 
CADSES v okviru evropskega 
programa Interreg III. b, za ob
dobje 2000/2006. Obravna
vali so vprašanja prevoza, 
prostorskega načrtovanja, za
ščite okolja, turizma, social
ne ureditve, varnosti in kul
turn ih izmenjav. Države, ki 
spadajo v ta okvir, so Italija, 
Avstrija, Nemčija in Grčija te r 
osem držav, ki niso še člani
ce EU, med temi tudi Sloveni
ja. Na srečanju so ugotavlja
li, d a je  nujno okrepiti t.i. Ja
dranski koridor, in sicer smer 
Benetke-Trst-Ljubljana-Bu- 
dimpešta in smer Bari-Brindi- 
si-Brač-Crno morje. Ti kori
dorji bi na čimbolj ugoden na
čin povezali cestno omrežje 
železnic, pomorske plovne 
smeri in rečne plovne poti. 
Ustanovili pa naj bi tudi me
šane finančne družbe, ki naj 
bi pospeševale razvo j na 
omenjenem območju.

NEKAJ N A S V E T O V

O SUSI
Na Krasu že dolgo ni b ilo  

poštenega dežja, m edtem ko 
je bila v Brdih in na Goriškem 
vsaj dobra ploha. Redno zali
vanje je zato nujno potrebno. 
Gre za problem, ki je  priza
del širše področje. Zaradi vre
menskih razmer seje pospe
šilo zorenje ž it in tudi v naših 
krajih se je zato že začela že
tev ječmena, pred koncem 
meseca bo verjetno žetev pše
nice, kakovost zrnja pa je slab
ša. Zaradi suše trp ijo  najprej 
poljščine, trajni nasadi pa za
enkrat še nisoznatno občutili

pomanjkanja dežja; kmalu pa 
bo pomanjkanje vlage opaz
no tudi v sadovnjakih in vino
gradih.

Problem zase so vrtov i. 
Zaradi visokih temperatur in 
občasnega vetra je priporočlji
vo, da povrtnino zalivamo zgo
daj zjutraj in zvečer. Zalivaj mo 
pri tleh in ne m očim o listov! 
To ne velja za radič in za ka- 
pusnice. Za radič tržaški so
latnik celo pravijo, daje boljši, 
če ga zalivamo v najtoplejših 
urah dneva. Za zalivanje bi 
morali uporabljati deževnico 
ali vodo, ki se je  v posebnih 
zbiralnikih otoplila in oboga
tila s kisikom. Tako se izogne
mo nevarnosti, da bi z zaliva-

njem s hladno vodo povzročili 
rastlinam  prehud to p lo tn i 
skok. Proti suši se uspešno 
borim o tudi z rahlim okopa
vanjem površine in z zastira
njem tal. Ko rahljamo zemljo, 
ustvarimo nekakšno izolacij
sko plast, ki omejuje izhlape
vanje vlage. Še boljši učinek 
dosežemo, če zastiramo tla.
V ta namen lahko uporabimo

črno polietilensko fo lijo  razli
čne debeline ali slamo, listje, 
mlado pokošeno travo in dru
go organsko snov, ki jo  od 5 
do 10 cm na debelo natrese
mo okrog povrtnine.Tako bo
mo preprečili izhlapevanje vla
ge, izognili se bomo rasti ple
velov in ustvarili boljše razme
re za razvoj bakterij v  zemlji.

N A  S P L E T N I  S T R A N I  W W W . P O S T E . I T G I O R G I O  CELL I  N A  S U B I D I

POSTNE USLUGE NA INTERNETU VEČER Z E T O L O G O M
Za koristenje uslug italijan

ske pošte bo odslej na razpo
lago tudi spletna stran na in
ternetu (www.poste.it). Na vo
ljo bo več uslug, ki bodo de
lovale 24 ur na 24: elektron
ski poštni predal Postemail, 
ki bo brezplačen in na vo ljo  
vsem državljanom, bivajočim 
v Italiji in v posesti davčne šte
vilke; elektronska poštna slu
žba Interposta, preko katere 
elektronsko pismo lahko prej
me tudi oseba, ki nima dosto
pa do internetnega medmre
žja (elektronsko pismo bodo 
natisnili, dali v ovojnico in po
slali prejemniku); elektronsko 
pošiljanje in plačevanje (s kre
d itn o  kartico) te legram ov; 
nadzor s strani stranke premi
kov na računu BancoPosta; 
plačevanje poštnih tekočih 
računov preko interneta; mo
žnost vpogleda v  potek odpo
šiljanja priporočenih pisem in 
pisem preko službe Postace- 
lere. Poleg teh uslug, ki bodo

stekle v teku meseca junija, 
spletna stran www.poste.it po
nuja informacije o vseh proiz
vodih in uslugah italijanske po
štne službe, iskalnik pa om o
goča dostop do poštnih šte
vilk (CAP) tistih krajev, kamor 
se želi odposlati pismo, ter do 
naslova in urnika najbližjega 
poštnega urada.

Družba Postecom, ki skrbi 
za poštne usluge na interne
tu, je tudi začela z razvijanjem 
inovativnih rešitev, namenje
nih operaterjem elektronske
ga poslovanja (e-commerce): 
tako bo službaPOstecert ponu
jala overovljenje digitalnega 
podpisa in možnost pošilja
nja in prejemanja dokum en
tov v elektronski obliki, ki pa 
bodo imeli isto veljavo kot pa
pirnati dokumenti; prek služ
be Postepay bodo stranke, re
gistrirane na poštni spletni 
strani, lahko opravljale plačil
ne operacije "online"; služba 
Postestamp pa bo nudila t.i.

"elektronsko znamko" za od
pošiljanje elektronskih pisem.

Italijanska poštna služba je 
pred dvema letoma postala 
tudi stoodstotni delničar dru
žbe SDA Express Courier. Le
ta je  sedaj ustanovila družbo 
Eboost, ki bo omogočila pod
jetjem, ki prodajajo svoje pro
izvode preko interneta, da se 
poslužujejo samo enega sogo
vornika za vse faze elektron
skega poslovanja, od naročila 
do prejema. Družba Eboost 
bo nudila razne usluge: uprav
ljanje naročil, skladiščenje, 
plačilne postopke, pripravo 
naročenih proizvodov, njihov 
prevoz in izročitev naročni
kom, komercialno in tehnič
no pomoč strankam idr. To je 
namenjeno predvsem malim 
in srednjim podjetjem, ki po
slujejo preko interneta s sa
m ostojno spletno stranjo, pa 
tudi virtualnim  veleblagovni
cam in portalom.
— —  i ž

Bizoni gredo v nebo (I bi- 
zonti vanno in delo) je zadnje 
delo znanega etologa - etolo
gija je nauk o navadah in na
činu življenja živali - in pisa
telja Giorgia Cellija, ki je v jav
nosti poznan predvsem zara
di svojih lepih oddaj na ita li
janski državni televizijski mre
ži RAI. In prav Giorgio Celli bo 
gost znanega gostišča Subida 
pri Krminu, ki ga uspešno u- 
pravlja Joško Sirk z družino. 
Naj na tem mestu povemo, 
da je domačija Sirkovih pra
vo turistično središče, ki p ri
vablja v  naše kraje sladoku
sce od vsepovsod. G ostite lj- 
sko ponudbo pa žlahti tud i 
m ožnost bivanja v naravi.

Giorgia Cellija in njegovo 
zadnjo knjigo bo v gostišču ju 
tri, v petek, 23. t.m., ob 19.30 
predstavila časnikarka Elena 
Guerra. Srečanja se bodo u- 
deležili tud i Cellijevi kolegi iz 
naše dežele in predstavniki

kulturnega te r gospodarske
ga življenja. Po predstavitvi 
knjige in pogovoru z avtor
jem  pa bo možnost tudi skup
ne večerje pri Sirkovih. Re
zervacije sprejemajo na tele
fonsko številko 0481 60531.

Giorgio Celli je  profesor na 
univerzi v Bologni in je tudi 
član znanstvenega sveta Na
rodnega parka delte reke Pad, 
v  Italiji pa je  poznan tudi po 
svojih gledaliških delih. Leta 
1975 je prejel nagrado Luigi 
Pirandello za svoje deloS/cu- 
šnjaveprofesorja Fausta. Obja
vil je zelo veliko knjig o nava
dah in obnašanju živali in tudi 
o odnosu človeka do živali in 
obratno, je  stalni sodelavec 
dnevnika La Stampa in vodi
telj televizijske oddaje V kra
ljestvu živali (Nel regno degli 
animali) na tretji TV mreži RAI. 
O d junija leta 1999je tudi ev
ropski poslanec.
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PRAZNI K ČEŠENJ

PROMOCIJA 
IN TURIZEM
V BRDIH

Na gradu Dobrovo seje v 
soboto, 3. junija zvečer, začel 
letošnji praznik češenj, ki je 
največja turistična in družab
na prireditevvGoriških Brdih. 
Letošnji praznik je že petintri
deseti zapored, tako daje po
stal del novejše tradicije tega 
sadjarsko-vinogradniškega 
območja. Prireditve, nastopi, 
razna srečanja, tekmovanja 
in razstave so trajali do nede
lje, 11. junija. V njih bodo so
delovali mnogi prebivalci Brd, 
pa Občina, podjetja, zasebni 
obrtniki, trgovci, vinogradni
ki, vinarji, turistični delavci in 
vinska klet na Dobrovem.

Kot gostje so se prireditev 
udeležili ali pa v njih sodelo
vali tudi posamezniki ali sku
pine iz Furlanije, Škofje Loke 
in od drugod. Med pom em 
bnejšimi dogodki navajamo, 
da je  bilo v sredo, 7. junija, v 
gradu Dobrovo srečanje pre
dstavnikov turističnih agencij 
iz Slovenije; v četrtek, 8. ju 
nija, je  bil ob 10. uri v gradu 
posvet o češnjah; v petek ob 
21. uri je  bil v gradu koncert 
orkestra Slovenske policije; v 
soboto ob 9. uri je bilo tekmo
vanje šolskih otrok o pozna
vanju češenj; tudi v soboto, 
10. junija, je  ob 10. uri župan 
Franc Mužič odprl razne raz
stave, med njim i tudi razsta
vo v središču na Dobrovem v 
Briški vasi, zapuščini Bricev; 
prav tako v soboto, 10. junija, 
se je ob 13.30 uri začel t.i. ko
lesarski maraton češnje, na 
108 km dolgi progi od Ljublja
ne do vinske kleti na Dobro
vem. Posebno pester je  bil 
program v nedeljo, 11. junija, 
zadnjega dne letošnjega pra
znika češenj. O b 16. uri seje 
pričel tradicionalni sprevod 
vozil in kmetijskih strojev z 
naslovom Goriška Brda vče
raj, danes, jutri. Praznik češenj 
postaja čedalje bolj znan tudi
v preostali Sloveniji in med 
Slovenci čez mejo v Italiji. Pri
čakovali so, da ga letos obi
šče okoli 15 tisoč gledalcev. 
Najvažnejša cilja praznika sta 
pospeševanje turizma v Go
riških Brdih in pridelovanja 
češenj. Tega prvega sadja v 
letu pridelajo na tem obmo
čju okoli tisoč ton, ob prazniku 
pa je v Goriških Brdih obisko
valcem na voljo dovolj češenj 
po zmernih cenah.
  M .

V KOČEVJU PRVA 
SLOVENSKA SIRARNA PO 

EVROPSKIH MERILIH
Ljubljanske mlekarne so v 

Kočevju zgradile prvo sloven
sko sirarno, ki v celoti ustreza 
strogim standardom oz. me
rilom Evropske zveze. Pred 
odprtjem  je nov mlekarski 
obrat dobil uradno dovoljenje 
za obratovanje iz Bruslja. V si
rarni vsak dan predelajo 140 
tisoč litrov mleka in s tem pri
spevajo pomemben delež pri 
zm an jševan ju  p resežkov  
mleka v Sloveniji. V Kočevju 
izdelujejo poltrdi sir blagov
ne znamke Kočevski Gaudar. 
Nova sirarna je opremljena z 
najboljšo tehnologijo. M.

O D B O J K A  /  F R A N K O  B A G O N  P O K O N Č A N I  S E Z O N I

NAŠ ŠPORT NAJ OHRANI  
SLOVENSKI ZNAČAJ!

E V R O P S K O  N O G O M E T N O  P R V E N S T V O

SLO VENIJA  BREZ 
ŠPORTNE SREČE

ERIKA JAZBAR

F ra n k o , k a j  b i 
p o v e d a l o le to šn ji 
š p o rtn i sezoni?

Če poznamo objektivne 
težave, s katerimi se ukvar
ja jo  športna društva v zamej
stvu, m islim, da lahko m irno 
trdim, daje bila letošnja sezo
na še kar uspešna. Naše eki
pe so sodelovale v devetih pr
venstvih, imeli smo dve član
ski ekipi, ki sta nastopali v de
želni Č ligi, dve ekipi sta na
stopali v mešani zasedbi sta
rejših in mlajših igralcev v prvi 
diviziji, tem pa moramo doda
ti še razne mladinske ekipe.

Glede dosežkov pa nasle
dnje: po poraznem začetku na 
dnu lestvice (temu so botro
vala tudi nova pravila, ki jih je 
letos uvedla odbojkarska zve
za), se je za naši dve ekipi pr
venstvo sklenilo pozitivno; po
hvala gre predvsem ženski eki
pi, ki je zasedla četrto mesto.

ŠZ O ly m p ia  se vsako  
le to  iz k a ž e  tu d i z  
d ru g im i p o b u d a m i...

Poleg rednega delovanja v 
prvenstvih smo priredili dva 
kakovostna turnirja: meseca 
septembra mednarodni m o
ški odbojkarski tu rn ir Peter 
Špacapan, ob koncu sezone 
pa je bil ženski mednarodni 
turnir, poimenovan po našem 
preminulem odborniku Igor
ju Povšetu.

K a j se obeta  
p r ih o d n je  leto?

Glede naslednje sezone 
ne m orem  razodeti večjih  
skrivnosti, saj nismo še posta
vili temeljevza celotno dejav
nost. Trenutno delamo za prvi 
članski ekipi, imamo še neka
tere nedorečenosti glede tre
nerjev, vsega nismo še jasno 
začrtali, vendar m islim , da 
smo na dobri poti. Glede po-

Franko Bagon je direktor Športnega združenja 
Olympia, ki združuje mlade ljubitelje in 
ljubiteljice odbojke z Goriškega. Z njim smo se 
ob koncu sezone pogovorili, da bi nam orisal 
opravljeno delo, uspehe, težave in nas seznanil 
z načrti za prihodnost.

mladka bi se m oralo naše 
društvo veliko bolj angažirati. 
Pogosto se moramo namreč 
ukvarjati z organizacijskimi 
problemi naših igralcev in ig
ralk. V ženskem sektorju ima
mo perspektivne igralke, ven
dar opažam, da na n jihovo 
udejstvovanje m očno vp li
vajo starši ali šola. Že nekaj
krat se je  zgodilo, da igralec 
ne more na tekm o ali na tre
ning, ker je preobremenjen z 
drugimi dejavnostmi. V naši 
narodnostni skupnosti so lju
dje angažirani tudi na ku ltur
nem področju; to  pomeni, da 
se ne morejo posvetiti 100% 
športu oz. odbojki.

K o lik o  m la d ih  d e lu je  
v ŠZ O lym pia?

Skupno šteje ŠZ O lympia 
približno 150 vpisanih, kar se 
tiče mladinskega sektorja; če 
združim o žensko in moško 
skupino, štejemo približno 50 
mladih. Lansko sezono smo 
imeli na mladinskem nivoju 
dve mladinski ekipi, under 14 
in under 16, za moško skupi
no pa samo ekipo under 16; 
fantje so namreč manj števil
ni, ker je zanje športna ponu
dba bogatejša (košarka, nogo
met ipd.). O b ekipah gojimo 
tudi skupino minivolley, kjer 
skupaj trenirajo dečki in de
klice in jih  dejansko uvajamo 
v športno udejstvovanje.

K a te re  težave  
najpogoste je  srečujete?

Problem zamejskega špor
ta je v prvi vrsti problem ka
drov. Zelo naporno je obdrža
ti našim športnim organizaci

jam slovenski značaj; rojstev 
je  vedno manj, medtem ko je 
ponudba vedno višja. To po
meni, da je  društev veliko in 
si med sabo "jemljemo11 ljudi. 
Poglavje zase je finančna plat 
zadeve. Vsako leto se stroški 
višajo; če želimo kakovostno 
delo, so potrebni izkušeni tre
nerji, ki pa ne prihajajo v Go
rico brezplačno. O b tem pa 
še to: naše ekipe nastopajo v 
ožjem krogu, v deželni ligi, 
kar pomeni, da so novi spon
zorji težko dosegljivi. Sloven
sko gospodarstvo je precej na 
psu in v italijanskem okolju je 
težko najti sponzorje, ki bi bili 
pozorni do naše stvarnosti.

A li s i o p tim is t g lede  
p rih o d n o s ti?

Pred leti sem bil precej op
tim ist, danes bi se ne izrekel 
za eno ali drugo. Upam, da 
bodo naši ljudje še vedno bli
zu našemu društvu in nam 
pomagali, tako da bosta naš 
obstoj in delovanje zagotov
ljena. Opažam, da je  delo 
vsako leto težje; ko načrtuje
mo novo sezono, se včasih 
tudi dogaja, da se uštejemo.

N O G O M E T  /  V E L I K A  N A G R A D A  J E R E M I T I S C A

VAŠKE IGRE N A  NAŠI ZEMLJI

I

Rumitarji ne mirujejo. Na 
zaselku Jeremitišče, ki mu že 
vrsto let grozi uničenje zara
di širitve tovornega postajali
šča pri Štandrežu, se stalno 
nekaj dogaja. Predstavitve 
knjig, dramske uprizoritve, 
družabna srečanja in še kaj.

V nedeljo smo bili priča no
vi pobudi: štandreške nogo
metne ekipe so tekmovale za 
Veliko nagrado Jeremitišča.

Sodelovalo je šestdeset mla
dih nogometašev in šest mo
štev malega nogometa; vsa
ko je  predstavljalo štandre- 
ški zaselek. Vsak udeleženec 
je dobil obesek, zmagovalec 
turnirja pa je  bilo moštvo z 
Rojc. Na drugo mesto so se 
povzdignili Placarji, za njim i 
je prišlo moštvo ekipe Klanec
1, nato Rumitarji, Pilozarji in 
moštvo Klanec 2.

Za 23. junij pa se že pri
pravljajo na kresno noč. V so
delovanju z domačim i dru
štvi bodo na predvečer sv. 
Ivana priredili domač večer z 
odprtjem  razstave krajevnih 
ustvarjalcev, nastop Veselih 
bratcev iz Štmavra, ob 22. uri 
pa bodo prižgali veliki kres na 
Spini. Petja, glasbe in družab
nosti seveda ne bo manjkalo.

Evropsko nogometno pr
venstvo je za Slovenijo in se
veda predvsem za slovenske 
nogom etne reprezentante 
odlična priložnost za prom o
cijo Slovenije in slovenskega 
nogometa v svetu, predvsem 
tam, kjer o njem zelo malo 
vedo. Te misli so najbrž obha
jale vsakega slovenskega na
vijača, ko je  v nedeljo zvečer,
18. t.m ., ob gledanju tekm e 
med Slovenijo in Španijo po
mislil, kje in na kako velikih 
stadionih igrajo španski no
gometaši, koliko zaslužijo oni 
in koliko slovenski nogome
taši. Naši navijači so lahko 
b ili zadovoljn i, saj je  sloven
ska enajsterica dokazala, da 
si je vozovnico za evropsko 
nogometno prvenstvo sama 
in brez "pomoči od zunaj" 
upravičeno zaslužila.

la vsaj tako dobro kot na pr
vih dveh tekmah in imela ma
lo več športne sreče. Selek
torju Srečku Katancu in nje
govim fantom namreč za se
daj ni kaj očitati; dejstvo je 
namreč, da so slovenski no
gometaši dosegli že veliko, ko 
so se sploh uvrstili med dr
žavna nogometna moštva, ki 
igrajo na evropskem nogo
metnem prvenstvu v Belgiji in 
na Nizozemskem.

Italijani imajo poleg lepe 
igre tudi veliko sreče. Furlan
ski legendarni vratar ter se
danji trener "azzurov" D ino 
Zo ff je lahko več kot zadovo
ljen, saj so njegovi nogome
taši premagali tudi Švedsko z 
rezultatom 2 proti 1 in so to 
rej v treh tekmah osvojili vse 
možne točke. Tudi sloviti Del 
Piero je končno prišel do to-

Čeprav je po porazu proti 
Španiji prav vsak slovenski 
navijač imel grenak občutek 
in morda je bil tudi upravi
čeno razočaran, ker je po ize
načenju Zahoviča upal celo 
na uspeh slovenske nogo
metne vrste, pa lahko zapiše
mo, da je Slovenija že spet 
prikazala dopadljiv, sodoben 
in hiter nogomet. Španci so 
se morali pošteno potruditi, 
da so slovenske nogometaše 
premagali z dvema zadetko
ma proti enemu. Sedaj, ko to 
pišemo, je naš tednik v tisku 
in zato ne moremo bralcev 
obvestiti o srečanju med Slo
venijo in norveško nogomet
no reprezentanco; upamo 
pa, da bo slovenska vrsta igra-

DRUGI TURNIR STREET 
BASKET TRI PROTI TRI IN

AL L STRAS GAME D LIGE
Še nekaj dni in se bo na 

ploščadi doma Andrej Budal 
v Štandrežu pri Gorici pričel
2. tu rn ir v košarki Street ba- 
ske t-tri proti tri. Ljubitelji ko
šarke so že nagradili soorga
nizatorja KD O ton Župančič 
in ŠZ Dom s številnim odzi
vom, saj mesec dni pred pri
četkom turnirja, ki bo potekal 
od 3. do 8. julija, je bilo pre
seženo število lani vpisanih e- 
kip. Prijave so še odprte, za 
informacije k lič ite  na tel. št. 
0481 33288 (telovadnica Kul
turnega doma v Gorici).

Novost tu rn irja  v Street 
basketu bo gotovo Ali Stras 
Game goriške D lige. V pe
tek, 7. julija, ob 21. uri, se bo 
selekcija goriških D-ligašev 
pod pokroviteljstvom podje
tja M ark iz Gorice srečala s 
selekcijo goriškega okoliša, ki 
bo nastopala v dresih Paula- 
ner Stube (Gorica).
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liko zaželenega gola, kar naj 
bi bil dober obet za drugi del 
prvenstva. To bom o videli, 
ker je pač žoga okrogla tudi 
za "azzure", katerim je šlo do 
sedaj vse kot po maslu.

O m enim o še, da je za pr
vovrstno presenečenje v Bru
slju poskrbela proti Belgiji tur
ška nogometna reprezentan
ca, ki je z dvema goloma proti 
nič premagala gostitelje pr
venstva in tako dokazala, da 
lahko s svežo igro in mladost
no zagnanostjo danes v Evro
pi poseže po dobrih rezulta
tih vsaka nogometna enajste
rica, če le ima v svojih vrstah 
nogometne ase, takšne, kakr
šen je odlični turški strelec 
Hakan Šukur.

Za konec še žalostna nota, 
za katero, kot že preveč let, 
poskrbijo na vseh mednarod
nih tekmah angleški pijanci in 
barabe, huligani, ki jih  zavest
no ne smemo imeti in ne ime
novati nogometne navijače. 
Tudi tokrat so divjaki z Otoka 
pred tekm o z Nemci, med 
njo in po njej sejali strah in 
trepet te r uničevali avtomo
bile, trgovine in vse, kar jim  
je prišlo pod roke. Bili so tako 
divji, daje moralo poseči celo 
m e dna rodno  nogom etno  
združenje UEFA; zagrozilo je, 
da bo angleško enajsterico 
poslalo domov, če se izgredi 
ponovijo na prihodnji tekmi 
angleške vrste. To bi bilo se
veda tudi najboljša lekcija za 
angleške barabe, ki leta in leta 
divjajo po svetu, pa čeprav se 
prav Angleži radi pohvalijo, 
da so oni "izumili nogomet". 
Da je stvar resna, pove tudi 
podatek, da je  britanski pre
m ier Tony Blair dejal: "To je 
velika sramota za vso Veliko 
Britanijo!"
 ZUT
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SKLADBA 
ZA TISOČ  
LET GORICE

O b 1.000-letnici prve dokumen
tirane omembe Gorice razpisujeta 
Združenje cerkvenih pevskih zbo
rov Gorica in Zveza slovenske ka
toliške prosvete iz Gorice natečaj za 
izvirno skladbo na besedilo z gori- 
ško tematiko nabožne ali posvetne 
vsebine. Predvideni sta dve katego
riji: kategorija A - odrasli zbori (zbo
rovska skladba za mešani, moški ali 
ženski zbor) in kategorija B - otroški 
in mladinski zbori (skladba za o tro 
ške in mladinske zbore).

Natečaj je odprt za vse skladate
lje brez omejitev. Udeleženci lahko 
sodelujejo z eno ali več skladbami 
v vsaki kategoriji. Prijavljene sklad
be morajo biti še neobjavljene in ne
izvedene.

Nagrajene bodo prve tri najboljše 
skladbe obeh kategorij. Za katego
rijo  A: prva nagrada 2.000.000 lir, 
druga nagrada 1.000.000 lir, tretja 
nagrada 500.000 lir. Za kategorijo 
B: prva nagrada 2.000.000 lir, dru
ga nagrada 1.000.000 lir, tretja na
grada 500.000 lir.

Prijavljene skladbe bo ocenjeva
la komisija priznanih strokovnjakov. 
Komisija ima pravico, da ne podeli 
vseh nagrad. Vse odločitve komisije 
so dokončne in nepreklicne.

Dela morajo prispeti do 15. no
vembra 2000 v petih izvodih (foto
kopija) na naslov: Zveza slovenske 
katoliške prosvete, Drevored 20. 
septembra 85 - 34170 Gorica (Ita
lija); tel. 0481 538128, fax 0481 - 
536324, SSO. activeweb.it.

Partiture naj se oddajo nepodpi
sane in pod geslom, ki naj bo napi
sano na zunanjo stran priložene za
pečatene ovojnice. Ta naj vsebuje 
ime in priimek, rojstne podatke, na
slov avtorja s telefonom oz. faksom.

Rezultati bodo znani najkasneje 
do 15. decembra 2000.

Vse pravice do prve izvedbe, ob
jave, snemanja in izdaje skladb, pri
padajo organizatorjema natečaja. 
Skladatelji za to  ne dobijo nobene 
odškodnine.

Besedila so na razpolago na zgo
raj navedenem sedežu, kjer jih lahko 
zainteresirani dvignejo ali pa zapro
sijo za dostavitev po pošti.

Organizatorja si pridržujeta pra
vico, da iz tehničnih, organizacijskih 
ali umetniških razlogov deloma spre
menita pravila. O  tem bodo sode
lujoči pravočasno obveščeni.

OB JUBILEJU 
POGLEDI  
NA G O R IC O
Kulturni center Lojze Bratuž raz

pisuje likovni natečaj z naslovom 
M oj pogled na Gorico. S tem bo slo
venski ku ltu rn i hram počastil tisoč
letnico prve om em be Gorice v pis
nih v irih . Praznovanja bodo pote
kala, kot znano, leta 2001. Natečaj 
je  namenjen slovenskim in italijan
skim učencem, ki obiskujejo osnov
ne in nižje srednje šole v goriški ob
čini ter osemletke v Novi Gorici in 
Solkanu.

Natečaj bo potekal v šestih kate
gorijah.

V kategorijo A se lahko vpišejo 
učenci, ki obiskujejo 1. in 2. razre
de osnovnih šol; prispevki za to ka
tegorijo morajo biti v formatu A3, 
tehnika je  prosta.

Kategorija A/1 je namenjena sku
pinskim delom učencev, ki obisku
jejo 1. in 2. razrede osnovnih šol, for
mat in tehnika sta prosta.

V kategorijo B se lahko prijavijo 
učenci 3., 4. in 5. razredov osnov
ne šole, form at naj bo A3, tehnika 
je prosta.

V kategoriji B/1 se bodo pomeri
li s skupinskim i izdelki otroci 3., 4. 
in 5. razreda osnovnih šol.

Kategorija C je  namenjena dija
kom 1., 2., in 3. razredov nižjih sre
dnjih šol ali 6., 7. in 8. razreidov o- 
semletke, izdelki morajo biti v  fo r
matu A3, tehnika je  prosta.

Zadnja je  kategorija C/1, ki je  na
menjena delom dijakov 1., 2. in 3. 
razredov srednjih nižjih šol in dija
kom 6., 7. in 8. razreda osemletk, 
form at izdelka in tehnika sta prosta.

Izdelki morajo biti oddani do 30. 
novembra letos na naslov: Kulturni 
center Lojze Bratuž, Drevored 20. 
septembra 85 - 34170 Gorica.

Na hrbtni strani vsakega izdelka 
morajo biti napisani ime in priim ek 
učenca, razred in naslov šole, za 
skupinske izdelke pa razred in na
slov šole.

Izdelke bo ocenjevala komisija, 
ki jo  bodo sestavljali izvedenci na li
kovnem področju.

Objava zmagovalcev, podelitev 
nagrad in odprtje razstave nagraje
nih in priporočenih del bo v petek, 
12. januarja 2001. Prvouvrščeni v ka
tegorijah A, B in C bodo prejeli kolo, 
drugouvrščeni fotoaparat, tre tje- 
uvrščeni pa knjigo. Za kategorije A/1, 
B/1 in C/1 bo prva nagrada majica, 
druga kapa, tretja pa knjiga.

F E S T I V A L  A M A T E R S K I H  G L E D A L I Š Č  V G O R I C I

ODRSKE LUCI OBSEVAJO GRAD
Sugestivno grajsko dvorišče je  od 

sobote, 17. t. m., spet prizorišče fe
stivala amaterskih gledališč Castel- 
lo d i Gorizia, ki ga že desetič prireja 
goriško gledaliŠKO združenje Terzo 
teatra v sodelovanju z občinskim 
odborništvom za kulturo in letos pr
vič pod pokroviteljstvom ministrstva 
za kulturd. Goriški festival je v iz leta 
v leto kakovostno zorel, tako da je 
postal eden izmed najpomembnej
ših tovrstnih festivalov v Italiji. Nanj 
se je  tokrat prijavilo kar triinštiride
set skupin z vseh koncev "italskega 
škornja"; od teh se bo za nagrade 
potegovalo osem najboljših, ki se 
bodo zvrstile do sobote 22. julija. Ti
sti večer se bo festival sklenil z na
grajevanjem in z nastopom Rocko- 
pere iz Viareggia, ki bo izvajala zna
ni musicalVesus Christ Superstar.

Pred številnim  občinstvom se je  
prva predstavila ljubiteljska skupina 
Campogalliani iz Mantove s Kesser- 
lingovo komedijo z dokaj črnim  hu

morjem Arzenik in stare čipke. Za 
prepričljivo solidni nastop je doži
vela dolgotrajno ploskanje. V sredo 
je bil na vrsti Prototeatro iz kraja Mon- 
tagnana pri Padovi z delom Sčr/ghe; 
sledile ji bodo šeiimprovvisata com- 
pagnia iz Latine z igro Vincenza Sa- 
lemma E fuori nevica (23. t. m.); II 
Giullare iz Salerna s Pirandellovim 
delom  Cosi e (se vi pare) (30. t. m.); 
Teatro dellaccadente iz Lucce z igro 
N. Manfredija in N. Marina Cente 
di facili costumi (5. julija); fsfravaga- 
rioteatro iz Verone z Goldonijevo 
kom edijo //Campiello (8. julija);Luci 
della ribalta iz Bolzana z igro A  Harta 
in M . Braddela Nelle m igliori fami- 
glie  (12. julija) in II teatro dei Picari 
iz Macerate z De Fillipovim delom 
Cii esami non finiscono mai (15. ju li
ja). Predstave se začenjajo ob 21.15.

Častilcem omamne modrice se 
torej obetajo lepi trenutki v čarob
nem objem u poletnih noči. 
....................   IK

FOTO BUMBACA

"KRAJŠAJMO RAZDALJE"
je  zapel staro V Gorici tam kavarna 
je  in dodal še nekaj narodnih pe
smic, ki se še pojejo, a jih  mnogi 
mladi žal ne poznajo več, čeprav so 
del našega kulturnega izročila. Šo
larje je  živahno spremljala na har
m oniko mlada Sovodenjka Magda 
Tomšič, k ije  prihajala v šolo na vaje 
med svojo pavzo za kosilo in se h i
tro prilagodila veseli pesmi šolarjev.

O b koncu večera nas je spet pre
senetil prvi razred s šegavim Pou- 
štertancom. Zadnji plesalec M iche- 
le je z metlo iz šibja pometal vse ple
salce v ljubkih narodnih nošah in 
odnesel tudi letošnje šolsko leto h 
koncu.

Naj om enim  še celodnevni izlet, 
ki so ga imeli "Domnovci" ob koncu 
aprila v Reziji. Res zanimiv, bogat 
obisk vasic, muzeja, naravnih lepot. 
Vodič Sandro je znal učence stro
kovno popeljati med mnoge zani
mivosti svojih krajev. Šolarji pa so 
primerjali to  bolj oddaljeno kmečko 
preteklost z ono, ki so jo  raziskovali 
v  projektu Krajšajmo razdalje.

Le dan pred zaključkom pouka 
je bilo v Butkovičevi šoli spet vse ži
vo, saj je  bil na kratkem obisku cel 
avtobus upokojencev iz Toskane. Le 
za hip so se ustavili pri nas na poti 
proti Sloveniji. Med njim i je  bil tudi 
g. Gigi, ki so ga upokojeni kolegi iz
brali za "nonota sovodenjskih otrok". 
In kot pravi dedek je vse otroke ob
daril s košem tip ičnih sladkarij. O - 
troci so zapeli nekaj poskočnih in 
zaplesali skupini v pozdrav. Pobu
da je prišla s strani sindikalne orga
nizacije CGIL-SPI z našega področja. 
----------------------TS

"Ali kaj veste, kako je bilo nekoč 
pri nas, kako so živeli pred 80,100 
leti po naših vaseh?" Tako je zvene
lo vprašanje, ki ga je nedavno za
stavila Alenka svojim sošolcem na 
OŠ Peter Butkovič-Domen v Sovo- 
dnjah ob Soči. Tako seje uvedla pred
stavitev projekta/Cra/ša/mo razdalje, 
ki je potekal skoz letošnje šolsko le
to. Učenci in učenke so odkrivali pre
teklost, obdobje svojih prastaršev. 
Spraševali so none in nonote o živ
ljenju v Sovodnjah in okolici nekoč 
s poudarkom na praznovanjih, ob
lekah, poklicih, narodnih nošah. Iz
vedeli so tudi, daje nastala v začetku 
70. let v  Sovodnjah folklorna skupi
na, ki je  raziskala tudi staro ljudsko 
nošo in jo  skrbno pripravila za svoje 
člane in plesalce. V njej so potem 
več let nastopali vsepovsod. Nekaj 
moških in ženskih noš je bilo raz
stavljenih v šolskem atriju skupaj z 
drugim  zanim ivim  “ljudskim  bla
gom", ki še vedno priča o naši pre
teklosti. Drobne in večje orumene
le fotografije v črno-beli tehniki, sta

re obleke, perilo, vezane rjuhe in pr
ti, ročni šivalni stroji, več vrst likal
nikov, vse seje ponujalo v ogled, kot 
bi nas s svojo nemo prisotnostjo na
govarjalo: "Ohranite nas, ne odvr
zite z nami v pozabo svoje kulturne 
dediščine, svoje preproste, a zani
mive in bogate kmečke preteklosti..."

Sovodenjski osnovnošolc i so 
med šolskim letom odkrivali drob
ne stvari: kako so se nekoč oblačili, 
kako se je več dni pralovSoči, kako 
so likali z ogljem v  železnem likal
niku, kako so praznovali. Cerkveni 
in ljudski prazniki, veselice, poroke, 
farni patron so bili priložnost za po
jedine, poskočno glasbo, veselo raz
položenje in ples, za druženje in utr
jevanje vezi. Mladi so se ob takih 
priložnostih lahko spoznavali, si bili 
všeč in hodili vasovat. Prvošolci so 
sproščeno in ljubko prikazali, kaj se 
zgodi, če vasovalec ni po godu de
kletovemu očetu. Padajo klofute. 
Sploh pa je bila vsa predstavitev pro
jekta zasnovana bolj šegavo, vese
lo in v ljudskem stilu. Četrti in tretji 
razred sta predstavila ples, zborček

£ BOMO PLESALI KIJ.

Jakec: Glej, glej, kedu gre! Vješ, de 
sen te čako. Tabot de me ne uejdeš, 
zatuo ke se m uorem o en melk po- 
ment, de bom  kej zestuopo, kej se 
dogaja te sez name.

Mihec: Ma kej češ zastuopet. Neč 
nouga, ne... m i se borim o naprej.

Jakec: ...za staro pravdo, a! Ma 
zdej bo šlo, boš vido, sej smo čule 
Spetiča jen brali u časnekeh, de bo 
naš zaščitni zakon na dnevnem redu 
pred koncem meseca.

Mihec: E, ja, smo čuli, ja. Ma jest 
sen tedi slišo, de se bosta vladna 
večina in opozicija skušali, dragi m u j, 
... skušali dogovoriti, da b i odpravili 
vse sporne popravke in da b i torej 
zakon šel gladko v odobritev. Vješ, kej 
tu pomene.

Jakec: Mislen, de b e tu  u prakse 
pomenlo, de bo zakonsko besedilo, 
če bo pršlo na dnevni red za odobri
tev teku okleščeno, de ne bo nanker 
poduobno enme poštenme zaščit- 
neme zakone.

Mihec: Točno teku, perjato.
Jakec: Ben, jen  m i, kej bom o  

rekli?
Mihec: Mi, mi... Sej si slišo, kejpra- 

vejo naše po litik i jen tedi predstav
niki t. i. civilne družbe, de je  zaščitne 
zakon nujno potreben, čeprav n i to  
tisto, kar smo si željeli jen be rable 
ze preživet.

Jakec: Ma, kej ne zastuopejo, de 
be tu pomenlo, de nen sez odobri
tvijo zaščitnega zakona poberejo pra
vice, ki nen jeh že priznavajo državni 
zakoni jen mednarodni dogovori.

Mihec: Sevede zastuopejo, ma e- 
no je  zastuopet, drugo je  pe j p o liti
čni al pej strankarski interes, dragi 
muj. Jen naša levica če, de sedanja 
levičarska vlada, ki jo  zdej vode so
cialist Amato, jen jo  je  do učirej vo
d il levi demokrat D'Alema, odobri ta 
zaščitne zakon, de be se pred volil- 
ceme huat le, de so ga uane dosegle.

S -

Za te ledi, manjšina ne smej več bet 
"subjekt1. Tu je blo jasno vre kederso 
ljubljanski po litik i svetvali vključitev 
u taljanske levičarske stranke. Ma ta 
ideja ued manjšine “ko t subjekt", 
(kuker je  zmerej piso Primorski, /ce
der S/CCZ nej tou jemet določenih re
šitev, ki so jeh predlagali v Rime,

I rečmo za rešet vprašanje Glasbene 
matice) je  dokončno propadla sez 
krahem Kmečke banke jen predusen 
Tržaške kreditne banke. O d tekret 
neprej, se ze te ledi Slovenci u Ital je 
muoremo čim prej jen čim bolj inte
grirat, jen ne bet več ''subjekt'.

Jakec: Češ reč, de prazen Žakelj 
ne stojipokonce?

Mihec: Glej, ke Žakelj za ene nej 
b il n iko li prazen.

Jakec: Ben, ma kam nes bo tu pr- 
peljalo, rečme, kam?

Mihec: O, boš vido, de se bom o  
zmotale. Eno so politiki, drugo so pej 
ledje, ke n i nujno de grejo zmerej 
zadej. Boš vido, de bojo pršle drgačne 
cajte.

Jakec: ja, prau praveš. Vseleh pej 
je  prou, de ima vsak človek ano gvi- 
šnost, ano vjero, ke m u pomaga 
preživet u teškeh momenteh.

Mihec: Sej te praven, de se stvari 
obračjo jen de kroužejo vre nove 
ideje. Ti dan en primer. Gotovo si 
brau, de naše dvje krovne organizacje 
ustanavljasta Forum za šolstvo, ke bo 
u naslednjih mesceh nerdo en načrt 
za reorganizacijo slovenskih šuol, jen 
tedi Glasbene matice, sej so tisti ued 
SKGZ-ja jen SSO-ja nerdili tedi omizje 
za glasbeno šolstvo, de be čimbelj 
pametno rešle te težke probleme, 
jen tu se me zdi dobro. Tu je  nekej 
nouga, dergačnega, ke bo zbedilo 
manjšino.

Jakec: A, tu se pej lepu sliše. Ma, 
kej bojo nardile tede ano plesno 
šulo?

Mihec: Zakej pejbe muogle jemet 
tedi plesno šulo? Češ reč, de be bla 
prilika, de be se fantje jen punce  
nejdle jen de be peršlo do noveh slo- 
venskeh drežin, al kej misleš?

Jakec: Ne, ne... teku mislen na 
glas, ne. Prostuoro sez lepu spucen- 
m i parketi po  tleh ne manjka, jen še 
kešno lirco be uloule, ze fet.

Mihec: Čaki, čaki, kej misleš? Ti 
ne rečeš kej tačga slučajno!

Jakec: Ma neč, čen samo reč, de 
be naše lehko ponudle prostruore ze 
plesno šulo, tedi zetu, ke se me zdi, 
de zmerej bolj se pleše, kuker druge 
guodejo.

Mihec: Ma ti si prou zludjeu. Zme
rej muoreš nekej špiket. Pesti ledi p r  
mire, sej se martrajo, de be kej kori
st lo usjen. Zdej se m i zdi, de ne be 
smelo betposebneh ovir, de be kon
čno odobrile zaščitni zakon. Tede če 
je Violante une dan u Vidme, reko, 
de uen nej prerok jen de ne muore  
zegvišno reč, de bo zakon odobren.

Jakec: Tu pej je  gvišno, de nej pre
rok, sej tede neče bet. Midva pej sva 
vre kešen kret kej uganla, ne-de?

Mihec: Sej praven, de predobro 
jeh poznamo, de be se kej doste 
zmuotle. Useleh pej ti muoren česti- 
tet ze tiste bes jede, ki se jeh prej reko, 
ued vjere. Tu je  lepu, de povješ, de 

! se ne skriveš, jen de zdej na stare Ijete 
tedi mežnareš. M a ,... čak i,... sej si 
teku mislo, keder si govoro ued tega, 
de je  treba u življenje jem et trdno 
vjero, de ne omagaš p o  puote . 
Rječme, kej si tou rječ, de vjerješ.

Jakec: Ne, ne samo an m om ent, 
ued koga govoriš?! jest ver jen, de bom  
denes šou spet še en glaž.

Mihec: Packa! Sen si mislo, de bo  
kej tacga. Ljepa vjera!


